
به گزارش راه مردم؛ شرکت پلیمر آریا ساسول در تاریخ ۲۶ فروردین ۱۴۰۳ اقدام به برگزاری مجمع عمومی عادی سالیانه نمود که بیانگر افزایش ۲۳ درصدی درآمد این شرکت بود. با مشاهده صورت های مالی آریا ساسول در سال ۱۴۰۲ 
می توان دریافت که میزان تولید محصولات به نسبت مشابه سال ۱۴۰۱ تنها ۱۰ درصد افزایش داشته اما درآمد شرکت۲۳ درصد بیشتر شده است. حال این سوال مطرح است که چرا علیرغم افزایش ناچیز تولید،سودآوری به نسبت سال مالی 

مشابه ۲۳ درصد بیشتر شده است و این میزان برای سهامداران قابل...

تصمیم های خلق الساعه منظور همچنان ادامه داردتصمیم های خلق الساعه منظور همچنان ادامه دارد

آیا میزان سودآوری آریاساسول برای سهامداران قابل قبول بوده است!؟  

استقبال دولت رئیسی  از استقبال دولت رئیسی  از 
تشدید آلودگـی هوا ؟!تشدید آلودگـی هوا ؟!
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بی اعتنایی پالایشگاه تهران به پارلمان 
وشیمی شازند شد کمیسیون اصل ۹۰ خواستار توقف واگذاری پتر

  به گزارش راه مردم ؛کمیسیون اصل ۹۰ در نامه ای به وزیر اقتصاد خواستار توقف واگذاری پتروشیمی به پالایشگاه تهران شد.نصرالله پژمانفر، رئیس کمیسیون اصل ۹۰ در نامه ای به احسان خاندوزی وزیر اقتصاد 
خواســتار روشن شدن ابعاد پنهان واگذاری پتروشیمی شازند به پالایشگاه تهران )که اسفند ۱۴۰2 و با قیمت پایین انجام شد( و توقف واگذاری شد.در حالیکه رئیس کمیسیون اصل ۹۰ در نامه به وزیر اقتصاد، 
خواســتار توقف انتقال سهام پتروشیمی شازند به پالایشــگاه تهران شده، این پالایشگاه طی اطلاعیه ای در کدال، نامه اصل ۹۰ را شــایعه خوانده و از موضع مالک شاراک، برگزاری مجمع این پتروشیمی را 

اعلام کرد.از طرفی احمدی بیغش نماینده شازند و عضو کمیســیون امنیت ملی در نامه هایی جداگانه از رئیس جمهور و وزیر اقتصاد خواست روند...

روزنـــامـه سیاسی، اقتصادی، اجتماعی، فرهنگی، ورزشی امارات یک  درهمسه شنبه 25  اردیبهشت ۱۴۰3 سال  بیست و یکم 8 صفحه / قیمت 5۰۰۰ تومان شماره:۴۹57

یادداشت، راه مردم؛هم اکنــون بالغ بر ۸۰درصد قطعات یدکی یا مواد اولیه قطعات 
تولید داخل، وارداتی است؛ روندی که با افزایش نرخ ارز و عدم ...

تصویر مردی جوان مدعی آموزش برای قبولی در مدارس تیز هوشان در یک بنر بزرگ 
در میدان شهید فهمیده نصب شده است .! یعنی او می تواند...

مدیر نظارت بر درمان و اعتبار بخشــی دانشگاه علوم پزشکی مشهد موضوع تعطیلی 
بیمارستان مهرگان این شهر را تایید کرد و گفت: این بیمارستان...

بازار اجاره مسکن با »رکود تقاضا« در بنگاه ها مواجه شده و این اتفاق، فرضیه »تسهیل 
خانه دار شدن« را شکل داده است که با »واقعیت بازار خرید«...

 سیداحمد حسینی
رئیس اتحادیه فروشندگان لوازم یدکی خودرو تهران

ضرورت ورود نهاد نظارتی بر هزینه های تبلیغاتی نمایندگان

پرونده  روز

پارادوکس در بازار اجاره  نشین  ها؛ آیا خرید خانه تسهیل شد؟

 دخالت  های دولتی عامل نابسامانی
 در بازار لوازم یدکی خودرو

 منشا و میزان مخارج تبلیغات
 در مقایسه با حقوق و درآمد نمایندگی

 تعطیلی بیمارستان مهرگان مشهد 
 به دلیل نداشتن استانداردهای لازم 

در حوزه درمان

پایان کار اجاره سنتی؟
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رفتــار ســازمانی، مطالعه رفتــار و عملکرد 
انســانها در  فعالیتهــای گروهــی و فردی 

است. سازمانی  محیطهای 
ایــن مطالعــات را بــا اســتفاده از رویکرد 
سیســتمی انجــام میدهــد. این حــوزه از 
مطالعه، رفتار انســان را در یک محیط کار 
بررسی کرده و تأثیر آن را بر ساختار شغلی، 
عملکرد، ارتباطــات، انگیزه، رهبری و غیره 
تعیین میکند. رفتار سازمانی شامل مباحث 
اصلی انگیــزه، رفتار رهبــر، ارتباطات بین 
فردی، ساختار گروهی و فعالیتها و ... است 
که در ادامه به صورت مفصل به این مطالب 

اشاره خواهیم کیرد.

رفتار سازمانی اساسی  مفاهیم 
بایــد بدانید که رفتار ســازمانی برگرفته از 
علوم رفتــاری و اجتماعــی، مهمتر از همه 
مبتنی  دانش  این  میباشــد.  روانشناسی،  از 
بر چند مفهوم اساســی است که به ماهیت 

افراد و سازمانها بستگی دارد.
- تفاوتهای فردی

- درک متقابل افراد
- تمایل به مشارکت

- ارزش شخص
- شان انسانی افراد

همانطــور که گفتیــم، رفتار ســازمانی به 
مطالعــه آنچه افراد در یک ســازمان انجام 
میدهنــد و چگونگــی تاثیــر آن رفتــار بر 
عملکرد ســازمان، مربوط میشود. در نتیجه، 
مطالعــات رفتار ســازمانی تمرکز خود را بر 
انگیزه، رفتار و قــدرت رهبر، ارتباطات بین 
فــردی، یادگیری، توســعه نگرش و ادراک، 
تغییــر فرایندهــا، تعارض، طراحــی کار و 

استرس کار میگذارد.

ویژگیها ی رفتار سازمانی
مطالعات رفتار ســازمانی، روابط انســان و 
سازمان را از نظر کل شخص، کل گروه، کل 
سازمان و کل نظام اجتماعی تفسیر میکند. 
هدف آن ایجاد روابط بهتر برای دســتیابی 
به اهداف انســانی، اهداف سازمانی و اهداف 

است. اجتماعی 

اهداف رفتار سازمانی
ســازمانهایی که افراد در آنهــا کار میکنند 
بر افــکار، احساســات و اعمال آنهــا تأثیر 
دارنــد. این افــکار، احساســات و اعمال به 

نوبه خود برخود ســازمان تأثیــر میگذارد. 
این  بر  مکانیســمهای حاکم  رفتار سازمانی 
تعاملها را مورد مطالعه قرار داده و به دنبال 
شناســایی و تقویت رفتارهــای منجر به بقا 
و اثربخشی ســازمان است. اهداف سازمانی 

از: عبارتست 
۱ .رضایت شغلی

۲ .پیدا کردن افراد مناسب
.فرهنگ سازمانی  ۳

۴ .رهبری و حل اختالف
5 .درک بهتر کارمندان

۶ .بهره وری باالتر
این ۶ هدف نشان میدهد که رفتار سازمانی 
بر افراد درون ســازمان متمرکز اســت. در 
نتیجــه، با بهبود نحوه تعامــل افراد، میزان 
انگیــزه و چگونگی  آنها، میــزان  رضایــت 
افزایش آن، سبب کسب بیشترین بهرهوری 

در سازمان است

چرا رفتار سازمانی؟
- کارایی

رفتار ســازمانی کمــک میکند تــا پس از 
یادگیری چگونگی پیش بینی رفتار انسانها، 
از آن بــه طریقی مفید بــرای بهرهوری در 

استفاده کرد. سازمان 
 این کمــک میکند تا در اســتفاده موثر از 
افرادی که در ســازمان کار میکنند موفقیت 

سازمان را تضمین کرد. 
چند عامل وجــود دارد که رفتارها میتوانند 
بــر عملکرد شــخص تأثیــر بگذارند. طبق 
مطالعات، افرادی که با نگرش مثبت به کار 
میآیند خلاق تر هســتند و همچنین سطح 

استرس را پایین میآورند. 
در مقابــل، شــایعات و بیادبــی عملکرد را 
مختل میکنــد، بهرهوری را پایین میآورد و 
میدهد. درگیری  را کاهش  رضایت شــغلی 
ایجــاد میشــود و باعث سوءاســتفادههایی 
میشــود که منجر به کاهش روحیه میشود. 
رفتار ســازمانی بــا حفظ روابــط صمیمانه 
کارکنان، به افزایش بهرهوری کلی شــرکت 
کمــک میکند. همچنین ایــن امر در بهبود 
روابط بین شخصی در سازمان بسیار کمک 

میکند.

- مشخصات دفتر
طبق مقاله ای از دانشــگاه کرنل، شــرایط 
خاصی وجود دارد که در واکنش کارمندان 

بــه کار خــود تأثیر میگــذارد. تنظیم دفتر 
مانند باز بــودن در اتاقها و تراکم وســایل 
واکنشهای متفاوتی  داخل شــرکت میتواند 
ایجــاد کند. خلوت بــودن محیط یک دفتر 
باعث میشــود تا کارکنان احســاس آرامش 
کنند. تراکم همچنین در ســالمتی کارکنان 

تأثیر دارد.

انگیزه  -
هر فرد بر اســاس تجربیــات و دانش خود 
بی نظیر اســت. رفتار ســازمانی قادر است 
رهبــران را در درک ابزارهــای انگیزشــی 
مــورد نیاز بــرای کمک بــه کارکنان خود 
برای دســتیابی به پتانســیلهای خود یاری 
کند. برای رهبران مهم اســت که ســاختار 
سازمانی را که میتواند به نفع کارکنان خود 

عمل کند، تجزیه و تحلیل کنند. 
وقتــی کارمنــدان به طور مؤثــری هدایت 
میشــوند و انگیزه الزم را برای انجام بهترین 
کارها دارند، کل ســازمان رشــد میکند. در 
مانند  بزرگــی  اخیر، شــرکتهای  ســالهای 
گوگل در حال تغییر به ســاختار ســازمانی 

تر هستند.  مسطح 
آنها کارمندان را قادر میســازند که به طور 
مســتقل کار کنند، آنها را به اشتراک دانش 
و ترغیب بیشــتر در تصمیم گیری تشــویق 

. میکنند

نتیجه
هدف از ایــن مبحث، ایجــاد روابط بهتر با 
انسانی، اهداف سازمانی  اهداف  به  دستیابی 
و اهداف اجتماعی اســت. رفتار ســازمانی 
طیف گسترده ای از موضوعات، مانند رفتار 
انســان، تغییر، رهبری، تیمها و غیره را در 
بــر میگیرد. رفتار ســازمانی تأثیر زیادی بر 
افــراد و همچنین در ســازمانهایی دارد که 
نمیتــوان نادیده گرفت. بــرای اداره مؤثر و 
کارآمــد مشــاغل، مطالعه رفتار ســازمانی 

بسیار ضروری است.
همه انسانها میخواهند در سازمانهای موفقی 
قــرار بگیرند که دارای یک فرهنگ بزرگ و 
ارزشــمند هستند و فرصتهایی را برای رشد 

و پیشرفت در آینده فراهم میکنند. 
رفتارهــای  بهبــود  راههــای  شــناخت 
مشــکالت  حــل  بــه  میتوانــد  ســازمانی 
 اساســی بین کارکنان و ارتقــاء محیط کار 

بپردازد. جذاب 

تصور کنید در شــهر به این بزرگی و با جمعیت ۲5 
الــی ۳۰ میلیون نفری، زلزلــه ای رخ دهد که منجر 
مانــدن حــدود ۲ و نیم میلیون نفر زیر آوار شــود. 
در چنین شــرایطی چه باید کــرد؟ در وضعیتی که 
ساختار شــهری به شــکل کامل مخدوش شده از 
کجــا می توانیم افرادی را برای بازســازی تخریب ها 
پیدا کنیم؟ این فاجعه در حد مقیاس ملی نیســت 
و جهانی خواهد بود. شــهر تهــران حتی به لحاظ 
ســازه های درمانی و بهداشــتی نیز آمادگی این را 
ندارد که از پس درمان جمعیت بالای آسیب دیده ها 
بربیاید. به این دلیل چنین چشــم انداز دلهره اوری 
را ترســیم کردم که تاکید کنم و بگویم ابعاد فاجعه 
بار بافت فرسوده اکنون مشخص نمی شود و باید در 
شرایطی که بلایای سنگینی مثل زلزله رخ می دهد، 

مورد بررسی قرار گیرد.
محمد آئینی، مدیرعامل شــرکت بازآفرینی شهری 
ایــران، اخیــرا گفته اســت: »در ایــران ۱۷۰ هزار 
هکتار بافت فرســوده، حاشــیه ای و تاریخی و بیش 
از ۲ میلیون و ۷۰۰ هزار ســقف لــرزان وجود دارد 
و اگر جریان نوســازی مسکن در بافت های فرسوده 
 کشور شــتاب نگیرد، شــاهد تکرار فاجعه ای مانند

بم خواهیم بود.«
 این آمار و اطلاعات در شــرایطی منتشــر می شود 
که قرار بود از ابتدای اردیبهشــت ماه ســال جاری 
چینی هــا وارد بــازار مســکن و بافــت فرســوده 
تهــران شــوند و اقدام بــه اجرای طرح بازســازی 
 بافت های فرســوده کننــد، اما این اتفــاق تا کنون 

رخ نداده است.
مهدی چمران، رئیس شورای شهر تهران نیز ازدیگر 
افرادی اســت که اخیــرا ضمن اشــاره به وضعیت 
بافت های فرســوده تهران گفته اســت: »ساختمان 
ســازی یکی از پایه های حرکتی تولیدی و اقتصادی 
اســت. وقتی ساختمان ســازی اصولی رونق بگیرد 
بســیاری از مشــاغل فعال شــده و بیکاری کاهش 
می یابد. بافت فرســوده و ساختمان های فرسوده در 
کشــور زیاد اســت؛ خطر زلزله بیخ گوش ماســت. 
ساختمان های فرســوده باید بازسازی شوند. بعضی 
ســاختمان ها نیازی به زلزله ندارد با گاز تریلی هم 

خراب می شوند.«
در رابطه با وضعیت بافت های فرســوده، ســلامت 
هدایتی، دبیر مجمع کمیســیون  های شهرسازی و 
معماری مراکز اســتان ها نیز گفته است: »جمعیت 
شــهری ایران به شدت روند افزایشــی داشته و در 
کمتر از 5۰ ســال گذشته از 5 میلیون نفر به بیش 
از ۶۰ میلیون نفر رســیده است. این سرعت افزایش 
جمعیت وقتی با ســاخت و ساز ها قابل قیاس نباشد 
شرایط به سمت فاجعه رفته و کیفیت زندگی شهری 
را پایین می آورد. شــمار شهر های ایران نیز از ۱۰۰ 
شهر در 5۰ سال گذشته اکنون به هزار و ۴۴۰شهر 
رسیده و ســرعت نوسازی بافت شهری در کشور به 

سرعت زایش فرسودگی نمی رسد.«
با وجود این اظهارات، مســئله بافت های فرسوده به 

امروز و دیروز مرتبط نیســت و هر از چندگاهی نیز، 
مسئولین در این باره وعده هایی می دهند برای مثال 
اخیرا ابراهیم رئیسی در دیدار مردمی خود از جنوب 
شــهر تهران گفت: »با همکاری شــهرداری تهران 
بسته های ویژه نوسازی بافت فرسوده تدوین خواهد 
شد.« هر چند که باید دید این وعده دولت سیزدهم 

چه زمانی محقق خواهد شد.
 با توجه به این شــرایط پرسش هایی مطرح است از 
جمله این که چرا مسئله بافت های فرسوده در طول 
سال های متمادی حل نشده باقی مانده و در صورت 
بروز زلزله در پایتخت با چه شرایطی مواجه خواهیم 
شد؟ بیت الله ستاریان، کارشــناس حوزه مسکن و 
تحلیلگر اقتصاد مسکن به این پرسش ها پاسخ داده 

است:
بازســازی بافت های فرســوده مشکل مسکن را حل 
نمی کند/ زلزله ســنگین در تهران مســاوی فاجعه 
اســتبیت الله ســتاریان به فرارو گفت: »از دیدگاه 
استحکام بنا ما ساختمان ها را به چند دسته تقسیم 
می کنیم: ســاختمان های بی دوام، ســاختمان های 
کم دوام و ســاختمان هایی که دارای سازه هستند 
و روی برخی ریشــتر های زلزلــه مقاومت می کنند، 
ولی قابل اســتفاده نیستند و نیازمند تخلیه هستند 
و یــک دهم درصد نیز ســاختمان هایی داریم که از 
سازه های سبک و مقاوم ســاخته شده اند و در برابر 
زلزله مقاومت بالایی دارند. با وجود اســفناک بودن 
آمار ســاختمان های فرسوده تهران، باز هم وضعیت 
ســاختمان های تهران نســبت به دیگر شهر ها قابل 
قبول تر محسوب می شود. اما در پاسخ به این پرسش 
مهم کــه چرا مســئولان برای بافت های فرســوده 
پایتخت کاری نمی کنند باید به این نکته اشاره کنم 
کــه اولا این وظیفه دائمی شــهرداری ها و دولت ها 
در سراسر جهان اســت که مرتب اقدام به بازسازی 
بافت ها کنند، چون مرتب به تعداد این بافت ها اضافه 
می شود. هر سال به سن اســتهلاک بافت ها افزوده 
می شــود و فقط در شهر تهران ما ســالانه نزدیک 
بــه ۱۰۰ هزار واحد فرســوده داریم کــه به تعداد 
ساختمان های فرسوده قبلی افزوده می شود. ما حتی 
قدرت این که در شــهر تهران همین تعداد بافتی را 
که هر ســال اضافه می شود بازسازی کنیم نداریم و 
اکنــون نزدیک به ۷۰۰ هزار بافت فرســوده در کل 
شــهر تهران داریم که تقریبا در گروه بی دوام ها رده 
بندی می شــود و به محض این کــه زلزله رخ دهد، 

حتی به ساکنین خود اجازه خروج هم نمی دهد.«
وی افــزود: »در بافت هــای کم دوام، ممکن اســت 
که فرد بتواند خود را به کوچــه بیندازد، اما قطعی 
نیســت. این گروه ســاختمان های کم دوام، شامل 
همان ســاختمان های با »ســقف لرزان« است. یک 
حقیقــت تلخ که نمی توان نادیده گرفت این اســت 
کــه اگر خدای نکرده در تهران زلزله قدرتمندی رخ 
دهد، فجایع تخریبی و انسانی آن، غیرقابل بازگویی 
خواهد بود. تصور کنید در شــهر به این بزرگی و با 
جمعیت ۲5 الی ۳۰ میلیون نفری، زلزله ای رخ دهد 

کــه منجر ماندن حدود ۲ و نیم میلیون نفر زیر آوار 
شــود. در چنین شرایطی چه باید کرد؟ در وضعیتی 
که ســاختار شهری به شکل کامل مخدوش شده از 
کجــا می توانیم افرادی را برای بازســازی تخریب ها 
پیدا کنیم؟ این فاجعه در حد مقیاس ملی نیســت 
و جهانی خواهد بود. شــهر تهــران حتی به لحاظ 
ســازه های درمانی و بهداشــتی نیز آمادگی این را 
ندارد که از پس درمان جمعیت بالای آسیب دیده ها 
بربیاید. به این دلیل چنین چشــم انداز دلهره آوری 
را ترســیم کردم که تاکید کنم و بگویم ابعاد فاجعه 
بار بافت فرسوده اکنون مشخص نمی شود و باید در 
شرایطی که بلایای سنگینی مثل زلزله رخ می دهد، 

مورد بررسی قرار گیرد.«
این اســتاد دانشگاه گفت: »فقط کافیست مسئولان 
محتــرم، یک مدل مجازی را به نرم افزار ســپرده و 
بررسی کنند که اگر در تهران ۷ ریشتر زلزله بیاید، 
لطمات انسانی آن چقدر خواهد بود. در حال حاضر 
مدل هــای مبتنی بــر هوش مصنوعی بــا توجه به 
بافت شــهری و وضعیت امکانات شــهر ها به راحتی 
تعیین می کنند که نرخ مصدومان، کشــته ها و حتی 
زخمی های ســرپایی چقــدر خواهد بــود؛ بنابراین 
مسئولان می توانند با تکیه بر این آمار و اطلاعات به 
راحتی متوجه شوند که توجه به وضعیت بافت های 
فرسوده یک الزام برای پیشگیری از یک فاجعه ملی 
اســت. بار ها و بار ها گفته شده باید یک »اتاق امن« 
در هر ســاختمان کم دوام و بی دوام ســاخت. همه 
ساختمان هایی که ســازه قدرتمندی ندارند، نیاز به 
یک اتاق امن دارند. این دستورالعملی است که باید 
از سوی شــهرداری و دولت ها بر آن تاکید شود. در 
نتیجه به محض این که هشــدار زلزله فعال شود و 
اگر ســاکنان ساختمان نیز، هشــیار و بیدار بودند، 
بلافاصله به ســاختمان امن پناه ببرند. ساخت اتاق 
امن ســاده و مقرون به صرفه تر از بازسازی است. با 
توجه به ظرفیت ها و امکانات کشور ساخت اتاق امن 
بهترین گزینه اســت، چون بازسازی نیاز به سرمایه 

مادی بالایی دارد.«
وی افزود: »ما با مشکل مسکن در کشور نیز رو به رو 
هستیم. باید تاکید کنم که دچار این اشتباه نشویم 
که تصور کنیم بازسازی بافت فرسوده مشکل مسکن 
را حل می کند. بازسازی بافت فرسوده از اساس هیچ 
ارتباطی با حل مشــکلات مســکن در کشور ندارد. 
مهمترین معضلات بازار مســکن در کشــور، تورم، 
رکود، مشکلات اجاره و امثالهم است. این که ما یک 
بافت فرسوده متراکم با جمعیت ۱۰۰ الی ۲۰۰ نفر 
در هکتار را بازســازی کنیم و یک بافت ۶۰ نفر در 
هکتاری تحویل دهیم، اتفاقا با مشــکل جدیدی در 
حوزه مســکن رو به رو می شویم، که کمبود فضای 
کافی اســت. همه مســئولان تصــور می کنند حل 
مسئله بافت فرسوده بر عهده حوزه مسکن است در 
حالی که این موضوع یک وظیفه مستمر حاکمیتی 
اســت. مستمر از همان جهت اضافه شدن بافت های 

فرسوده است که اشاره کردم.

زلزله  تهران و داستانی که ادامه داردرفتار سامانی چیست؟

به دنبال تشدید ناترازی گاز، دولت در بودجه 
سال ۱۴۰3  سرمایه گذاری در زیرساخت های 
انــرژی را متوقــف کــرده اســت و همه 
منابــع حاصل از فروش نفــت و فرآورده ها 
به یارانه هــای معیشــتی اختصاص خواهد 
یافت بــه این ترتیب ســوخت های دیگر از 
جمله نفــت کوره و نفــت گاز جایگزین گاز 
صنایع در زمســتان پیش رو خواهند شــد.

امیرعلی نقی دهقی



سیاسی، اجتماعیسیاسی، اجتماعی

ضرورت ورود نهاد نظارتی بر هزینه های تبلیغاتی نمایندگان

منشا و میزان مخارج تبلیغات در مقایسه با حقوق و درآمد نمایندگی
تصویر مردی جوان مدعی آموزش برای قبولی در مدارس تیز هوشــان در یک بنر بزرگ در 
میدان شــهید فهمیده نصب شده اســت .! یعنی او می تواند با آموزش، افراد معمولی را برای 
پذیرش در مدرســه تیزهوشان آماده کند ! او ادعا دارد بیش از ۱۷۰۰ نفر را هم وارد مدرسه 

تیزهوشان و نخبگان کرده است .
 تصویر مردی جوان مدعی آموزش برای قبولی در مدارس تیز هوشــان در یک بنر بزرگ در 
میدان شــهید فهمیده نصب شده اســت .! یعنی او می تواند با آموزش، افراد معمولی را برای 
پذیرش در مدرســه تیزهوشان آماده کند ! او ادعا دارد بیش از ۱۷۰۰ نفر را هم وارد مدرسه 

تیزهوشان و نخبگان کرده است .
با باور به محتوی آگهی می توان استنباط کرد  احتمال اینکه حاضرین در مدرسه تیزهوشان 
و استعدادهای درخشان بالذات نخبه و تیزهوش نمی باشند ؛ بسیار زیاد است. انچه که تعیین 
کننده بوده روش تســت زنی و روش جواب دهی بوده است و در نتیجه ثمره این مدارس هم 
چندان مفید حال جامعه نمی شــود.یعنی این نخبگان نیســتند که در آن مدرسه تعلیم می 

یابند بلکه افراد معمولی هستند که در ژست تیزهوش بوده اند.
انتخابات در تبریز مانند ســایر شهرها به پایان رسید ، ۱5 درصد افراد واجد شرایط درمرحله 
دوم  انتخابات شــرکت کرده بودند و نفراول با کسب حدود ۸ درصد آرای افراد واجد شرایط 

نماینده مردم تبریز شد!
در انتخابــات تبریز یکی از برندگان مســابقه ورود به مجلس کلیه قاب های تبلیغاتی شــهر 
را بــا تصویر خــود آذین داده بود، یعنی تصاویر و پوســترهای او درون قــاب های آماده ی 
تبلیغاتی شــهرداری که دارای طلق هســتند قرار گرفته بودند ! هزینه ای باورنکردنی همراه 
 با خرج کامل تبلیغاتی پوســتر و بنرها و اجاره ســالن های بسیار همراه با این نحوه تبلیغات

از مخارج کار بودند!
 آنچــه کــه ما از حقوق یک کارمند تصور داریم و یا یک وکیــل مردم فقیر !  آن درامد هرگز 

نمی تواند پاسخگوی این همه هزینه برای ورود به مجلس باشد !
این تبلیغات و تامین هزینه مرتبط چگونه می تواند ممکن باشــد؟ معادله اقتصادی آن یعنی 
هزینــه و فایده این همه مخارج نمی توانند بالانس و متعادل باشــند . با این هزینه از جیب 

شخصی ؛ برنده چه حاصل و کسب می کند؟
این جای سوال و روشن سازی و باصطلاح امروزین شفاف سازی را دارد!

دکتر پاکدل استاد دانشگاه تبریز که اقتصاد کشاورزی تدریس می کرد ، چندین بار درکلاس 
گفته بود تمام فعالیت های بشــری دارای منشا اقتصادی هســتند! حال بدون وارد شدن به 
چند و چون ماجرا ، در انتخابات مجلس این موضوع  اگر مصداق داشــته باشد ، اقتصاد پس 

پرده این همه مخارج چیست ؟
به نظر می رســد نهادهای بازرسی باید در موضوع میزان هزینه افراد برای ورود به مجلس و 

چگونگی آن و دلایل موضوع وارد بررسی موضوع شوند !
افــراد  در مرحله اول تعیین صلاحیت های عمومی مورد ســنجش قــرار می گیرند ، اما در 
مرحلــه دوم این پول و هزینه اســت که ذهــن رای دهنده و انتخاب کننــده را کنترل می 
کنــد و در نتیجــه آن کس که انتخاب می شــود ثمره ی هزینه ای اســت که نه براســاس 
توانمندی ها و عملکردها بلکه ناشــی از پولی اســت که در مســابقه قمار کرده است و این 
هرگــز به مصلحت جامعه نیســت  و در نتیجــه بمثابه دانش آموزان مدرســه نخبگان این 
نماینــده هــم محلی در میــان ارزش ها ندارد و فقــط نتیجه معلم بخــش خصوصی خود 
 در صــرف  پــول و هزینه ای اســت که حتما بازگشــت آن فقط از جیــب موکلانش یعنی 

همین مردم ممکن خواهد بود.

آگهی های ثبت نام پیش خرید خودرو قابل  اعتماد نیست

کلاهبرداری هزار میلیاردی از ۱۴۶ نفر به  بهانه پیش  فروش خودرو!

پیش فروش خودرو، یکی از روش هایی اســت که برخی ســودجویان برای کلاهبرداری از آن استفاده 
می کنند و متاســفانه با وجود هشدارهای پلیس و اطلاع رســانی های گسترده در این زمینه، این روش 
همچنان قربانی می گیرد و افراد زیادی مال خود را به دســت این افراد سودجو می سپارند اما درنهایت 

خودرویی هم به آنها تحویل داده نمی شود. 
روز گذشــته، رئیس پلیس آگاهی فراجا از کشــف کلاهبرداری هزارمیلیارد ریالی با عنوان پیش فروش 
خودرو با ۱۴۶ شــاکی خبر داد و گفت: متهم این پرونده با هماهنگی مراجع قضایی دســتگیر و روانه 

زندان شد.
سردار محمد قنبری در ادامه اظهار کرد: در پی گزارشی از پلیس آگاهی کرمانشاه و وصول پرونده های 
متعدد، مشــخص شد شخصی به هویت معلوم که مالک نمایشــگاه خودرو بوده است، ابتدا شرکتی را 
در زمینه پیش فروش و تامین قطعات خودرو در ســطح شهرســتان های این استان تاسیس و سپس با 
تنظیم قراردادهای صوری در زمینه واگذاری خودرو و قطعات خودرو فعالیت خود را انجام داده است.

وی افزود: این فرد پس از جلب اعتماد شــهروندان از ۱۴۶متقاضی مبلغ یک هزار میلیارد ریال اخاذی 
کرده و سپس متواری شده است. رئیس پلیس آگاهی فراجا تصریح کرد: با توجه به حساسیت موضوع 
و کثرت افراد مالباخته، بلافاصله پیگیری این موضوع به صورت ویژه در دســتور کارآگاهان اداره مبارزه 

با جعل و کلاهبرداری استان کرمانشاه قرار گرفت.
وی با بیان اینکه با تلاش و اقدامات پلیســی کارآگاهان محل اختفای این کلاهبردار در اســتان تهران 
شناسایی شد، افزود: این متهم با هماهنگی مراجع قضایی دستگیر و در بازجویی ها به انجام کلاهبرداری 

و اخاذی از شهروندان در سطح استان کرمانشاه اعتراف و با قرار صادره روانه زندان شد.
سردار قنبری به شهروندان توصیه کرد ســاده ترین و موثرترین راه مقابله با اقدامات مجرمانه، افزایش 
سطح آگاهی اســت که از مردم توقع داریم هشدارهای پلیس آگاهی را جدی بگیرند و همواره مراقب 
ترفند کلاهبرداران و ســودجویان باشــند و حتما اینگونه موارد مشکوک را از طریق مرکز فوریت های 

اطلاع دهند.

بی اعتنایی پالایشگاه تهران به پارلمان 
کمیسیون اصل ۹۰ خواستار توقف واگذاری پتروشیمی شازند شد

 کمیســیون اصل ۹۰ در نامه ای به وزیر اقتصاد خواستار توقف واگذاری پتروشیمی به پالایشگاه تهران 
شد.

نصرالله پژمانفر، رئیس کمیســیون اصل ۹۰ در نامه ای به احسان خاندوزی وزیر اقتصاد خواستار روشن 
شــدن ابعاد پنهان واگذاری پتروشیمی شــازند به پالایشگاه تهران )که اسفند ۱۴۰۲ و با قیمت پایین 

انجام شد( و توقف واگذاری شد.
در حالیکه رئیس کمیســیون اصل ۹۰ در نامه به وزیر اقتصاد، خواستار توقف انتقال سهام پتروشیمی 
شازند به پالایشگاه تهران شده، این پالایشگاه طی اطلاعیه ای در کدال، نامه اصل ۹۰ را شایعه خوانده 

و از موضع مالک شاراک، برگزاری مجمع این پتروشیمی را اعلام کرد.
از طرفی احمدی بیغش نماینده شازند و عضو کمیسیون امنیت ملی در نامه هایی جداگانه از رئیس

 جمهور و وزیر اقتصاد خواست روند واگذاری پتروشیمی شازند متوقف شود.

آیا میزان سودآوری آریاساسول برای سهامداران قابل قبول بوده است!؟  

شرکت پلیمر آریا ساسول در تاریخ ۲۶ فروردین ۱۴۰۳ اقدام به برگزاری مجمع عمومی عادی سالیانه 
نمود که بیانگر افزایش ۲۳ درصدی درآمد این شرکت بود. 

با مشــاهده صــورت های مالی آریا ساســول در ســال ۱۴۰۲ می تــوان دریافت که میــزان تولید 
 محصولات به نســبت مشابه ســال ۱۴۰۱ تنها ۱۰ درصد افزایش داشــته اما درآمد شرکت۲۳ درصد 

بیشتر شده است. 
حال این ســوال مطرح است که چرا علیرغم افزایش ناچیز تولید،سودآوری به نسبت سال مالی مشابه 

۲۳ درصد بیشتر شده است و این میزان برای سهامداران قابل قبول است!؟  

»مرتضی افقه« اقتصاددان و استاد دانشگاه 
معتقد اســت: »بخشــی از آنچــه ترکیب 
فعلــی مجلس آینده را رقم زده، بحث های 
کاملا سیاســی و مرتبط با تنگ نظری های 
شــورای نگهبــان در احــراز صلاحیت ها 
اســت، اما بگذارید من یک نکته را عرض 
کنم و آن اینکه مشــکلات اقتصادی اتفاقا 
ایدئولوژیک دارد که  ریشه در همین تفکر 
مســاله اقتصاد و حل مشــکلات معیشتی 
و یا افزایــش رفاه و یا حرکت به ســمت 
بهبود رفــاه جامعه به لحاظ اقتصادی جزو 
اولویت کارگــزاران حاکمیت یا حکمرانان 
کشــور نیســت و بــر همین اســاس نیز 
شــورای نگهبان نیز اصــلا در زمان تایید 
صلاحیت های نامزد هــای انتخابات مجلس 
به این مســائل فکر نمی کند که مشکلات 
اقتصــادی و اجتماعی کشــور حل و فصل 
شود، بلکه بر این اساس تایید صلاحیت ها 
رخ می دهد که کدام نامــزد بهتر می تواند 
ایدئولوژیک حاکم  دیدگاه های سیاســی و 
را اعمال و نمایندگی کند.« آرای بســیار 
پاییــن نمایندگانــی که قرار اســت راهی 
بــه محل  مجلــس دوازدهم شــوند حالا 
شــهروندان  میان  در  جــدی  بحث هــای 
و رســانه ها و کارشناســان تبدیل شــده 
مجلــس حداقلی  آیا چنین  اینکه  اســت. 
بــا نمایندگانی که گاه بــا درصدهایی که 
به انگشــتان یک دســت هم نمی رسد به 
بهارســتان راه یافته اند، می توانند راه حلی 
بــرای بحران هــای اقتصــادی و اجتماعی 

کشــور بیابــد محــل بحث جدی اســت.
باید توجه داشــت که مقبولیت سیاســی 
می تواند تأثیــر مهمی بر تصمیم گیری های 
حکومت ها  زیرا  باشــد،  داشــته  اقتصادی 
برای حفــظ قدرت و پشــتیبانی مردم به 
اقداماتی هســتند که مورد  انجــام  دنبال 
تأیید عمومــی قرار بگیرنــد و این نیز به 
ارائه سیاســت های  به معنای  طور معمول 
اقتصادی اســت که باعث رفاه اجتماعی و 

می شوند. اقتصادی  شاخص های  افزایش 
امــا گاهی اوقــات سیاســتمداران ممکن 
اســت بخواهند تصمیماتــی را اتخاذ کنند 
باشــند،  اقتصادی موثر  از نظر  که شــاید 
امــا باعث کاهــش مقبولیت آن ها شــود. 
در نهایــت، تعــادل بیــن ایــن دو عامل 
برای سیاســتمداران چالش برانگیز اســت.
آرای پاییــن نماینــدگان مجلس می تواند 
تأثیر مهمی بر تصمیم گیری های سیاســی 
داشــته باشــد، زیرا این آراء نشان دهنده 
درباره مســائل  مــردم  نظرات  و  نگــرش 
مختلــف اســت و نماینــدگان معمولاً به 
دنبال حفظ پایبندی به این آراء هســتند 
تــا در انتخابات بعدی نیــز مجدداً انتخاب 
شــوند. بنابراین، نمایندگان ممکن اســت 
در تصمیم گیری هــای سیاســی خــود به 
آراء پاییــن خــود توجه کنند تــا مانع از 
اما  مردم شــوند.  پشــتیبانی  دادن  دست 
بایــد توجه داشــت که در برخــی موارد، 
اســت  ممکن  سیاســی  تصمیم گیری های 
باشــد،  پاییــن مــردم در تضاد  آراء  بــا 

ولــی نماینــدگان ممکن اســت به دلایل 
مختلفــی ایــن را انجام دهنــد، از جمله 
باور به درســتی آن تصمیم یا تأثیرگذاری 
افقه،  دیگر.مرتضی  قدرتمنــد  گروه هــای 
اقتصاددان و اســتاد دانشگاه معتقد است: 
»بخشــی از آنچــه ترکیب فعلــی مجلس 
آینده را رقم زده، بحث های کاملا سیاسی 
و مرتبــط بــا تنــگ نظری های شــورای 
نگهبــان در احراز صلاحیت ها اســت، اما 
بگذاریــد من یــک نکته را عــرض کنم و 
اتفاقا ریشه  اقتصادی  اینکه مشــکلات  آن 
که  دارد  ایدئولوژیــک  تفکــر  در همیــن 
مســاله اقتصاد و حل مشــکلات معیشتی 
و یا افزایــش رفاه و یا حرکت به ســمت 
بهبود رفــاه جامعه به لحاظ اقتصادی جزو 
اولویت کارگــزاران حاکمیت یا حکمرانان 
کشــور نیســت و بــر همین اســاس نیز 
شــورای نگهبان نیز اصــلا در زمان تایید 
صلاحیت های نامزد هــای انتخابات مجلس 
به این مســائل فکر نمی کند که مشکلات 
اقتصــادی و اجتماعی کشــور حل و فصل 
شود، بلکه بر این اساس تایید صلاحیت ها 
رخ می دهد که کدام نامــزد بهتر می تواند 
ایدئولوژیک حاکم  دیدگاه های سیاســی و 
اســتاد  کند.«این  نمایندگی  و  اعمــال  را 
دانشــگاه می افزایــد: بــر همین اســاس، 
اول اینکــه به لحاظ کمــی تعداد افراد را 
محــدود می کند و دوم این کــه به لحاظ 
کیفــی فقط اولویت بــرای تایید صلاحیت 
شــورای نگهبان کسانی اســت که مسائل 

ایدئولوژیــک و سیاســی نزدیــک به خود 
آن ها را داشــته باشــد. طبیعی است این 
شهروندان  پایین  مشــارکت  انتخابات  نوع 
را به همراه داشــته باشــد و در عین حال 
نــوع ترکیبی که شــاهد آن هســتیم در 
تصریح  اقتصاددان  بگیرد.«این  شــکل  آن 
می کند: »مشارکت کم شــهروندان نیز به 
این خاطر اســت که در تایید صلاحیت ها 
بخــش قابــل توجهی از ایــن نمایندگان، 
بخــش زیادی از ســلیقه های سیاســی یا 
نمایندگی نمی کنند.  را  حتی غیرسیاســی 
به لحاظ کیفی نیز گروهی ارجح دانســته 
شده اند که اولویتشــان اقتصاد، معیشت و 
رفاه شهروندان نیســت بلکه همان مسائل 
سیاســی و ایدئولوژیک را همــواره دنبال 
کرده انــد. از نظــر من نتیجــه ای که رخ 
داده با توجــه به رویه فعلــی قابل انتظار 
بود. کما این که ایــن روند از این مجلس 
نه کــه از دوران ریاســت جمهوری آقای 
در  افقه  است.«مرتضی  رئیسی شروع شده 
ادامه نیز با اشــاره به پیش بینی ها درباره 
مشــکلات اقتصادی کشور در سال جاری 
به اقتصــاد ۲۴ می گوید: »توجه کنید این 
ترکیــب در مجلس فقط شــرایط را برای 
کشــور بدتر خواهد کرد. مــن پیش بینی 
کرده بودم که به دو دلیل شرایط اقتصادی 
در سال ۱۴۰۳ بدتر و سخت تر خواهد شد؛ 
اول اینکه در روابط بین الملل و سیاســت 
تاثیرگذار  ایــران  اقتصاد  در  خارجی کــه 
اســت، با توجه به امکان انتخاب ترامپ و 
بازگشــت جمهوری خواهان به کاخ سفید 
اتفاقــات بدی را تجربــه خواهیم کرد که 
باعث تشــدید انتظارات منفــی و افزایش 
قیمت ها خواهد شــد. بنــده حتی پیش از 
برگــزاری دور دوم انتخابــات مجلس نیز 
پیش بینی کرده بودم که منتخبان متعلق 
به جناح تنــدرو یا اقتدارگرایان هســتند 
که بیــش از اصولگرایــان معتدل، اولویت 
بنابراین  است،  غیراقتصادی  مســائل  آنان 
خواهید دید که بســیاری از تصمیمات به 
غیراقتصادی  اولویت های  که  می رود  سمتی 
برجسته و هزینه صرف آنان شود. نتیجه این 
دو روند یعنی تحولات خارجی و مجلس تازه، 
در کنار دولت تندرو اصولگرا، وخیم تر شدن 
شرایط اقتصادی در سال جاری خواهد بود.«

بازار اجاره مســکن با »رکود تقاضــا« در بنگاه ها 
مواجه شده و این اتفاق، فرضیه »تسهیل خانه دار 
شــدن« را شکل داده اســت که با »واقعیت بازار 
خرید« همخوانی ندارد. بررسی ها درباره این تضاد 
نشــان می دهد، »راه اندازی ســامانه الکترونیکی 
تنظیــم اجاره نامه« در کنار »میل مســتاجر ها به 
تمدید قرارداد یک ســال گذشــته« باعث »افت 
چشمگیر مراجعه سنتی به بازار« شده است. این 
بررسی با سنجش میزان افزایش اجاره بهای مسکن 
در مناطق تهران، فاکتور موثر بر تورم اجاره۱۴۰۳ 
را هم از نگاه واســطه ها شناســایی کرده اســت.
معمای رکود ســنگین در بازار اجاره آخر ســال، 
با رمزگشــایی از دو علت مهم این رویداد، پاسخ 
داده شد. بررســی ها بر اساس تازه ترین تحقیقات 
میدانی صورت گرفته درباره مختصات بازار اجاره 
مسکن پایتخت در اســفندماه نشان دهنده وقوع 
رکود ســنگین در این بازار به رغم افزایش تعداد 
مستاجرهاست. اگرچه بخشی از این رکود مربوط 
به کاهش ســنتی حجم عرضه و تقاضای مسکن 
اجاره ای در زمســتان نســبت به بهار و تابستان 
اســت اما، عمق رکود در بازار اجاره پایان امسال، 
به روایت واسطه های ملکی، بیش از زمستان های 
قبل به خصوص چند سال اخیر است. این وضعیت 
یک معما یا ســوال مهم ایجاد کرده است؛ مبنی 

بــر اینکه چرا به رغم افزایش فشــار تقاضا بر بازار 
اجــاره تحت تاثیر کاهش اجباری خرید خانه اول، 
بازار شــب عید اجاره عملا به حالــت تعطیل یا 
نیمه تعطیل درآمده است؟ آیا اسفند ماه از تعداد 
مســتاجر ها کم شده است؟ در پاسخ به این معما، 
ردپای »شــیفت معاملات اجاره از بازار سنتی به 
بازار آنلاین« از یکسو و »افزایش چشمگیر تمدید 
قرارداد ها بین مســتاجر و موجر بدون مراجعه به 
واسطه های ملکی )بنگاه های املاک(«، را می توان 
شناسایی کرد. اگرچه عمده جابه جایی ها در بازار 
اجاره هر ســال در نیمه اول سال به خصوص سه 
ماه تابســتان انجام می شود، اما در سال های اخیر 
بــه دنبال افزایش ورودی به بــازار اجاره به دلیل 
کاهش اجبــاری معاملات خرید خانه اول، معامله 
اجاره مسکن تقریبا در همه ماه ها و فصل ها انجام 
می شــد. این ورودی جدید به خصوص از ســمت 
خانوار های تازه تشــکیل شده ناشی از ازدواج های 
جدید، در بازار اجاره پررنگ اســت. اما سوال این 
است که چرا به رغم کمرنگ شدن نظم سنتی بازار 
اجاره، تقاضای شــب عید این بازار، عملا به حالت 
تعطیل درآمده اســت؛ به گونــه ای که در برخی 
از مناطق و محله های شــهر تهران، واســطه های 
ملکــی از تعطیلــی کامل این بــازار و نبود حتی 
یک مورد معامله اجاره مســکن خبر می دهند. در 

واقع، وضعیت ویژه بازار اجاره پایان امسال تهران، 
یک معما از بابت علت رکود ســنگین در این بازار 
به رغم افزایش تعداد مستاجرها، ایجاد کرده است. 
در بطن این معما ســوالات زیادی نهفته اســت؛ 
از جمله اینکه آیا تعطیلی بــازار اجاره نیمه دوم 
اسفندماه ناشــی از کاهش تعداد مستاجرهاست؟ 
آیا زوج های جدید وارد بازار خرید خانه شده اند؟

این معما و همه این ســوال ها تنها یک پاسخ دارد 
و آن »خیر« است. بررســی ها بر اساس آمار های 
موجود و همچنین تحقیقات میدانی نشان می دهد 
نه تنها تعداد مستاجر ها کاهش نیافته است که در 
سال های اخیر و از جمله در سال جاری تحت تاثیر 
ادامه رشــد قابل توجه قیمت مســکن، ورودی به 
بــازار اجاره افزایش یافتــه و خروجی از این بازار 
کم شده اســت. در واقع بخشی از تقاضای بالقوه 
خرید خانه )خانه اولی ها(، که در ســال های قبل 
از جهش وارد بازار مســکن شده و اقدام به خرید 
آپارتمــان می کردند هم اکنون بــه دلیل افزایش 
شکاف قدرت خرید و قیمت مسکن )ضعف قدرت 
خرید( به ناچار وارد بازار اجاره می شوند. از سوی 
دیگر، بخشی از مســتاجر ها که بعد از چند سال 
سکونت در مسکن اســتیجاری با پس انداز و وام 
خرید مســکن، خانه دار می شدند، بعد از جهش 
قیمت ها، موفق به خرید نشده و همچنان مستاجر 

باقی مانده انــد. افزایش ورودی خانوار های جدید 
به بازار اجاره و کاهش خروجی مستاجر ها از این 
بازار تحت تاثیر جهش قیمت مســکن و تضعیف 
قــدرت خرید، باعث افزایش فشــار تقاضا بر بازار 
اجاره در ســال های اخیر شده اســت. به طوری 
که تقریبــا در همه ایام ســال، تقاضا برای اجاره 
مسکن وجود دارد. اما اسفندماه امسال، عملا بازار 
اجاره دچار رکود ســنگین شد. در بررسی دلایل 
بروز این رکود ســنگین معاملاتــی در بازار اجاره 
دو علت مهم را شناســایی شده است.اولین دلیل 
کاهش مراجعه مستاجر ها به بنگاه های ملکی برای 
بازدید از فایل ها و واحد های مســکونی اجاره ای و 
در نتیجه کاهش تعداد قرارداد های اجاره مسکن 
در بازار ســنتی، به شــیفت بخش قابل توجهی از 
مســتاجر ها از بازار سنتی )بنگاه معاملات ملکی( 
به ســامانه آنلاین دولتی ثبت قرارداد های اجاره 
مربوط می شود.در واقع یک علت اینکه بازار سنتی 
معاملات اجاره مســکن در روز های پایانی ســال 
عملا به حالت تعطیل درآمده است، کاهش واقعی 
تقاضا در این بازار نیست. بلکه بخش قابل توجهی 
از مســتاجر ها و متقاضیان این بازار با راه اندازی 
ســامانه آنلاین ثبت قرارداد اجاره از سوی دولت، 
قرارداد های خود را در این سامانه و بدون مراجعه 

به بنگاه )بازارسنتی(، منعقد می کنند.

مدیــر نظــارت بر درمــان و اعتبار بخشــی 
دانشگاه علوم پزشکی مشهد موضوع تعطیلی 
بیمارســتان مهرگان این شــهر را تایید کرد 
و گفت: این بیمارســتان به دلیل مشــکلات 
مالکیتی و نداشــتن اســتانداردهای لازم در 

حوزه درمان تعطیل شده است.
سید کاظم غفاریان اظهار کرد: مسایل مربوط 
به بیمارســتان مهرگان دارای ۲ بخش شامل 
مالکیت بیمارســتان و مجوزهای پزشــکی و 
طبابت و کادر درمان اســت که بخش مالکیت 
بیمارســتان موضوعــی حقوقــی و مربوط به 
اداره کل تعــاون، کار و رفاه اجتماعی و بخش 
مجوزهای پزشــکی و طبابــت و کادر درمان 

مربوط به دانشگاه علوم پزشکی مشهد است.
وی ادامه داد: در راســتای بررســی مشکلات 
بیمارســتان مهرگان قرارگاه نظارت با حضور 
مســوولان ارشــد استانی و شــهری از جمله 
فرمانــدار، دانشــگاه علوم پزشــکی مشــهد، 
دادگستری و اداره تعاون، رفاه و کار اجتماعی 
استان خراســان رضوی بیستم اردیبهشت ماه 

امســال برگزار شــد.مدیر نظارت بر درمان و 
اعتباربخشــی دانشــگاه علوم پزشکی مشهد 
گفت: بــا توجه به این که مجوز بیمارســتان 
مهرگان تا پایان اردیبهشت ماه سال جاری به 
اتمام می رسد و این بیمارستان استانداردهای 
لازم برای پذیرش بیماران را ندارد، دانشــگاه 
علوم پزشکی مشهد مجوزهای پذیرش بیماران 

این بیمارستان را لغو کرده است.
غفاریــان در خصــوص مالکیت بیمارســتان 
مهرگان و به تصرف درآمدن این بیمارســتان، 
عنوان کرد: دانشــگاه علوم پزشــکی مشهد، 
هیات مدیــره ای که قوه قضاییــه تایید کرده 

است را به رسمیت می شناسد.
وی درخصــوص بیــکاری و مطالبات و حق و 
حقوق پرســنل و خدمه بیمارســتان مهرگان 
گفــت: این موضوع مربوط به اداره تعاون، رفاه 
و کار اجتماعی اســتان خراسان رضوی است 
و پرســنل و خدمه این بیمارســتان بایستی 
از طریق این اداره کل، امــور مربوطه خود را 

پیگیری کنند.
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خبرخبر

در قانون بودجه امسال خبری از تصمیم گیری در 
رابطه با قیمت بنزین نیست و تبصره هدفمندی 
یارانه ها با نرخ های ســال گذشــته بسته شده 
است. گرچه برخی نمایندگان مجلس با استناد 
به این موضوع تغییر نرخ بنزین در سال جاری 
را ملغی می دانند، اما گروهی از نمایندگان هم 
دولت را در تصمیم گیری مخیر معرفی می کنند.

 اخیراً مالک شــریعتی، عضو کمیسیون انرژی 
مجلس، در گفت وگو بــا خبرآنلاین، در زمینه 
تصمیــم دولت برای افزایش قیمــت بنزین یا 
ســه نرخی کردن قیمت بنزیــن گفت: تبصره 
هدفمندی با نرخ های ســال گذشــته در نظر 
گرفته شده اســت و دولت نباید برنامه ای برای 
افزایــش قیمت بنزین یا ســه نرخی کردن آن 

داشته باشد. 
او در پاســخ به این پرسش که آیا امسال بنزین 
ســه نرخی می شود، توضیح داد: این مسئله در 
اختیار دولت است، اما تاکنون دولت مجوزی در 
رابطه با این موضوع از مجلس دریافت نکرده و 

حتی برنامه ای به مجلس ارائه نشده است.
طبق پیگیری ها، عبدالعلــی رحیمی مظفری، 
عضو کمیســیون انرژی مجلس، در پاســخ به 
سوال صحت خبر سه نرخی شدن بنزین گفت 
که فعلا در این زمینه خبری نیست و خبر سه 

نرخی شدن شایعه است.
از طرف دیگر کیوان مرادیان کوچک ســرایی، 
عضو کمیســیون انرژی مجلس، در گفت وگو با 
تجارت نیوز گفت که در کمیسیون انرژی هیچ 
بحثی راجع به ســه نرخی شــدن بنزین نشده 

است.
او در پاسخ به این سوال که آیا با توجه به بسته 
شدن لایحه بودجه با نرخ های قبل، دولت اجازه 
تغییر نرخ بنزین را دارد، عنوان کرد که به دولت 
اجازه داده شده که حوزه انرژی را مدیریت کند 
و اختیاراتی در حوزه افزایش قیمت بنزین دارد.

بنا بر اظهارات مرادیان، دولت در راستای مصرف 
بهینه و کاهش مصرف بنزین اختیاراتی دارد که 
می تواند از طرق آن نرخ را مدیریت کند. اما در 
کمیسیون انرژی مجلس در رابطه با تعیین نرخ 

بحثی به میان آورده نشده است.
به گفته او مجلس در این مورد دســت دولت را 
باز گذاشته اســت و در جزئیات طرح ها کمتر 
اظهار نظر می کند. بنابراین با اینکه تا کنون در 
رابطه با ســه نرخی شدن بحثی به میان آورده 
نشــده اما دولت اختیار سه نرخی کردن قیمت 

بنزین را دارد.
وی عنــوان کرد کــه دولت باید در راســتای 
بهینه سازی مصرف و مدیریت آن اقدامات لازم 

را انجام دهد. کمیســیون دولت را ملزم کرده 
اســت که این دو مــورد را در رابطه با مصرف 

کنترل کند.
مرادیــان در پایان در رابطه با خبر ســه نرخی 
شــدن عنوان کرد که از طرف مجلس اقدامی 
صورت نگرفته و نکته ای گفته نشده است، مگر 

اینکه دولت چنین تصمیمی داشته باشد.
مالک شریعتی، عضو کمیسیون انرژی مجلس، 
در گفت وگو با خبر آنلاین به این موضوع اشاره 
کرده بود که در قانون بودجه ســالانه کشــور 
افزایشــی در رابطه با قیمت بنزین لحاظ نشده 
و تبصره هدفمندی با نرخ های سال گذشته در 
نظر گرفته شــده اســت. به همین دلیل دولت 
نبایــد تصمیمی بر تغییر قیمت بنزین یا ســه 

نرخی کردن آن داشته باشد.
این در حالی اســت که کوچک ســرایی، دیگر 
عضو کمیســیون انرژی مجلس، در گفت وگو با 
تجارت نیوز در رابطه بــه اختیارات دولت نظر 
متفاوتــی را ارائه کرد. به گفتــه او مجلس، در 
زمینه مدیریت مصرف و کاهش مصرف دست 
دولت را باز گذاشــته است و می تواند نسبت به 

تغییر قیمت بنزین تصمیم بگیرد.
البته به نظر می رســد خبر ســه نرخی شدن 
بنزیــن چندان صحت نــدارد و طبق اظهارات 

اعضای کمیســیون انرژی، در مجلس نســبت 
به این موضوع تصمیمی گرفته نشــده اســت. 
موضوع بحث برانگیز این اســت که آیا دولت در 
سال جاری اختیار و توان افزایش قیمت بنزین 
را دارد؟ در این مورد اظهارات متناقضی توسط 
اعضای کمیســیون انرژی مجلس گفته شــده 

است.
پیش تر فریدون عباسی دوانی، عضو کمیسیون 
انرژی مجلس، در گفت وگو بــا تجارت نیوز در 
پاســخ به اینکه آیا دولــت و مجلس برنامه ای 
برای تغییرقیمت بنزین دارند؟ پاســخ داد که 
فعلًا خبری در این باره نیست. در واقع تا امروز 
صحبتــی دربارۀ تغییر نرخ حامل های انرژی به 
میان نیامده و در قسمت درآمدی لایحه بودجه 

سال آینده هم به آن اشاره ای نشده است.
او در ایــن زمینه معتقد بود کــه در ابتدا باید 
نظام حقوق و دســتمزد اصلاح شــود و درآمد 
مردم حداقل به بالای خط فقر برســد؛ پس از 
آن می تــوان درباره تغییر قیمــت بنزین یا هر 
محصول دیگــری تصمیم گیری کرد.با توجه به 
اظهارات بیان شده، به نظر می رسد در مورد سه 
نرخی شــدن بنزین در مجلس تا کنون بحثی 
نشده اســت اما همچنان اختیار تصمیم گیری 

دولت در این زمینه در هاله ای از ابهام است.

نماینده مــردم اصفهان در مجلــس با بیان این 
که جریمه کشــف حجاب ۴ و نیم میلیون تومان 
اســت، تاکید کرد: لایحه عفاف و حجاب برنامه 

نظام برای برخورد با مساله بی حجاب است.
امیرحســین بانکی پــور در نشســت عصر اولین 
جلسه فراکسیون گام دوم انقلاب اسلامی مجلس 
دوازدهــم، اظهار کرد: مقام معظم رهبری درباره 
حجاب فرمودند که با برنامه وارد شدند و شما هم 

باید با برنامه وارد شوید.
وی ادامه داد: لایحه عفاف و حجاب برنامه نظام 
برای برخورد با مســاله حجاب است. این لایحه 
فرازونشیب های زیادی داشــت و عده ای معتقد 
بودند که نباید نظام در مســاله حجاب وارد شود 
کــه حرف غلطی اســت؛ داســتان حجاب فقط 
روســری نیست که از ســر بیفتد بلکه اگر نظام 
این ســنگر را تحویل دهد، بقیه سنگر ها را فتح 
می کنند و بر این اســاس باید نظام این ســنگر 

استراتژیک را حفظ کند.
نماینده مردم اصفهان در مجلس شورای اسلامی 
بیان کرد: اگر کسی از لایحه عفاف و حجاب دفاع 
کند، به شــدت او را می زننــد، چون هدف آن ها 

مخالفت با لایحه عفاف و حجاب است.

بانکی پور با بیان اینکــه ۷۰ درصد لایحه عفاف 
و حجــاب مربوط به وظایف دســتگاه ها از حیث 
موضوعات فرهنگی و اقتصادی است، اظهار کرد: 
ما راهکار های اساسی برای اصلاح سبک زندگی 
داریم، منتهــی حجاب ابعــاد مختلفی دارد که 
بایــد برای آن راهکار های درازمدت، میان مدت و 

کوتاه مدت داشت.
وی تاکیــد کرد: لایحه عفــاف و حجاب ضمانت 
اجرایی بالایی دارد. شــهرداری ها موظف شده اند 
کــه ۲۰ درصد از کل پارک هــا تبدیل به محیط 
اختصاصــی بانوان و مناطــق تفریحی مخصوص 

خانم ها شود.
منتخب مجلس دوازدهم بیــان کرد: ۳۰ درصد 
باقی مانده لایحه مذکور مربوط به حیطه مجازات 
اســت. حساســیت ما روی ســرحلقه ها، چون 
سلبریتی ها و کسانی اســت که سازمان یافته به 
ترویــج بی حجابی پرداخته و با خارج از کشــور 
ارتباط دارند. همچنیــن مدیرانی که ترک فعل 

کرده و کارمندان دولت که مشمول می شوند.
وی بیان کرد: کســی بــه ۷۰ درصد کلی لایحه 
عفاف و حجاب و حتی مجازات برای سرحلقه ها 
کاری نــدارد و بحث بر ســر آخرین حلقه یعنی 

افرادی است که در خیابان بی حجاب شده اند.
وی ادامه داد: در اینجا چند نظریه وجود داشــت 
یکی اینکه کاری با افرادی که بی حجاب شده اند 
نداشته باشیم که این اشتباه است، لذا سه روش 
پیشــنهاد شد روش اول بازداشت بود، روش دوم 
اعمال مجازات سنگین ۲۴ میلیونی بود که مرکز 
پژوهش ها پیشــنهاد کرد و روش ســوم اعمال 
جریمه در دو مرحله و بعد در نهایت مرحله سوم 
مجازات باشــد. با این جریمه کاری می کنیم که 
تعداد کمی شامل کیفری شوند که همین منطق 
در لایحه دولت هم بود و کمیســیون قضایی هم 

آن را پذیرفت.
عضو کمیسیون فرهنگی مجلس شورای اسلامی 
گفت: براین اساس آنچه در لایحه آمده این است 
کــه جریمه معلق کشــف حجــاب ۱.5 میلیون 
تومان باشــد؛ اگــر فردی مجدداً بعــد از صدور 
پیامــک بی حجاب بیرون آمد مشــمول جریمه 
قطعی ســه میلیونی می شــود یعنی در مجموع 
جریمه ۴ و نیم میلیون تومانی اعمال می شــود 
و قرار بود این جریمه از حســاب افراد کم شــود 
که مجمع تشــخیص به آن ایراد گرفت، لذا مقرر 
شد که اگر این جریمه ظرف یک هفته پرداخت 

نشود، محدودیت هایی اعمال شود.
وی اظهار کرد: شــورای نگهبــان همچنین یک 
ایرادی بــه لایحه مطــرح کرد که مــا موضوع 
ســامانه ها را در لایحه آورده بودیم و ایراد شورا 
این بود که اگر سامانه ها از کار بیفتد، تکلیف چه 
می شود. ما اصلاحاتی اعمال کردیم که براساس 
آن اصل بر کار ســامانه است، اما اگر امکان پذیر 

نبود اقدامات لازم صورت می گیرد.
بانکی پور تصریــح کرد: برخی انتقاد می کنند که 
چرا در لایحه بحث جریمه آمده اســت که حرف 
ما این اســت که به تعبیر مقــام معظم رهبری 
آن هایی که بی حجاب هســتند بچه های متدینی 
هســتند؛ طرف بی حجاب در خیابان می آید، اما 
همین فرد اول وقت نمــاز می خواند یعنی چادر 
از مســجد گرفته و نمازش را خوانــده و بعد از 
نماز چادر را برمی گرداند، پس باید صف آدم هایی 
را که به دلایل مختلف روحی و روانی، ســختی 
و فشــار های اقتصادی و فرهنگی وارد این گروه 
شده اند را از گروهی که معاندانه این کار را انجام 
می دهند جدا کرد. جریمه بهترین راه برای جدا 
کــردن این صف بــود، چون نمی شــود همه را 

بازداشت و کیفری کرد.
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مبلغ جریمه کشف حجاب مشخص شد

تصمیم های خلق الساعه منظور همچنان ادامه دارد

استقبال دولت رئیسی  از تشدید آلودگی هوا ؟!

به دنبال تشــدید ناترازی گاز، دولت در بودجه سال ۱۴۰۳  سرمایه گذاری در زیرساخت های 
انــرژی را متوقف کرده اســت و همــه منابع حاصل از فروش نفت و فــرآورده ها به یارانه های 
معیشــتی اختصاص خواهد یافت به این ترتیب سوخت های دیگر از جمله نفت کوره و نفت گاز 

جایگزین گاز صنایع در زمســتان پیش رو خواهند شد.
 به دنبال تشــدید ناترازی گاز، دولت در بودجه سال ۱۴۰۳  سرمایه گذاری در زیرساخت های 
انــرژی را متوقف کرده اســت و همــه منابع حاصل از فروش نفت و فــرآورده ها به یارانه های 
معیشــتی اختصاص خواهد یافت به این ترتیب سوخت های دیگر از جمله نفت کوره و نفت گاز 

جایگزین گاز صنایع در زمســتان پیش رو خواهند شد.
 براســاس ماده ۱۲ قانون رفع موانع تولید که یکی ازقوانین دائمی کشور است و از سال ۱۳۹۳ 
در بودجه های ســنواتی تکرار شده است،اجازه داده شده بود که دولت از محل صرفه جویی در 
فروش فرآورده های های نفتی طرح های توســعه ای صنعت نفت از توســعه میادین نفت و گاز 

گرفته تا توســعه حمل و نقل ریلی وطرح های زیست محیطی را اجرایی کند.
در مــاده ۱۲ این قانون به صراحت آمده اســت که» کلیه وزارتخانه ها بــه ویژه نفت و نیرو و 
شــرکت های تابعه و وابسته به آنها و سازمان ها و مؤسســات دولتی و کلیه دارندگان عنوان و 
ردیف در قوانین بودجه کل کشــور اجازه داده می شود ســالانه تا سقف یکصد میلیارد دلار به 
صورت ارزی و پانصد هزار میلیارد ریال به صورت ریالی که هر ســاله تا ســقف نرخ تورم ســال 
قبــل تعدیــل می گردد، در موارد مربوط به بندهای ذیل این ماده که ســرمایه گذاری یا اقدام 
اشــخاص حقیقی یا حقوقی خارجی یا داخلی با اولویت بخش های خصوصی یا تعاونی به تولید، 
صــادرات، ارتقای کیفیت، صرفه جویی یا کاهش هزینه در تولید کالا یا خدمت و زمان و بهبود 
کیفیــت محیط زیســت و یا کاهش تلفات جانی و مالی می انجامــد برای نفت و گاز و میعانات 
گازی و فراورده هــای نفتی و کالاها و خدمات قابل صادرات یا واردات به قیمت های صادراتی 
یا وارداتی به نرخ روز ارز بازار آزاد یا معادل ریالی آن با احتساب حقوق دولتی و عوارض قانونی 
و ســایر هزینه های متعلقه و برای ســایر موارد با قیمت های غیریارانه ای با احتســاب حقوق 

دولتی و عوارض قانونی و ســایر هزینه های متعلقه قرارداد منعقد کنند.
در بنــد الف این مــاده، طرح های نفــت و گاز از جمله افزایش ظرفیت تولیــد نفت خام، گاز 
و میعانــات گازی بــا اولویت مخازن مشــترک و افزایش ظرفیت پالایش نفــت خام و میعانات 
گازی، افزایــش تولید محصولات پتروشــیمی، ذخیره ســازی نفت خــام، میعانات گازی و گاز 
طبیعی مخازن مشــترک در مخازن غیرمشــترک و داخل کشــور، ذخیره سازی گاز در فصول 
کــم مصرف برای اســتفاده در فصول پرمصــرف، تبدیل در جای نفــت و گاز و میعانات گازی 
بــه محصول یا برق، تزریق گاز به میادین داخلی، رشــد صادرات و عبــور )ترانزیت( و معاوضه 
)ســوآپ( نفت خام، میعانات گازی و گاز و فراورده های نفتی، جلوگیری از ســوختن گازهای 
 همــراه نفت و میعانات گازی و جایگزینــی گاز داخلی یا وارداتی با فراورده های نفتی ذی ربط

 اشاره شده است.«
همچنیــن تاکید شــده که » طرح های بهینه ســازی مصرف انرژی در بخــش های مختلف از 
جملــه صنعت با اولویت صنایع انرژی بر و حمل و نقل عمومی و ریلی درون و برون شــهری و 
ســاختمان، توسعه استفاده از انرژی های تجدیدپذیر، گســترش استفاده از گاز طبیعی فشرده 
یا مایع یا گاز مایع شــده با اولویت شــهرهای بزرگ و مسیر راه های اصلی بین شهری، تولید و 
یا جایگزین کردن خودروهای کم مصرف و یا برقی با خودروهای پرمصرف و فرســوده و کاهش 
هزینه های حمل بار و مســافر و کاهش دموراژ )خسارت تأخیر( کشتی ها و طرح های حمل و 
نقل ریلی، جاده ای، دریایی، هوایی اعم از زیرســاخت ها و وســایل حمل و نقل، طرح هایی که 
به کاهش گازهای گلخانه ای منجر می شود، ماشین آلات و واحدهای تولیدی بخش کشاورزی 

هم در اولویت سرمایه گذاری قرار بگیرد.«
این ماده قانونی  از ســال ۱۳۹۳ هر ســال در قوانین بودجه قرار داشــت، اما در بودجه امسال 
این بخش به دســتور داود منظور رییس سازمان برنامه و بودجه از بودجه سنواتی امسال حذف 
شــده اســت و مقرر شــده که همه درآمد حاصل از فروش نفت و فرآورده ها صرف یارانه های 

شود. معیشتی 
بــا حذف این بخش پیش بینی ها حکایت از آن دارد کــه در فصل افزایش مصرف، به احتمال 
زیاد نفت کوره و نفت گاز جایگزین گاز صنایع خواهد شــد، اقدامی که می تواند تبعات زیســت 

باشد. محیطی به دنبال داشته 

دخالت  های دولتی عامل نابسامانی در بازار لوازم یدکی خودرو

سیداحمد حسینی
رئیس اتحادیه فروشندگان لوازم یدکی خودرو تهران

یادداشت، راه مردم؛هم اکنون بالغ بر ۸۰درصد قطعات یدکی یا مواد اولیه قطعات تولید داخل، وارداتی 
است؛ روندی که با افزایش نرخ ارز و عدم تخصیص آن قطعا تاثیر مستقیمی بر قیمت  قطعات داشته و 

ادامه آن بر جریان قیمتی در بازار قطعات سال جاری هم تاثیر خواهد گذاشت.
سوءمدیریت عاملی در نابسامانی در بازار لوازم قطعات یدکی به خصوص مونتاژی ها می دانیم. پیش بینی 
می شود با ادامه روند تخصیص ارز و جریان تورم طی هفته های جاری بازار لوازم یدکی نیز دستخوش 

افزایش قیمت شود.
درحال حاضر بازار لوازم یدکی در بلاتکلیفی و رکود شدیدی قرار دارد. هم اکنون تخصیص ارز، دخالت 
وزارت صمت و رکود، ســه چالش اصلی این روزهای بازار لوازم یدکی است درحالی که با وجود گذشت 
دو ماه از ســال جاری، همچنان وزارت صمت ارز موردنیاز تجار و واردکنندگان لوازم و قطعات یدکی 

را تخصیص نداده است.
به نظر من در بحث چالش های بازار لوازم یدکی واردات خودروهای چینی به دومین چالش امروز بازار 
لوازم یدکی تبدیل شده است. واردات این خودروها بدون هماهنگی یا مشورت با کارشناسان خبره این 

صنف مسلما چالش تامین قطعه یدکی را در بازار این خودروها ایجاد خواهد کرد.
برنامه شهرداری تهران برای واردات چندهزار دستگاه تاکسی برقی اشاره جای بحث و بررسی دارد.

در صورت تردد خودروهای برقی در ناوگان حمل ونقل عمومی و بروز هر گونه حادثه و تصادف و خرابی 
این خودروها در سطح شهر، قطعات بدنه آنها چگونه تامین خواهد شد؟ آیا اصولا برنامه ای برای تامین 

خدمات پس از فروش و تهیه قطعات تاکسی ها برقی در نظر گرفته شده است؟
نسبت به واردات خودروهای چینی بدون گارانتی، وارانتی و خدمات پس از فروش هم انتقادات بسیاری 

وارد است.
در ســال های گذشته و زمانی که خودروهایی با برند هیوندای، کیا و حتی تویوتا به کشور وارد می شد 
عمدتا با معضل کمتری در تامین و تهیه قطعات و خدمات این خودروها مواجه می شــدیم درحالی که 
امــروز قیمت گیربکس یک خودرو چینی با کیفیتی کمتر، گران تر از گیربکس خودروهایی از برند کیا 

و هیونداست.
بازار با مشــکلات بسیاری مواجه است اما تصدی دولت در بازار لوازم یدکی عامل بسیاری از مشکلات 

این بازار بوده است.

مجلس توپ را به زمین دولت انداخت

بنزین 3 نرخی؛ آخرین راهکار دولت

دولت سیزدهم بارها از رقم بالای فروش اوراق 
در دولت های قبل و فشــارهای مالی آن گله 
کرده، اما آیا فروش اوراق دولتی در شــرایط 

اقتصادی ایران تصمیم نادرستی است؟
 دولت ســیزدهم از زمان روی کار آمدن در 
تابســتان ۱۴۰۰ تاکید فراوانی بر حجم اوراق 
فروخته شــده در زمــان دولت قبل داشــته 
اســت. این دولت ادعــا می کنــد در دوران 
ریاست جمهوری حسن روحانی، میزان انتشار 
اوراق مالــی از ســوی دولت هــای یازدهم و 
دوازدهم آن قدر زیاد بوده که بار مالی تسویه 
این بدهی کلان بــر دوش دولت فعلی افتاده 
و فشــاری مضاعف بر منابع دولت وارد کرده 

است.
این در حالی اســت که ادعاهای ضدونقیضی 
دربــاره حجــم فــروش اوراق در دولت های 
دوازدهــم و ســیزدهم رواج دارد. افــزون بر 
آن، به نظر می رســد بانــک مرکزی و دولت 
سیزدهم با سیاســت  گذاری های نادرست در 
بازار اوراق قرضه، شرایطی ایجاد کرده اند که 
دولت رئیسی حتی اگر بخواهد هم نمی تواند 
با فروش اوراق دولتی، کسری بودجه خود را 

تامین کند.
آمارها حاکــی از آن اند که دولت های یازدهم 
و دوازدهم در بازه زمانی سال ۱۳۹۴ تا پایان 
خــرداد ۱۴۰۰ بیش از ۴۲۲ هــزار میلیارد 
تومان اوراق منتشــر کرده اند و تاکنون ۳۶۰ 
هزار میلیارد تومان از آن را دولت ســیزدهم 

تسویه کرده است.
این در حالی اســت که در ســال گذشــته، 
محمدباقــر نوبخت، رئیس ســازمان برنامه و 
بودجه در دولت دوازدهــم، اعلام کرد حجم 
انتشار اوراق تنها در دو سال ریاست جمهوری 
رئیسی از هشت سال دوران ریاست جمهوری 
روحانــی نیز فراتر رفته اســت. بــه گفته او، 
حجم اوراق مالی منتشرشده در دولت رئیسی 

تا آن زمان، تنها در دو سال بالغ بر ۳۱۱ هزار 
میلیارد تومان بوده است.

در پاســخ به این اظهار نظر، ســازمان برنامه 
و بودجــه با رد این ادعا اعــلام کرد کل رقم 
انتشــار اوراق از ابتــدای دولت ســیزدهم تا 
ابتدای مرداد سال گذشته ۳۰۶ هزار میلیارد 
تومان بــوده که بیش از ۳۰۰ هــزار میلیارد 
تومان از این اوراق یعنــی معادل ۹۸ درصد 
برای تســویه و پرداخت اوراق منتشرشده در 
یک سال و نیم انتهایی دولت دوازدهم عرضه 

شده است.
این در حالی است که بررسی ها نشان می دهد 
دولت روحانی در دو ســال اول فعالیت خود 
یعنــی در ســال های ۹۲  و ۹۳ هیچ اوراقی 
نفروختــه اســت. طبق پیش بینی هــا میزان 
انتشــار این اوراق تا پایان ریاســت جمهوری 
رئیسی حتی فراتر از این مبلغ خواهد رفت و 
بدهــی کلانی برای دولت بعدی بر جا خواهد 

گذاشت.
تســویه بدهی های دولت های قبــل یکی از 
مهم ترین وظایف دولت های جدید محســوب 
می شود. همان طور که دولت سیزدهم موظف 
اســت اوراق فروخته شــده در دولت قبل را 
تســویه کند، دولت بعد نیز این وظیفه را بر 

دوش می کشد.
از سوی دیگر، دولت رئیسی که بارها از حجم 
بالای فــروش اوراق از س.ی دولت قبل گله 
کرده است، حالا خود بخشی از کسری بودجه 
را با فــروش اوراق جبران می کنــد. بنابراین 
دیگر جای شکایتی از این موضوع برای دولت 

سیزدهم باقی نمی ماند.
به علاوه اگر دولت ســیزدهم ادعا می کند که 
حجم اوراق منتشرشــده در دولت قبل بیش 
از اندازه بوده اســت، پس این مقدار از فروش 

اوراق در دولت جدید چه توجیهی دارد؟
اقتصــاد ایران در ســال های اخیــر، همواره 

درگیر کســری بودجه های نجومی بوده و این 
کسری عواقب منفی برای کشور در پی داشته 
است. به گفته بســیاری از کارشناسان، یکی 
از ریشــه های اصلی تورم های افسارگسیخته 
در ایران، همین کســری بودجه و شیوه های 

نادرست تامین آن است.
بسیاری از کشــورها این کسری را با وام های 
خارجی پوشش می دهند اما از آنجا که ایران 
با تحریم های اقتصادی مواجه است نمی توان 
انتظار داشــت این کسری از محل استقراض 

خارجی جبران شود.
در این شــرایط، دولت ها در سال های اخیر، 
همــواره از منابع بانک مرکزی و چاپ پول به 
عنوان منبع اصلی تامین کسری بودجه خود 
اســتفاده کرده اند اما این روش باعث رشــد 
نقدینگی و در نهایت تورم می شــود. از همین 
رو به اعتقاد کارشناســان اقتصادی، انتشــار 
اوراق مالی نسبت به ســایر روش ها می تواند 
عواقب تورمی کمتری از اســتقراض از بانک 

مرکزی داشته باشد.
بهمن ســال گذشــته بود که بانــک مرکزی 
مجوز انتشار گواهی سپرده خاص با نرخ سود 

۳۰ درصد را صادر کرد.
 در ابتدا قــرار بود ایــن اوراق با محدودیت 
حجم و به طور موقت منتشــر شــود اما بانک 

مرکــزی اعلام کــرد با توجه به اســتقبال از 
ایــن اوراق و موفقیت آن، انتشــار ادامه پیدا 

می کند.
کارشناســان اقتصادی در همان زمان، بارها 
درباره آثــار منفی این اوراق هشــدار دادند. 
آنهــا معتقــد بودند ایــن اوراق بــا نرخ ۳۰ 
درصدی خود، نه تنهــا تامین مالی بنگاه ها را 
دچار مشــکل می کند، بلکه بــرای دولت نیز 

مشکل ساز خواهد شد.
این هشــدارها در حــراج اوراق مالی دولتی 
در ســال ۱۴۰۳ به وقوع پیوســت. چراکه از 
مجمــوع ۷۰ هزار میلیــارد تومان اوراقی که 
در دو حراج نخست امســال عرضه شد، تنها 
۶.۶ هــزار میلیارد تومــان از اوراق دولتی به 

فروش رفت.
حال ســوال اینجاست که با توجه به سیاست 
بانک مرکزی نســبت به افزایش نرخ ســود 
گواهی سپرده خاص به ۳۰ درصد، و با توجه 
به استقبال ناچیز از فروش اوراق مالی دولتی، 
آیا دولت از این پس می تواند اوراق خود را با 
نرخ های فعلی بفروشــد و از این محل کسری 
بودجــه خود را جبــران کنــد؟ در غیر این 
صورت کسری بودجه از چه روش هایی بدون 
ایجاد مشکلات تورمی جدید یا کاهش ارزش 

پول ملی جبران خواهد شد؟

تسویه اوراق دولتی؛ وظیفه یا بار اضافه بر دوش دولت ها؟

جدال بر سر آمار فروش اوراق
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wصنعت و خودروصنعت و خودرو w w . n e w s r a h e m a r d o m . i r ۴
آیا تامین  کنندگان چینی قابلیت جایگزینی با قطعه  سازان داخلی را دارند؟

سه مزیت خرید قطعات ساخت داخل برای خودروسازان

قطعات خارجی علاوه بر عدم امکان خرید اعتباری، هزینه های زیادی بابت انتقال ارز، حمل ونقل، تعرفه و عوارض گمرکی به خودروساز 
تحمیل می کنند و روند دسترسی و تحویل آن ها نیز نسبت به تامین قطعات از داخل کند است

خودروســازان مدعی  هســتند با واردات قطعات »های تک« در تلاش برای رســیدن به برنامه تولید سالانه اعلام شده هستند، اما 
قطعه سازان واهمه و نگرانی جایگزین شدن شرکت های چینی با خود را دارند. هرچند مدیران اجرایی خودروسازان خصولتی، واردات 
گسترده قطعات خودرو از چین را تایید نمی کنند، اما بدهی ۶۰همتی آن ها به قطعه سازان نیز خود انگیزه ای برای تامین قطعات از 

منابع خارجی شده است.
رضا آریاراد، فعال و کارشناس صنعت خودرو با اشاره به همکاری هم پیمانانه قطعه سازان و خودروسازان طی چند دهه گذشته، به 
»دنیای  خودرو« گفت: »برخلاف اوایل دهه۹۰ که تولید از تقاضا پیشی گرفته بود، طی چند سال اخیر به واسطه اعمال تحریم ها، 

محصولات خودروسازان به منابع حفظ ارزش پول بدل شدند و به همین دلیل تولید از تقاضا عقب ماند.«
وی در ادامه تصریح کرد: »هرچند تعادل عرضه و تقاضا در بازار خودرو در ســال های اخیر به هم خورده اســت، اما در این ســال ها 
کاهش عرضه به نسبت تقاضا موجب افزایش قیمت و نابسامانی در وضعیت خودرو شد و به این ترتیب فرصت واسطه گری و دلالی 

شکل گرفت.
وجود تحریم ها عامل اصلی بود که به این بی تعادلی ها دامن زد؛ شرکت های خودروسازی ایران به طور مستقیم از نیمه دوم سال ۹۷ 
تحریم شدند و این موضوع طبیعتا اثراتی را در تولید و عرضه خودرو در داخل کشور به جا گذاشت. یعنی عرضه خودرو را متأثر کرد 

و محدودیت هایی به طور موقت در تولید به وجود آمد و این هم به وضعیت تعادلی بازار آسیب زد.«
آریاراد در ادامه با اشــاره به واردات برخی قطعات از کشــورهای دیگر تاکید کرد: »در گذشته صنعت خودروسازی با جهان ارتباط 
دوسویه ای برقرار کرده بود و دادوستد در این حوزه این فرصت را ایجاد می کرد تا آمار تولید حتی بیش از تقاضا در بازار باشد. در آن 
برهه زمانی، فعالیت شرکت های لیزینگ خودرو تسهیل کننده شرایط برای متقاضیان بودند، اما در شرایط فعلی خودروسازان با هر 

قیمتی محصولات خود را ارائه دهند، صف متقاضیان شکسته نخواهد شد.«
برخی فعالان حوزه قطعه سازی ادعا می کنند مدیران شرکت های خودروساز برای تامین قطعات چینی به نسبت ارزان تر از قطعه سازان 
داخلی به این کشــور رفت وآمد دارند. به نظر شما آیا فرصت قطعه سازی در صنعت خودرو کشور در اختیار صنعتگران چینی قرار 

خواهد گرفت؟
برخی خودروســازان بخش خصوصی طی سال گذشته با تشویق سیاســتگزاران بخش خودرو برای تولید محصولات اقتصادی یا 
ارزان قیمت اقدام به سرمایه گذاری در شرکت های قطعه ساز کرده و فعالیت های مقدماتی در این زمینه انجام شده است. با این رویکرد 

سیاست گزار نسبت به همکاری با قطعه سازان و خودروسازان، نباید نگران تحولات عمیق در سیاست دولت در این زمینه باشیم.
از پنج ســال پیش، همراه با تشــدید تحریم های ثانویه و قطع ارتباط با شرکای خارجی، داخلی ســازی خودرو و قطعات با شدت 
بیشتری از سوی سیاست گزار خودرو پیگیری شد؛ به طوری که نهضت داخلی سازی قطعات از سال ۱۳۹۸ آغاز شد و با برگزاری 5میز 

داخلی سازی، ارقام بزرگی در جهت صرفه جویی ارزی اعلام شد.
با توجه به این که قطعه ســازان با وعده حمایت های دولتی پای میز داخلی ســازی رفتند و با سرمایه گذاری زیاد در این مسیر قدم 

برداشتند، آیا واردات گسترده قطعات خودرو می تواند تهدیدی برای ادامه حیات این صنعت محسوب شود؟
گلایه از سیاستگزار و اتهام زدن به خودروسازان درحالی که قوانین مانع ورود محصولاتی است که در داخل تولید می شود، جای تامل 
دارد. سیاستگزار خودرویی مسیری را انتخاب کرده که با تامین قطعه از خارج از کشور مطابق سال های ابتدایی دهه نود بتواند آمار 
تیراژ تولید را افزایش دهد. طی سال گذشته برخی مونتاژکاران نیز در برنامه ریزی داخلی سازی دولت ها، مشارکت داشتند. دولت های 
یازدهم، دوازدهم و سیزدهم به دلیل خروج شرکای خارجی از یک طرف و عدم تامین قطعات محصولات خودرویی، در رویه ای واحد، 
موضوع تولید خودرو کاملا داخلی یا بن سازه داخلی را مطرح و حتی پروژه ای در این زمینه تعریف کردند. مشخصا دولت سیزدهم، 

سند تحول صنعت خودرو را به عنوان استراتژی این صنعت تدوین کرده است و بر لزوم داخلی سازی خودرو تاکید دوباره ای دارد.
پس از اعمال تحریم های تخصصی صنعت خودرو، نرخ رشد تیراژ تولید در خودروسازان بزرگ روند کاهشی در پیش گرفت و تا امروز 
این روند به رغم وعده های سیاستگزاران خودرویی در کشور متوقف نشده است. به نظر شما آیا واردات قطعات »های تک« می تواند به 

برنامه های دولت درخصوص افزایش تولید جامه عمل بپوشاند؟
هرچند تحریم ها فشارهای زیادی بر آحاد جامعه گذاشته، اما در این مدت اتفاقات مثبتی هم در صنعت خودرو شکل گرفته است. 
به عنوان مثال؛ تشــکیل ستاد توســعه و تامین ساخت داخل را داشتیم که در نهضت خودکفایی و داخلی سازی موثر بود و منتج به 
افزایش میزان داخلی سازی شد. عمده قطعات و مواد اولیه ای وارداتی به دست نیروهای خلاق و مبتکر در شرکت های خودروسازی، 
دانش بنیان و قطعه سازی داخلی سازی شد که شرایط خوبی هم در زمینه اشتغال پایدار و تولیدات داخلی سازی شده پیش آورد و در 

طول ۴۰سال گذشته بی سابقه بود.
نکته قابل توجه فعالان قطعه سازی، همین موضوع واردات قطعات دارای تکنولوژی برتر ساخت است که هنوز در کشور روی تولید آن 
سرمایه گذاری نشده یا اگر این اتفاق افتاده، در سطح بالایی از تامین نیاز خودروسازان بزرگ نیست. خودروساز در این جا با عبور از 
فیلتر تامین ارز توافقی می تواند محصول مورد نیاز خود را به کشور وارد کند. البته این کالاها به دلیل اختلاف ارزش ریال و ارز آزاد، 

توان رقابت با محصولات مشابه داخلی را نخواهند داشت.
به همین دلیل بنده معتقد هستم؛ نگرانی فعالان صنعت قطعه سازی با گذشته اندکی زمان برطرف خواهد شد. چراکه قطعات خارجی 
عــلاوه بر عدم امکان خرید اعتباری، هزینه های زیادی بابت انتقال ارز، حمل ونقل، تعرفه و عوارض گمرکی به خودروســاز تحمیل 

می کنند و روند تحویل آن ها نیز نسبت به تامین قطعات از داخل کند است.
قطعه ســازان معتقدند مدیران اجرایی خودروســازان خصولتی برای یافتن قطعات ارزان به بازار چین مراجعه کرده اند و مبالغ قابل 
توجهی ارز در این مســیر هزینه شده است. به نظر شــما خودروسازان به دلیل عدم توانایی در پرداخت بدهی های خود به صنعت 

قطعه سازی به دنبال یافتن تولیدکنندگانی با توان مالی بیشتر هستند؟
در بازار چین خرید محصولات به صورت نقد است و به دلیل نبود راهکارهای بانکی برای انتقال ارز، هزینه خرید از قطعه سازان چینی 
به غیر هزینه محصول، هزینه انتقال ارز را به همراه دارد. این موضوع تاییدی بر عدم جذابیت بازار چین برای خودروسازان داخلی 

است.
در گذشته تفکرات مدیریتی عمدتا بر افزایش تیراژ تولید به هر قیمتی بود، اما امروزه این تفکر تغییر کرده و ما شاهدیم توجه به 
توسعه و تعمیق ساخت داخل روی افزایش میزان داخلی سازی است که توفیقات آن را هم می بینیم و هر ساله افزایش تیراژ تولید را 

شاهد هستیم؛ یعنی در طول ۳ سال اخیر هرساله بین ۱۰ تا ۱5درصد افزایش تیراژ تولید داشتیم.
ما در سال ۱۴۰۲ به میزان ۲5درصد افزایش تیراژ تولید به نسبت سال ۱۴۰۱ داشتیم که نشان می دهد در زمینه داخلی سازی در 
تحریم هایی که داشتیم موفق بودیم. بیش از یک میلیون و ۲۰۰هزار دستگاه نیاز بازار خودرو است تا بازار در یک مسیر تعادلی و در 

یک قیمت متعادل قرار بگیرد.
یعنی عرضه و تقاضا به یک میزان باشــد. امســال به اتکای توان داخلی، تولید و عرضه بیش از یک میلیون و ۷۰۰هزار دســتگاه 
هدف گذاری شــده اســت که در صورت وقوع اتفاق مبارکی است که امیدوارم که تداوم داشته باشد و شاهد دستاوردهای خوبی در 

این زمینه باشیم.

دبیر انجمن خودروسازان خبر داد:دبیر انجمن خودروسازان خبر داد:

نیاز ارزی نیاز ارزی ۹۹میلیارد دلاری صنعت خودرو میلیارد دلاری صنعت خودرو 
برای تحقق هدف تولید امسالبرای تحقق هدف تولید امسال

احمد نعمت بخش: اگر حدود ۹میلیارد دلار به خودروســازان 
اعــم از ایران خــودرو و ســایپا و همه خودروســازان بخش 
خصوصی داده شود، درمجموع می توانند ۱.۷میلیون دستگاه 
خودرو طی سال جاری تولید کنندصنعت خودرو در سال های 
اخیر با موضوعات مختلفی دســت وپنجه نرم کرده اما قیمت 
و کیفیت، دو مســاله مهم در این صنعت هستند که بسیاری 
آن را وابســته به هم می دانند. قیمت خودرو در سال جاری 
براســاس برخی شنیده ها قرار بود تغییر کند و به قیمت بازار 
آزاد نزدیک شــود یا حداقل به حدی برســد که خودروساز 
دیگــر با زیان تولید نکند و در عوض با خروج خودروســاز از 
زیان و شناور شدن قیمت ها با توجه به نرخ ارز، تورم موجود 
در اقتصاد و قیمت مواد اولیــه، تیراژ تولید خودرو بالا برود. 
این روند باعث می شد خودروساز بتواند به لحاظ کیفی نیز در 
محصولات خود تغییرات مثبتی ایجاد کند و در نهایت رشد 
کیفی را شاهد باشــیم. در سال جاری قرار است ۱.۷میلیون 
دســتگاه خودرو تولید شود. این حجم از تولید قرار است نیاز 
بازار را به طور کامل پوشــش دهد. با این وجود برای رسیدن 
به این تیراژ، ارز بسیاری باید در اختیار خودروساز قرار بگیرد.
بر اساس گفته های دبیر انجمن خودروسازان، برای این مقدار 
تولید حدود ۹میلیارد دلار ارز احتیاج اســت. تامین به موقع 
ارز و رها شدن از قیمت گذاری دستوری در نهایت به افزایش 
تیراژ خودروهایی خواهد انجامید که کیفیت بالاتری نسبت به 
قبل دارند؛ کیفیتی که در سال های اخیر هرچند رشد داشته 
اما دیگر گزارشــی از آن به دســت مصرف کننده نمی رسد. 
درخصوص وضعیــت صنعت خودرو، تولیــد، ارز موردنیاز و 
همچنین کیفیت خودروها با احمد نعمت بخش، دبیر انجمن 

خودروسازان کشور به گفت وگو پرداختیم.
آیــا بحث افزایش قیمت ها که از یک ماه پیش مطرح بوده، تا 

امروز به نتیجه رسیده است؟
خیر؛ متاســفانه هنوز ابلاغ یا خبری در این خصوص منتشر 
نشــده و همچنان این مســاله در هاله ای از ابهــام قرار دارد 
و تغییری در بحث قیمت خودرو حاصل نشــده اســت. این 
موضوع، واقعا باعث تاسف اســت. چراکه وزیر صمت به طور 
کامل بر تولید و شــرایط آن اشراف دارد. این در حالی است 
که شــورای رقابت، وظیفه قیمت گــذاری را به وزارت صمت 
و ســازمان حمایت محول کرده اســت، اما همچنان در این 
خصوص اقدامی انجام نمی شود. بارها تاکید کردیم آزادسازی 
قیمت خودرو باید انجام شود و در نهایت این اقدام روی یکی، 
دو میلیون نفر تاثیر می گذارد. اما اقلام خوراکی مانند گوشت 
و مرغ و... کــه ۸5میلیون نفر را تحت تاثیر قرار می دهد، هر 
روز دچار افزایش قیمت می شــوند. یعنــی دولت آن قدری 
که روی قیمت خودرو حســاس اســت، روی اقلام خوراکی 

حساسیت ندارد.
به نظر شــما آیا بحث قیمت گذاری از دســت وزیر صمت یا 

دولت هم خارج شده است؟
این طور به نظر می رسد که آقای رئیس جمهور رضایت به این 
کار نمی دهد و وزیر صمت باید از رئیس جمهور اجازه بگیرد. 
درهرحال تاکنون این مجوز صادر نشــده و ممکن اســت به 
دلیــل بحث های اجتماعی و برخی مســائل دیگر فعلا انجام 

نشود.

در این شــرایط و با ادامه زیان در صنعت خودرو، دولت چه 
وظیفه ای دارد؟

بحث ما همین اســت؛ حالا که می خواهنــد به دلالان یارانه 
بدهنــد و رانت بــه جیب این افراد برود، بــه صنعت خودرو 
هــم برای جبران زیان، خســارت پرداخت کننــد. ماده ۹۰ 
اصل ۴۴ قانون اساســی می گوید که اگر دولت به هر دلیلی 
قیمت یک کالایی را کمتر از قیمت تمام شده آن تعیین کرد، 
باید کمک زیان به شــرکت تولیدکننده پرداخت کند. یعنی 
باید به ســهام داران و این دو خودروساز کمک زیان پرداخت 
شــود تا بیش از این متحمل زیان نشوند؛ زیانی که به دلیل 
قیمت گذاری دستوری شکل گرفته است. آن هم در شرایطی 
که تــورم در اقتصــاد همچنان بالا اســت و روند زیان دهی 

روزبه روز افزایش پیدا می کند.
بحث تامیــن ارز برای صنعــت خودرو به کجا رســید؟ آیا 

همچنان مشکل وجود دارد؟
تامین ارز طی هفته های گذشــته با مشــکل مواجه بود. اما 
چند روزی اســت تخصیص ارز برای خودروســازان را آغاز 
کرده اند. امیدواریم این روند تخصیص ارز برای خودروسازان 
ادامه داشته باشد تا بتوانیم کمبود تولید در گذشته را جبران 
کنیــم. هرچقدر روند تخصیص ارز با ســرعت انجام شــده 
و مشــکل نقدینگی سریع تر حل شود، شــاهد رشد تولید و 
ســرعت گرفتن روند تولید خودرو خواهیم بود. امیدواریم با 
بهبود شرایط، روند تولید بیش از پیش افزایش پیدا کند. قطعا 

برای برای افزایش تولید نیازمند تامین مناسب ارز هستیم.
بــرای تحقق هدف تولید ســال جاری مبنی بــر تولید ۱.۷ 

میلیون دستگاه خودرو، چه میزان ارز لازم است؟
اگر حدود ۹میلیارد دلار به خودروسازان داده شود، می توانند 
۱.۷میلیون دســتگاه خودرو در ســال جــاری تولید کنند. 
ایــن عدد نیاز همه خودروســازان چه بخش خصوصی و چه 
ایران خودرو و سایپاســت. در صورت تامیــن این میزان ارز، 
امیدوار هستیم تولید ۱.۷میلیون دســتگاه خودرو در پایان 

سال انجام شود.
روند کیفی تولیدات خودرو در ســال جاری و سال های اخیر 
هم مورد ســوال مخاطبان اســت. چرا گزارش های شرکت 
بازرسی کیفیت و استاندارد ایران ISQI در مورد روند تولید 
و میزان کیفیت محصولات منتشــر نمی شــود؟ آیا کیفیت 

خودروها کاهش پیدا کرده است؟
خیــر؛ کیفیت خودروها کاهش پیدا نکرده اســت. به هرحال 
شرکت ها برای برند خود ارزش و احترام قائل هستند و حاضر 
نمی شــوند روند تولید را به سمتی ببرند که مشتری ناراضی 
باشــد یا افت کیفیت داشته باشند. هرکدام از شرکت ها ده ها 
پروژه ارتقای کیفیت را اجرا می کنند. این در حالی است که 
شرکت هایی مانند ایران خودرو و سایپا در حال زیان هستند. 
با این حال، پروژه های کیفی این شرکت ها تعطیل نشده و هر 

سال بیش از پیش در حال توسعه است.
در گزارش هــای شــرکت بازرســی کیفیــت و اســتاندارد 
ایــران ISQI نکته منفی دیده نشــده اســت. اگر در بحث 
قیمت گذاری دست دو خودروساز بزرگ کشور را باز بگذارند، 
قطعا نتیجه کیفی آن دیده خواهد شــد. البته قیمت گذاری 
دستوری تا اندازه ای روند کیفی سازی را کند کرده، اما هرگز 

متوقف نشده است.
اگر روند کیفی تمام خودروها چه داخلی ها و چه مونتاژی ها 
رو به بهبود است و مشکل خاصی در این زمینه وجود ندارد، 
چرا گزارش کیفی محصولات منتشــر نمی شــود؟ حدود ۲ 
ســال است که اثری از گزارش های شرکت بازرسی کیفیت و 

استاندارد ایران ISQI در فضای عمومی نیست.
این را باید سیاســتگزاران در این خصوص مشخص کنند. اما 
روند کیفی تولیدات تغییری نکرده اســت. ممکن اســت در 
طول ســال یک یا دو نمره منفی گرفته باشــند، اما دوره ای 
بوده و مشــکل برطرف شده است. در مجموع نکات مثبت و 
منفی در گزارش ها وجود دارد، اما مورد حادی نبوده اســت. 
به عنوان مثال، نمره منفی یک شرکت حدود یک صدم درصد 

افزایش پیدا کرده است.
شــرکت هایی هم در لیســت وجود دارند کــه روند مثبت و 
روبه رشــد خود را ادامه داده اند. برخــی خودروهای پرتیراژ 
داخلی هم طی اسفندماه روند مثبتی داشته و به لحاظ کیفی 
رشد کرده اند. برخی خودروهای داخلی هم داریم که تغییری 
به لحاظ کیفی در گزارش های شــرکت بازرســی کیفیت و 

استاندارد ایران ISQI نداشته اند.
درمجموع می توان گفت طی سال گذشته تغییر منفی بزرگی 
در ســطح کیفی محصولات نداشــته ایم و روند متعادل طی 
شــده و تغییرات منفی بســیار اندک و در حد صدم درصد 

بوده است.
آیــا وزارت صمت از خودروســازان برنامــه ای برای کیفیت 

محصولات درخواست کرده است؟
بلــه. وزارتخانه همواره حداقل هایی را بــرای کیفیت تعیین 
کــرده و خودروســاز را موظف می کند که ایــن حداقل ها را 
رعایت کند. یعنی خودروســاز هرسال باید کیفیت تولیدات 
را افزایش دهد و به ســقفی کــه وزارت صمت تعیین کرده 

دست پیدا کند.
درصورتی که شــرکتی به لحاظ کیفیت نمره خوبی به دست 
نیاورد و به اصطلاح منفی شــود، وزارتخانه چه واکنشی باید 

نشان دهد؟
قاعدتــا باید گزارش های کیفی خودروها را منتشــر کنند تا 
مردم بدانند که آیا این خودرو یا خودروساز، دنده عقب رفته 
اســت یا خیر. اما اگر در بحث ایمنی خودروها ایرادی مطرح 
شود، دیگر شماره گذاری انجام نخواهد شد. یعنی اگر به لحاظ 
کیفی شرایط به سمتی برود که ایمنی را تهدید کند، خودرو 
شــماره گذاری نمی شــود. اما اگر بحث ایمنی نباشد و صرفا 
موارد کیفی باشــد، وزارتخانه به شــرکت تذکر می دهد و در 
نهایت اطلاع رسانی می کند تا خریداران هنگام خرید محصول 
دقت لازم را داشــته باشند. همچنین وزارتخانه ممکن است 
ارز به خودروســاز ندهد تا زمانی که آن مشــکل را برطرف 
کند. درمجموع وزارت صمت ابزارهای مختلفی برای نظارت 
و تقویت کیفی خودروها در اختیار دارد که بســته به شرایط 

از آن استفاده می کند.
آیا در گزارش های جدید ســتاره ها به طور کامل حذف شده 

است؟
بله؛ دیگر ســتاره بندی انجام نشده و محصولات امتیازبندی 

می شوند.

ایجاد ساختار مدیریت کیفیت در لجستیک و خدمات صنعتی

محمد شــفیعی  نژاد، معاون بازاریابی و فــروش و محمدرضا 
هادی  نژاد، مدیــر ارتباط با مشــتریان ایران خودرو به صورت 

تلفنی پاسخگویی به سوالات مردم را بر عهده داشتند
مدیران ارشــد گروه صنعتی ایران خودرو روز گذشته یک شنبه 
۲۳ اردیبهشــت ماه از ســاعت ۹ تــا ۱۱، از طریــق ســامانه 
الکترونیکی ارتباط مردم و دولت )ســامد(، پاسخگوی سوالات 
مــردم و مخاطبان خود بودنــد. در این برنامــه ارتباطی که 
در راســتای اجرای طرح تکریم ارباب رجوع وزارت کشــور و 
اســتانداری تهران به اجرا درآمد، هم وطنان می توانســتند در 
زمان یادشــده با تماس با شــماره تلفن ۱۱۱ نســبت به طرح 

سوال و درخواست خود اقدام کنند.
محمد شــفیعی نژاد، معــاون بازاریابی و فــروش و محمدرضا 
هادی نــژاد، مدیر ارتباط با مشــتریان ایران خــودرو به صورت 

تلفنی پاسخگویی به سوالات مردم را بر عهده داشتند.
گروه صنعتی ایران خودرو علاوه بر استماع نظرات برون سازمانی 
به ویژه دیدگاه های مشــتریان، در راســتای همکاری با وزارت 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی در زمینه منابع انســانی و با توجه 
به اهمیت مقوله پیشنهادها، در سال گذشته 5۱هزار پیشنهاد 
را در سامانه پیشنهادهای خود به ثبت رساند که از این تعداد، 
۲۷هزار پیشــنهاد تایید شــده اند و بخش زیادی از آن ها اجرا 

شده و مابقی نیز در حال اجرا است.
علی اکبر مرادعباسی، معاون توسعه منابع انسانی ایران خودرو 

در این خصوص گفت: »در ســال گذشــته ۸۱ پروژه از سوی 
کارکنــان گروه صنعتــی ایران خودرو به جشــنواره امتنان از 
نخبگان جامعه کار و تولید استان تهران ارائه شد که دو پروژه 
از آن هــا به عنوان پروژه های منتخب در اســتان تهران معرفی 
شد. در سی وپنجمین جشنواره امتنان از نخبگان جامعه کار و 
تولید که امسال برگزار شد نیز تعداد پروژه های کارکنان گروه 
صنعتــی ایران خودرو افزایش دوبرابری داشــت و از این تعداد 

پنج پروژه به عنوان پروژه های برتر انتخاب شد.«
گفتنی است؛ در جشنواره امتنان امسال که پنجم اردیبهشت ماه 
امسال برگزار شد، از ۱۱ پروژه برتر استان تهران، پنج پروژه به 
گروه صنعتی ایران خودرو اختصاص یافت که به تفکیک، سهم 
شرکت مهندســی خدمات صنعتی ایران خودرو )ایسیکو( یک 

پروژه و سهم شرکت ایران خودرو چهار پروژه است.
در حاشــیه این جشنواره نیز نمایشگاه تخصصی پیشنهادهای 
کارکنان ایران خودرو برپا و پیشــنهادهای کارکنان این گروه 

صنعتی ارائه شد.
یکی از مواردی که با تســریع در فرایندهــای حمل منتج به 
تولید محصول و نیز حمل خودروهای آماده تحویل، درنهایت 
به رضایت مشتریان می انجامد، اجرای پروژه های زیرساختی و 

توسعه ای در حوزه لجستیک است.
مدیرعامل شــرکت مهندســی خدمات صنعتــی ایران خودرو 
)ایســیکو( گفــت: »برای ایجــاد فرآیندهای کیفی، توســعه 

سیستم های کیفی، طرح نظارت سه سطحی و استانداردسازی 
ناوگان های حمل، در سال جاری هفت پروژه زیرساختی و ۱۴ 

برنامه و پروژه توسعه اجرا می شود.«
حســین محمدی با بیــان این که هلدینگ ایســیکو، ارتقای 
کیفیت در ارائه تمام خدمات چندوجهی، صنعتی و لجستیکی 
را محــور فعالیت های خود قرار داده اســت، افزود: »به منظور 
توســعه پایدار کیفیت خدمات و با هدف تســریع و تمرکز در 
ارتقا و استمرار بهبود کیفیت، ساختار مدیریت کیفیت با تیمی 
متخصص و مجرب برای اولین بار در صنعت خودرو کشــور در 

این شرکت ایجاد شد.«
وی افزود: »از دســتاوردهای کلان و مــورد انتظار برنامه های 
امسال می توان به ارتقای تضمین کیفیت خدمات لجستیکی، 
کاهش و بهینه سازی هزینه های کیفی لجستیک، کاهش زمان 
انتظار تحویل کالا اعم از ورق، قطعه، بدنه رنگ شده، خودرو و 

کاهش توقفات ناشی از خدمات لجستیکی اشاره کرد.«
محمدی با اشاره به فعالیت هایی که در راستای ارتقای کیفیت 
خدمات در سال ۱۴۰۲ در این شرکت انجام شده است، گفت: 
»ســال گذشته چشــم انداز و نقشــه راه کیفیت در شش گام 
طراحی شــد که پیرو آن برنامه ها و پروژه های زیرساختی نیز 
تعریف و اجرایی شد.«وی ادامه داد: »به منظور رشد متوازن و 
حرکت به سمت تعالی، به صورت مستمر عارضه ها و نقاط قابل 
بهبود را شناســایی کرده و پروژه های کیفی را بر اســاس آن 

برنامه ریزی و عملیاتی می کنیم.«
گفتنی است؛ شــرکت ایســیکو به عنوان متولی ارائه خدمات 
متنوع و گسترده لجستیکی در صنعت خودرو کشور خدماتی 
نظیــر حمل ونقل ریلــی، هوایی، دریایی و جــاده ای و... را به 
شــرکت های بزرگ صنعتی ارائه می دهد. از دیگر فعالیت های 
این شــرکت می توان به خدمات متنوع فنی و تخصصی نظیر 
انبارداری و سنکرون، کراس داکینگ )انبار عبوری(، تعمیرات 
و نگهداری تجهیزات ســبک و ســنگین لجستیکی، طراحی، 

ساخت و مدیریت گردش پالت )ظروف حمل( اشاره کرد.
به موازات این اقدامات و دستاوردها، مدیرعامل شرکت مهرکام 
پارس )زیرمجموعه گروه صنعتی ایران خودرو( از شروع پروژه 
تولید دسته سیم خودرو در سایت مهرکام پارس کرمانشاه خبر 
داد و گفــت: »این اقدام با همکاری شــرکت الکتریک خودرو 
شــرق)EKS( صورت خواهد گرفت.«علی ارضی فرد، با اشاره 
به پیشرفت ۹۰ درصدی تولید اقلام پلیمری محصول »ری را«، 
عنوان کرد: »راه اندازی 5۰۰ عــدد قالب های پلیمری و فلزی 
داخلی و خارجی پروژه ری را، طراحی و راه اندازی خط اتوماتیک 
دوخت نایلون، طراحی و ســاخت دستگاه پانچ دومنظوره سپر 
جلو دنا با اســتاندارد عابر پیاده و اســتفاده از تکنولوژی های 
در   Miling-RHCM-Laminiation ازجملــه  بــه روز 
طراحی و تولید داشــبورد خودرو ری را، ازجمله فعالیت هایی 

است که در شرکت مهرکام پارس انجام می شود.«

سه شنبه 25  اردیبهشت ۱۴۰3   سال بیست و یکم  شماره : ۴۹57
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خبر

نوشیدن چای تا چند فنجان مجاز است؟

مصرف بیش از 5 فنجان در روز به دلیل مقدار بالای کافئین می تواند مشکلاتی را برای افراد ایجاد کند، 
که مهم ترین آن، ایجاد کم خونی است.

 یک اســتکان چای شــیرین در کنار نان و پنیر نوستالژی فراموش نشدنی است که با توجه به تغییر در 
ذائقه مردم، هنوز هم افراد زیادی نوشــیدن آن را برای صبحانــه انتخاب می کنند. پذیرایی از مهمان، 
رفع خستگی و تشنگی مواردی هستند که مصرف بالای این نوشیدنی را در بین افراد زیادی می طلبد. 

جالب اســت بدانید با همه طرفدارانی که این نوشــیدنی در بین ایرانیان دارد، ترک ها در نوشیدن آن 
پیشتاز هستند. کشور ترکیه براساس گزارش های جهانی بیشترین مصرف چای را در جهان دارد. کشور 

ما بعد از کشورهای ایرلند و انگلستان در جایگاه چهارم از نظر نوشیدن چای قرار دارد.
این که نوشــیدن چای از چه زمانی در میان ایرانیان باب شــده است زمان دقیق آن مشخص نیست، 
اما کشــت آن در ایران از ســال ۱۳۱۴ هجری قمری آغاز شد. محمدمیرزا کاشف السلطنه که به عنوان 
ژنرال کنسول ایران در هند بود در بازگشت از این کشور چند بوته این گیاه را با زحمت فراوان به ایران 
آورد. او با توجه به مطالعاتی که درباره آن انجام داده بود، شهر لاهیجان را برای کشت آن انتخاب کرد. 
این شــهر هنوز هم مرکز اصلی کشــت چای سیاه و سبز در ایران است و چای آن متقاضیان زیادی در 

سراسر کشور دارد.
آنتی اکســیدان های موجود در چای می تواند احتمال ابتلا به بســیاری از بیماری ها را کاهش دهد. این 
نوشیدنی می تواند خاصیت ضد سرطانی داشته باشد. همچنین می تواند باعث سلامت قلب و عروق شود. 

کافئین موجود در چای هم می تواند متابولیسم بدن را بالا ببرد.
برخی مطالعات نشــان می دهند مصرف متعادل چای می تواند خطر ابتلا به دیابت را کاهش دهد. البته 
این نکته باید مورد توجه قرار گیرد که تمام فوائد چای در صورتی اســت که چای به مقدار کافی و با 
رنگ مطلوب اســتفاده شود.بهترین زمان برای نوشیدن چای حدود یک ساعت قبل از غذا و یک و نیم 
تا دو ســاعت بعد از غذا اســت. چرا که کافئین و تئین موجود در چای مانع جذب آهن غذا می شود به 

خصوص غذاهایی که حاوی آهن بالایی هستند.
بهتر اســت رنگ چای خیلی پررنگ و تیره نباشــد. چرا که در برخی از افراد ممکن است باعث افزایش 
مشــکلات گوارشی و ناراحتی معده شود. معمولا زمان دم کشیدن چای بین 5 تا ۱۰ دقیقه است، زمان 
طولانی تر از این می تواند رنگ چای را تیره کند. از طرفی اگر چای خیلی کمرنگ باشد، خاصیت آنتی 

اکسیدانی خود را از دست می دهد.
کســانی که نمی خواهند چای آن ها کافئین زیادی داشته باشد، می توانند قبل از دم کردن چای، آن را 
چند دقیقه در آب بخیســانند این عمل باعث می شــود که مقدار کافئین چای کاهش پیدا کند. بعضی 
از افراد مخصوصا در اولین ســاعات شب نگران بی خوابی هســتند، مصرف چای به این شیوه می تواند 
مقداری این اثر را کم کند.در کودکانی که عادت به مصرف چای دارند بهتر است چای خیلی کم رنگ 
باشــد. یکی از مشکلاتی که می تواند نوشیدن چای برای بچه ها ایجاد کند این است که این چای حتما 
باید یک چیز شیرین مصرف شود. این موضوع می تواند باعث چاقی در بچه ها شود.یکی از نوشیدنی های 
ســالمی که می تواند همراه صبحانه جایگزین چای شــود، شیر است. مخصوصا در فصول سرد سال اگر 
بخواهیم یک نوشــیدنی گرم برای آن ها داشته باشیم، می توانیم از شیر استفاده کنیم. در تابستان هم 
می توانیم آب میوه هایی مختلف را به عنوان نوشیدنی برای کودکان استفاده کنیم. اما مقدار آن ها را هم 

باید کنترل کنیم تا باعث چاقی در کودکان نشود.
 چای به عنوان یک ماده انرژی زا و هوشیارکننده هنگام صبح می تواند نوشیدنی مناسبی باشد تا افراد 
بتوانند با تمرکز بیشتری مشغول به کار شوند. نوشیدن چای همراه صبحانه یک عادت قدیمی برای ما 
ایرانی هاســت. شاید از نظر بسیاری از مردم این نوشیدنی به دلیل خاصیت انرژی زایی، افزایش تمرکز  
و از بین بردن حالت خواب آلودگی برای صبح مناسب هست.  اما بهتر هست همراه صبحانه هایی مثل 
عدسی، کله پاچه و زبان و مواردی از این قبیل که حاوی آهن هستند به خصوص چای پررنگ استفاده 

نکنیم تا آهن موجود در این غذاها کاملا جذب شود.

خبر

معاون درمان وزارت بهداشت اعلام کرد

درمان رایگان مصدومان تصادفی 
معاون درمان وزارت بهداشــت ضمن اشــاره به 
درمان رایگان مصدومــان تصادفات از محل ۱۰ 
درصد حق بیمه شــخص ثالث، در عین حال از 
پرداخت ناقــص این اعتبار از ســوی بیمه های 
تجــاری انتقاد کــرد و گفت: بیمــه مرکزی در 
این باره قول پیگیری داده و امیدواریم کســری 
هزینه ای وزارت بهداشــت در این زمینه سریع تر 

جبران شود.
دکتــر ســعید کریمی، دربــاره درمــان رایگان 
مصدومان تصادفات و چگونگی تامین منابع آن، 
گفت: مشــخص اســت که اعتبار درمان رایگان 
مصدومان تصادفات از محل ۱۰ درصد حق بیمه 
شــخص ثالث تامین می شود که متاسفانه کامل 
پرداخت نمی شود و وزارت بهداشت در این زمینه 

دچار کسری هزینه ای است.
وی در این باره افزود: سال گذشته در این زمینه 
هشــت همت )۸ هزار میلیارد تومــان( بودجه 
مصوب شــد که دو همت آن برای تملک دارایی 
و شــش همت هم هزینه ای بود؛ اما نهایتا آنچه 
که به وزارت بهداشــت از این محل تحویل داده 
شد ۳.۲ همت بود که در این باره به دستگاه های 

مسوول هم اعتراض خود را اعلام کرده ایم.
کریمی همچنین ادامه داد: تعداد وســایل نقلیه 
بین ۲۴ تا ۳۰ میلیون دســتگاه عنوان می شود 
و حق بیمه شــخص ثالث هم که بالای چهار تا 
پنج میلیون تومان اســت؛ بنابراین با محاسبه ای 
ســاده، عدد مربوطه مشخص می شود. برآورد ما 
آن اســت که این مبلغ حدود ۱۰۰ همت باشــد 
کــه ۱۰ درصــد آن باید جهت درمــان رایگان 
مصدومان تصادفات به وزارت بهداشــت تحویل 
شود؛ بنابراین ۱۰ همت از این ۱۰۰ همت، سهم 
وزارت بهداشت اســت. با توجه به آمار تصادفات 
در کشــور نیز مشخص اســت که با ۳.۲ همت 
نمی توان کار درمان مصدومان ســوانح ترافیکی 

را پیش برد.
وی در این باره به ایسنا افزود: هزینه های ما برای 
درمان رایگان مصدومان ترافیکی در سال ۱۴۰۲ 
)طی ۱۰ ماه اول ســال گذشــته( بالغ بر ۶هزار 
میلیــارد تومان بوده اما پولــی که در این زمینه 
به ما پرداخت شــده بالغ بر ۳.۲ همت بوده است 
و همیــن موضوع هم باعث ایجاد کســری برای 

وزارت بهداشت است.

تولید ۷2درصد مواد اولیه دارویی در کشور

رییس سازمان غذا و دارو اعلام کرد

برابری کیفیت داروهای ایرانی با انواع خارجی

تجهیز بیمارستان های تازه تاسیس با تجهیزات پزشکی ایرانی

رئیس هیات مدیره ســندیکای تولیدکنندگان مواد 
دارویی تاکیــد کرد: داروی تولیدی شــرکت های 
ایرانــی از نظــر کیفیت با داروهــای خارجی هیچ 
تفاوتی ندارد و هیچ پژوهشــی در سطح دنیا وجود 
نــدارد که کیفیت داروی ایرانی را زیرســوال برده 

باشد.
 فرامرز اختراعی - رئیس هیئت مدیره ســندیکای 
تولیدکنندگان مواد دارویی، شیمیایی و بسته بندی 
دارویی در نشســت خبری ششــمین نمایشــگاه 
»فارمکس« که عصر امروز، ۲۴ اردیبهشــت برگزار 
شــد، اظهار کرد: هنگامی که سخن از صنعت دارو 
و تامیــن مواد اولیه دارو به میــان می آید مباحث 
مختلفــی در این حــوزه مطرح می شــود. موارد 
متعــددی مانند تغییــر قیمــت ارز، اجرای طرح 
دارویار، تامین نیازهای اولیه، تغییرات در ســازمان 
غذا و دارو، تغییرات در وزارت صمت و دیگر مسائل 

در صنعت دارو اثرگذار است.
وی بــا بیان اینکه ششــمین نمایشــگاه فارمکس 
در ســال جاری برگزار می شــود، افزود: برگزاری 
نمایشــگاه فارمکس فرصت مغتنــم برای صنعت 
دارویی کشــور به حســاب می آید. برگــزاری این 
نمایشــگاه می تواند فرصت مغتنمــی برای جذب 
چهره های علمی و تنظیــم مختصات حوزه پایدار 

صنعت دارویی کشور باشد.
او با اشاره به فعالیت شــرکت های چند ملیتی در 
حــوزه صنعت دارویی کشــور گفت: آمــار و ارقام 
بیانگر این اســت که حدود یک و نیم میلیارد دلار 
طی دو سال گذشته برای واردات دارو هزینه شده 
اســت. اگر هزینه ارزی داروهای وارداتی کشــور 
طی دو ســال گذشــته را با دلار ۶۰ هزار تومانی 
محاســبه کنیم باید گفت ۹۰ هزار میلیارد تومان 
برای واردات دارو هزینه کرده ایم؛ این در حالیست 
کــه ۸۰ درصد از بــازار دارویی کشــور در اختیار 
شرکت های فراملیتی قرار دارد و فقط ۲۰ درصد از 

آن شرکت های تولیدکننده داخلی است.
اختراعــی با انتقــاد از قیمت داروی شــرکت های 
چند ملیتــی گفت: گاهی اوقــات، قیمت یک دارو 
که توسط شــرکت های چند ملیتی تولید می شود 
حدود ۲۰ برابر داروی مشابهی است که توسط یک 
شــرکت داخلی تولید می شود. این درحالیست که 
داروی تولیدی شــرکت های ایرانی از نظر کیفیت 

با داروهای خارجی هیچ تفاوتی ندارد و اظهار نظر 
درباره کیفیت دارو مســتلزم ارائه مستندات است. 
هیچ پژوهشی در سطح دنیا وجود ندارد که کیفیت 

داروی ایرانی را زیرسوال برده باشد.
اختراعی دربــاره جایگاه ایــران از منظر تولیدات 
دارویی نیز گفت: ایــران در منطقه از منظر تولید 
دارو در بالاتریــن جایــگاه قــرار دارد و در منطقه 
هیچ کشوری از منظر تولید دارو و مواد اولیه دارویی 

در جایگاه ایران قرار ندارد.
وی درباره وضعیت تولید داروهای درمان ســرطان 
در کشــور نیز گفــت: ایران در حوزه مــواد موثره 
دارویی از شــرایط بســیار مطلوبی برخوردار بوده 
و رشــد خوبی در این حوزه حاصل شــده است. بر 
اساس آخرین برآوردهای انجام شده که مربوط به 
سال ۱۴۰۱ اســت، حدود ۷۲ درصد از مواد اولیه 
داروها در کشــور تولید می شــود. همچنین ۱۰۰ 
درصد بســته بندی داروها در کشور انجام می شود. 
آمــار و ارقام مربوط به ســال ۱۴۰۲ طی چند ماه 

آینده اعلام می شود.
در ادامــه شــهریار امیــدوار - عضــو هیات مدیره 
ســندیکای تولیدکنندگان مواد دارویی، شیمیایی 
و بســته بندی دارویی در این نشست گفت: صنعت 
مواد اولیه دارویی، اولین ایســتگاه در تولید دارو به 
حســاب می آید و از اصالت فراوانی برخوردار است 
و صنعــت دارو می تواند موجب ارزآوری و رشــد 

اقتصادی کشور شود.
عضو هیئت سندیکای تولیدکنندگان مواد دارویی، 

شیمیایی و بســته بندی دارویی اظهار کرد: نیروی 
انســانی در دنیای امروز از محورهای اصلی توسعه 
به حســاب می آید. نه تنها نیروی انسانی بلکه مواد 

اولیه نیز جزو محورهای اصلی توسعه هستند.
امیــدوار درباره اســتاندارد USP ایران نیز گفت: 
استاندارد USP از ســطح بسیار بالایی برخوردار 
است و هیچ متخصص و شرکتی در جهان نمی تواند 
این استاندارد را زیرســوال برد. داروهای ایرانی از 

استاندارد USP برخوردار هستند.
همچنین محمدرضا موســوی - عضو هیات مدیره 
سندیکای تولیدکنندگان مواد دارویی، شیمیایی و 
بسته بندی نیز در این جلسه گفت: داروهایی که در 
کشور تولید می شود باید اثرگذاری بالا داشته باشد. 
موضوع کیفیت داروهای داخلی و خارجی بســیار 
مطرح است اما کیفیت داروهای تولید داخلی مانند 

داروهای خارجی است.
وی ادامه داد: بررســی ها بیانگر این است که کشور 
ترکیه سالانه ۲۲ میلیارد دلار برای واردات دارو ارز 
تخصیــص می دهد اما میزان ارزی که ما اختصاص 

می دهیم حدود ۴ میلیارد دلار است.
وی با بیان اینکه قیمت داروی ایرانی ارزان اســت، 
گفت: به طور مثال قیمت یک شــربت در کشــور 
حدود ۲۰ هزار تومان اســت اما قیمت یک مکمل 

حدود ۱۳۰ هزار تومان است.
 هنگامی که میزان قیمت یک دارو مناســب نباشد 
توجیهــی از منظر اقتصادی بــرای تولید آن وجود 

ندارد.

رئیس ســازمان غذا و دارو گفت: یکی از افتخارات 
ما این اســت که در حال حاضر بخــش زیادی از 
بیمارستان های تازه تاســیس با تجهیزات پزشکی 

تولید داخل تجهیز می شود.
دکتر سید حیدر محمدی در نشست خبری بیست و 
پنجمین نمایشگاه تجهیزات پزشکی، دندانپزشکی، 
دارویی و آزمایشــگاهی ایران هلث اظهار کرد: این 
نمایشــگاه رویدادی برای گردهمایی جمع بزرگی 
از تولیدکنندگان تجهیزات و ملزومات پزشــکی و 
محیطی برای رقابــت و عرضه محصولات ایرانی به 

مراکز فعال ارائه دهنده خدمات سلامت است.
وی افزود: در حوزه تجهیزات و ملزومات پزشــکی 
شــرایط رو به  رشد اســت و در چند ســال اخیر 
محصــولات جدیدی در حوزه دارو، طب ســنتی و 

تجهیزات ملزومات پزشکی تولید کرده ایم.
محمدی با اشــاره بــه وجود ۱۷۰۰ شــرکت در 
حوزه تجهیــزات و ملزومات پزشــکی عنوان کرد: 

۴۰۰ شــرکت از این تعداد، دانش بنیان هســتند و 
در حــوزه تجهیزات و ملزومــات فعالیت می کنند؛ 
ایــن شــرکت ها ضعف   هرچنــد کوچک بــودن 
محسوب می شوند؛ اما با ادغام با یکدیگر می توانند 
توانمندتر شــوند. البته معاونت علمــی و فناوری 
ریاســت جمهوری و صندوق نوآوری و شکوفایی در 

این حوزه به فعالان کمک کرده اند.
معاون وزیر بهداشــت با تاکید بر اینکه شرکت های 
دانش بنیان توان تبدیــل ایده به محصول را دارند، 
گفت: باید به شــرکت های دانش بنیان کمک شود 
تا بتوانند ایده های خود را به محصول تبدیل کنند؛ 
بخش زیادی از نیازهای ما همین ایده هایی اســت 
که بعضاً به محصول تبدیل نمی شــوند؛ درحالی که 
با ادغــام صنعت و پژوهــش می توانیم محصولات 

موردنیاز کشور را تامین کنیم.
وی خاطرنشــان کــرد: در ایام کرونا بــرای تامین 
ونتیلاتور با ســختی های بسیاری مواجه بودیم؛ اما 

در حال حاضر به یکی از بزرگ ترین صادرکنندگان 
ونتیلاتور حتی به اروپا تبدیل شده ایم.

محمدی ادامه داد: تولید سی تی اسکن، اکسیژن ساز 
و محصــولات دیگــر و صادرات آن به کشــورهای 
مختلف و ورود بعضی از شــرکت ها به حوزه تولید 
دســتگاه ام آرآی از دســتاوردهای حوزه تجهیزات 

پزشکی است.
وی بــا اشــاره به چالش هــای پیــش روی حوزه 
تجهیزات پزشــکی اظهار کــرد: نقدینگی یکی از 
مهم تریــن موضوعات این حوزه اســت که باهمت 
ســازمان برنامه بودجه در روزهای اخیر مقرر شــد 
اعتبارات مناســبی به تامین اجتماعی داده شود تا 
بتواند بدهی خود را به مراکز درمانی پرداخت کند.
معــاون وزیر بهداشــت افــزود: در حــال حاضر 
مطالبات شــرکت های حوزه تجهیزات و ملزومات 
پزشــکی تامین نقدینگی است؛ شرکت های بزرگ 
بــا صادرات خوبی که دارنــد می توانند نیاز خود را 
در حــوزه نقدینگی تامین کنند، بر همین اســاس 
تلاش می کنیم که تولیدکنندگان بیشتری به حوزه 
صادرات ورود کنند، همچنین در حاشیه نمایشگاه 
جلساتی برای توسعه صادرات با شرکت ها خواهیم 

داشت.
وی تصریــح کرد: در کنار جهــش تولید در حوزه 
تجهیزات پزشــکی موضوع صادرات نیز باید توسعه 
پیدا کند. امروز از افتخارات ما تجهیز بیمارستان های 
تازه تاســیس بــا تجهیــزات تولید داخل اســت. 
خوشبختانه روند تولید در حوزه تجهیزات پزشکی 
رو به  رشــد اســت و امیدواریم که در سالیان آتی 
بتوانیم در حوزه تجهیزات پزشــکی به خودکفایی 
برســیم و معتقدیم یکــی از ابزارهــای مهم برای 
رسیدن به این هدف توسعه صادرات است.محمدی 

ادامــه داد: از جمله اقدامات صورت گرفته در حوزه 
تجهیزات پزشکی اعطای سیاست های بلندمدت به 
شرکت ها، تخصیص ارز موردنیاز شرکت ها با کمک 
بانک مرکزی و پیگیری سازمان غذا و دارو و تلاش 
این ســازمان برای تامین نقدینگی و با کمک بانک 

مرکزی برای اخذ تسهیلات ریالی بوده است.
وی در پاسخ به سوال خبرنگاران در خصوص حذف 
ارز ترجیحی حوزه تجهیزات و ملزومات پزشــکی 
خاطرنشــان کرد: تصمیم این موضوع باید توســط 
ستاد تنظیم بازار صورت گیرد؛ اما مبنای پرداختی 
مردم؛ مانند حــوزه دارو حتی در صورت حذف ارز 

۴۲۰۰ تومانی تغییری نخواهد کرد.
در ادامه دکتر اســحاق عامری - معاون فنی اداره 
کل تجهیزات پزشــکی ســازمان غذا و دارو گفت: 
نمایشــگاه ایران هلث برای متولیــان، قانونگذاران، 
ســرمایه گذاران و مصرف کنندگان جلوه گاه قدرت 

حوزه سلامت برای دنیاست.
وی گفت: در روز افتتاحیه نمایشــگاه )شــنبه ۲۹ 
اردیبهشت ماه( از بیش از ۱5 محصول دانش بنیان 
و فناور که برای اولین بار در کشــور تولید شده اند، 
رونمایی می شود.وی در ادامه صحبت هایش گفت: 
در برنامــه داریم که حداقــل ماهانه پنج محصول 
جدید در اســتان ها رونمایی شود و ماهانه حداقل 
یک کارخانــه نیز در حوزه تجهیزات پزشــکی در 

کشور اضافه شود.
عامری با بیان اینکه ســال گذشــته در نمایشگاه 
از آمارنامــه و کتابچــه اولویت هــای تولید داخل 
رونمایی شــد، ادامه داد: مجموعه وزارت بهداشت 
بحث رگولاتــوری، قانونگذاری و صدور مجوز را در 
محصولات ســلامت و از جمله تجهیزات پزشــکی 
انجام می دهد. در این راستا ارزیابی بالینی تجهیزات 

در معاون درمان صورت می گیرد و نهایتا هم صدور 
مجوز با اداره کل تجهیزات پزشــکی اســت و ما از 

توان کارشناسی تمام نهادها استفاده می کنیم.
وی همچنین در پاسخ به سوالی درباره برون سپاری 
موارد و تفویض اختیار، گفت: حتما تفویض اختیار 
به دانشــگاه هایی که ظرفیــت آن را دارند، صورت 
می گیرد امــا قبل از آن حتما ظرفیت دانشــگاه و 

مسیر مربوطه را ارزیابی می کنیم.
عامــری همچنین دربــاره زمان مورد لــزوم برای 
صدور مجوز گفت: عمده مســیر تولیدکنندگان در 
آزمایشــگاه ها می گذرد و لازم است که پارک علم 
و فنــاوری در این زمینه به کمــک تولید بیاید. در 
مجموع صدور مجوز در اداره کل تجهیزات پزشکی 

چندان به طول نمی انجامد.
معاون فنی اداره کل تجهیزات پزشــکی ســازمان 
غــذا و دارو همچنین در پاســخ به ســوالی درباره 
آمــار صــادرات تجهیزات پزشــکی و ارز آوری آن 
برای کشور، گفت: میانگین صادرات طی سال های 
گذشــته حدود ۲۴ تا ۳۰ میلیون دلار بوده است. 
یکی از مســایل اثرگذار در صادرات، نیاز بازار است 
و با توجه به نیاز کشــور، بســیاری از شــرکت ها 
ترجیح شــان آن اســت که فروش داخلی داشــته 
باشند. در مجموع در ســال های گذشته هر کاری 
که برای افزایش صادرات بوده، انجام داده ایم و لازم 
است برای بازاریابی و افزایش میزان صادرات تلاش 
بیشتری شود.وی همچنین گفت: تعداد شرکت های 
تولیدکننده هر ساله زیاد می شود و بر همین اساس 
هم سالانه از میزان ارز تخصیصی به واردات کاسته 
می شــود. در حــال حاضر نیز بیــش از ۷۰ درصد 

حجمی نیاز بازار در داخل کشور تولید می شود.
عامری همچنیــن ارزش بازار تجهیزات پزشــکی 

کشور را حدود ۳ میلیارد دلار اعلام کرد.
همچنیــن مهنــدس صفاری نیا - رییس شــورای 
سیاســتگذاری ایران هلث و رییــس پارک فناوری 
پردیس نیز با اشــاره به ماموریت هــای این پارک 
فنــاوری، گفــت: در ســال های اخیــر ظرفیــت 
شــرکت های دانش بنیان بســیار بالا رفته است و 
هر چه این شــرکت ها در عرصه بین المللی تقویت 
شــوند، مورد نیاز و ضرورت کشــور است. یکی از 
ظرفیت های این موضوع بحث فعالیت نمایشگاه ها و 
رویدادهاست و در همین راستا هم نمایشگاه ایران 

هلث مورد مذاکره قرار گرفت.
وی با اشــاره بــه اهداف نمایشــگاه ایــران هلث 
ادامــه داد: به جهت آنکه نمایشــگاه ایران هلث به 
نمایشــگاه واقعی حوزه سلامت کشور تبدیل شود، 
باید حضور حداکثری شــرکت ها را داشــته باشیم. 
حضور حداکثری شــرکت های خارجی و همچنین 
بازدیدکنندگان خارجی با هدف صادرات محصولات 
کشورمان، از دیگر اهداف برگزاری نمایشگاه ایران 
هلث اســت.صفاری نیا بر لزوم تقویت تعاملات بین 
بخش خصوصی و دولت تاکید کرد و افزود: نگاه به 
فناوری های حوزه ســلامت، رفع دغدغه های کسب 
و کار و نگاه به نیازهای حوزه ســلامت و ...از جمله 
مباحثی اســت که همه ساله در برگزاری نمایشگاه 
ایران هلث مــد نظر قرار می گیــرد.وی همچنین 
گفت: بزرگ شــدن نمایشــگاه نســبت به سنوات 
قبــل، ابعاد ملی و بین المللی آن و همچنین حضور 
بیشتر شرکت های دانش بنیان و مباحث مرتبط با 
تبادل فناوری از جمله دیگر مباحثی اســت که در 
بیست و پنجمین دوره نمایشگاه تجهیزات پزشکی، 
دندانپزشــکی، دارویی و آزمایشگاهی ۱۴۰۳ مورد 

توجه قرار گرفته است.

رییس مرکز جوانی جمعیت، سلامت خانواده و مدارس وزارت بهداشت مطرح کرد

ارتقای سلامت نوزادان و کودکان با اجرای برنامه واکسیناسیون پنوموکوک و روتاویروس
رییس مرکز جوانی جمعیت، سلامت خانواده و 
مدارس وزارت بهداشت با اشاره به رونمایی از 
برنامه واکسیناسیون پنوموکوک و روتاویروس، 
تاکید کــرد: اجــرای برنامه واکسیناســیون 
کشوری در حوزه نوزدان و کودکان در جهت 

حفظ و ارتقای سلامت آنان اجرا می شود.
 دکتر صابر جباری با اشاره به تمرکز این مرکز 
بر باروری ســالم و موالید سالم، اظهار داشت: 
باید حیات سالمی را برای نوزادان بعد از تولد 

رقم بزنیم.

وی با اشــاره به میزان مرگ و میر موالید در 
قبل از انقلاب، خاطرنشان کرد: در دوران قبل 
از انقــلاب و اوایل انقــلاب میزان مرگ و میر 
موالید بسیار بالا بود که با اقدامات موثری که 
بعد از انقلاب صورت گرفت، این شــاخص به 

طرز چشمگیری کاهش یافت.
رییس مرکز جوانی جمعیت، سلامت خانواده 
و مدارس وزارت بهداشــت، درمان و آموزش 
پزشــکی در بخش دیگری از ســخنان خود 
درمــان رایگان کودکان زیر ۷ ســال را مورد 

اشــاره قرار داد و گفت: ایــن اتفاق خوب در 
حالی در کشــور در حال رخ دادن اســت که 
ما شــاهد قتل عــام بی رحمانه کــودکان و 
مادران فلســطینی در نوار غزه توســط رژیم 
 کودک کش، غاصب و منحوس صهیونیســتی 

هستیم.
بنابر اعلام وزارت بهداشت، جباری با بیان این 
که امروز مدعیان دموکراسی و تمدن غرب نزد 
همه مردم جهان رســوا شده اند؛ چرا که نسل 
کشی در غزه و فلسطین اشغالی نشان داد که 

آنها بویی از انســانیت نبــرده اند، تاکید کرد: 
با افتخار اعلام مــی کنیم امروز در جمهوری 
اســلامی خدمات رایگان بهداشــت و درمان 
به کودکان زیر هفت ســال اجرایی شــده و 
این گامی بلند برای حفظ و ارتقای ســلامت 
جوانی جمعیت است چرا که عمده آسیب ها 
در دوران کودکــی و نوزادی اتفاق می افتد و 
اگر بتوانیم ســلامت کــودکان را حفظ کرده 
و ارتقا ببخشیم، ســرمایه بزرگی برای آینده 

کشور خواهد بود.
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پتروشیمی مکران بحران سیلاب را مدیریت کرد 2 نیروگاه استان گلستان به شبکه خطوط لوله انتقال متصل شد

معاون علمــی، فناوری و اقتصــاد دانش بنیان 
رئیس جمهوری با اشــاره به اینکه وزارت نفت 
برای ســومین ســال پیاپی رتبه نخست تولید 
بار اول کالاهای راهبردی را کسب کرد، گفت: 
ایجاد بــازار واقعی و پایدار برای شــرکت های 
دانش بنیــان از نظــر ما مهم تریــن حمایت از 
این گونه شرکت هاســت که خوشبختانه وزارت 

نفت رتبه نخست را در این زمینه دارد.
 روح الله دهقانی فیروزآبادی عصر )یکشنبه، ۲۳ 
اردیبهشت( در نشســت هیئت دولت با اشاره 
به همت وزارت نفت در توســعه شــرکت های 
دانش بنیان گفــت : در دولت مردمی، همکاری 
صنعت نفت با شــرکت های دانش بنیان از ۱5۰ 
شــرکت به ۷۰۰ شــرکت افزایــش یافته و با 
اجرای تنها ۶۰درصد از توافق های صورت گرفته 
میــان این وزارتخانــه با شــرکت های فناور و 
دانش بنیان تاکنون، بیــش از یک ونیم میلیارد 
دلار صرفه جویی ارزی برای کشور حاصل شده 

است.

در همین حال، معاون علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیــان رئیس جمهوری روز شــنبه )۲۲ 
اردیبهشت( در حاشیه آیین امضای ۱۱ قرارداد 
و موافقت نامه در روز پایانی بیست وهشــتمین 
نمایشــگاه بین المللــی نفــت، گاز، پالایش و 
پتروشــیمی با تأکید بر اینکه وزیر نفت بدون 
اغراق زمینه ســاز دانش بنیان شدن صنعت نفت 
در دو ســال اخیر بوده است، گفت: ایجاد بازار 
واقعــی و پایدار برای شــرکت های دانش بنیان 
از نظــر مــا مهم تریــن حمایــت از این گونه 
شرکت هاست که خوشبختانه وزارت نفت رتبه 

نخست را در این زمینه دارد.
وی با بیان اینکه طی ۲۰ سال بیش از ۱۰ هزار 
شــرکت دانش بنیان در کشور ایجاد شده است، 
افزود: صنعــت نفت بزرگ تریــن فرصت برای 

دانش بنیان شدن اقتصاد کشور است.
دهقانــی فیروزآبــادی با اشــاره بــه امضای 
موافقت نامــه با وزارت نفــت در بهمن  ۱۴۰۱ 
در ۱۲ محور بــه ارزش ۲ میلیارد دلار تصریح 

کرد: تاکنون ۶۰درصد از این محورها به مرحله 
تحویل کالا و امضای قرارداد رسیده است.

معاون علمــی، فناوری و اقتصــاد دانش بنیان 
رئیس جمهوری با یادآوری اینکه در دولت های 
پیشــین، خودِ گرفتن پروژه از وزارت نفت یک 
پروژه برای شــرکت های دانش بنیان به  شــمار 

می آمد، گفت: امروز شــاهد تحول بحث کمیت 
و کیفیت شــرکت های دانش بنیان و اعتماد به 
آن ها هســتیم. این معاونت طی دو سال  و نیم 
اخیر ۲5۰ مجــوز تولید بار اول به وزارت نفت 
داد که تاکنون ۱۱۰ عدد آن به مرحله ساخت 

رسیده است.

وزارت نفت برای سومین سال پیاپی رتبه نخست تولید بار اول کالاهای راهبردی را کسب کرد

تأکید بر توسعه همکاری های مشترک ایران و 
روسیه در زمینه فناوری های نوین صنعت گاز

خبر

خبر

قیمت نفت در پی افت تقاضای سوخت کاهش یافت

قیمت نفت به دنبال افت تقاضای سوخت و افزایش ارزش دلار کاهش یافت.
به گزارش خبرگزاری رویترز، کاهش تقاضای ســوخت و رنگ باختــن امیدها به پایین آمدن نرخ بهره 
بانکی از ســوی بانک فدرال رزرو آمریکا که به افت رشــد و مصرف تقاضا در بزرگ ترین اقتصاد جهان 

می انجامد، سبب کاهش قیمت های نفت در معامله های روز دوشنبه )۲۴ اردیبهشت ( شد.
قیمت معامله های آینده نفت خام شــاخص برنت دریای شمال روز دوشنبه تا ساعت ۶ و ۲۴ دقیقه به 

وقت گرینویچ با ۷ سنت یا ۰.۱درصد کاهش به ۸۲ دلار و ۷۲ سنت برای هر بشکه رسید.
در همین حال، نفت خام شــاخص وســت تگزاس اینترمدیت آمریکا )WTI( روز دوشنبه با 5 سنت 

کاهش، با قیمت ۷۸ دلار و ۲۱ سنت برای هر بشکه معامله شد.
تینا تنگ، تحلیلگر مســتقل در اوکلند، گفت: تأثیر تنش های خاورمیانه بر بازارهای نفت کمتر شده و 

توجه بازار بار دیگر به چشم انداز اقتصاد جهانی معطوف شده است.
وی افزود: شــاخص قیمت تولیدکننده )PPI( چین در ماه آوریل کاهش یافت که این موضوع تداوم 
کاهش تقاضای کسب وکار را در این کشور نشان می دهد. داده های تازه درباره اقتصاد ایالات متحده نیز 

حاکی از کاهش رشد اقتصادی در این کشور است.
همچنیــن، به دنبال مذاکره مقام های بانک فــدرال رزرو آمریکا درباره اینکه آیــا نرخ بهره بانکی این 
کشــور به اندازه ای بالاســت که تورم را به ۲درصد بازگرداند، قیمت هر دو نوع نفت خام شــاخص در 
معامله های روز جمعه )۲۱ اردیبهشــت ( حدود یک دلار کاهش یافت. قیمت هر دو شاخص نفت اوایل 
هفته پیش، در پی نگرانی از ایجاد اختلال در عرضه به دلیل تنش ها بین رژیم صهیونیســتی و نوار غزه 

افزایش یافته بود.
تحلیلگــران پیش بینــی می کنند بانک مرکزی آمریکا با حفظ نرخ خود برای مدت بیشــتری ســبب 
بالارفتن ارزش دلار شــود. افزایش ارزش دلار قیمت نفت را برای ســرمایه گذارانی که از ارزهای دیگر 

استفاده می کنند، بالا می برد.
تحلیلگران مؤسســه ای ان زد در یادداشــتی اعلام کردند که هم زمان با بروز نشانه هایی از افت تقاضا، 
قیمت نفت هم کاهش می یابد؛ زیرا ذخایر بنزین و میعانات ایالات متحده یک هفته پیش از آغاز فصل 

رانندگی در این کشور افزایش یافته است.
بااین حال، احتمال تداوم کاهش تولید عرضه نفت از سوی اعضای سازمان کشورهای صادرکننده نفت 
)اوپک( و متحدانش )اوپک پلاس( در نیمه دوم ســال جاری میلادی، ســبب افزایش قیمت ها در بازار 

شده است.
وزیر نفت عراق در گفت وگو با خبرگزاری دولتی این کشور اعلام کرد که این کشور، دومین تولیدکننده 
بزرگ اوپک، به کاهش داوطلبانه تولید نفت موردتوافق اوپک متعهد اســت و تمایل دارد با کشورهای 

عضو برای دستیابی به ثبات بیشتر در بازارهای جهانی نفت همکاری کند.

بهره مندی ۱۳ شهر و ۱۳۰ روستای سیستان و بلوچستان از گاز طبیعی

مدیرعامل شرکت گاز استان سیستان و بلوچستان اعلام کرد که تاکنون ۱۳ شهر و ۱۳۰ روستای این 
استان از گاز طبیعی بهره مند شدند.

به نقل از شــرکت ملی گاز ایران، محمدرضا میرشکاری دراین باره گفت: پارسال اقدام های مهمی برای 
پیشــبرد پروژه های گازرسانی به شــهرها و روستاهای این استان انجام شــد و با اجرای بیش از هزار 
کیلومتر شــبکه تغذیه و توزیع، ۶ شهر و ۳۱ روســتا گازرسانی و با نصب ۲۱ هزار علمک، بیش از ۲۲ 

هزار مشترک دیگر از گاز طبیعی بهره مند شدند.
وی افزود: این شرکت همسو با وظیفه ذاتی خود، پروژه های دیگری را نیز با هدف گازرسانی به شهرها 
و روستاهای استان در سال ۱۴۰۲ آغاز  کرد که گازرسانی به ۱۳ شهر دیگر بخشی از این پروژه هاست 
و از ســوی این شرکت با همکاری شرکت های گاز اســتان های خراسان رضوی، خراسان جنوبی و یزد 
به عنوان اســتان معین در حال اجراست.مدیرعامل شرکت گاز استان سیستان و بلوچستان با اشاره به 
نام گذاری ســال ۱۴۰۲ با عنوان سال »مهار تورم و رشد تولید«، ادامه داد: این شرکت برای تحقق این 
شعار، گاز را به ۲۸ صنعت رساند تا افزون بر آن، با رونق بخشیدن به کسب وکار صنایع، نقش خود را در 
اشتغال زایی نیز به درســتی ایفا کند.میرشکاری تصریح کرد: بهره مندی نیروگاه سیکل ترکیبی چابهار 
به عنوانبزرگ ترین نیروگاه استان سیستان و بلوچستان، برگ زرینی دیگر در کارنامه این شرکت است 
که با مصرف روزانه ۲ میلیون مترمکعب گاز طبیعی، افزون بر صرفه جویی در مصرف حدود ۲ میلیون 
و ۷۰۰ هزار لیتر ســوخت مایع، می تواند زمینه کاهش آلودگی محیط زیســتی، افزایش دوره تعمیرات 

اساسی از دو و نیم سال به پنج سال و در ادامه صرفه جویی در هزینه های مربوطه را به ارمغان آورد.

روش های تأمین مالی هوشمندسازی کنتورهای گاز بررسی شد

ارتقای طرح هوشمندســازی کنتورهای گاز و تأمین منابع مالی آن با ایده تشــکیل کنسرســیومی از 
شــرکت های ایرانی و شرکت های صاحب صلاحیت خارجی بررسی شد.به نقل از شرکت ملی گاز ایران، 
حســینعلی محمدحسینی، مدیر برنامه ریزی تلفیقی این شــرکت، با بیان اینکه پروژه هوشمندسازی 
کنتورهای گاز یکی از طرح های حائز اهمیت در این صنعت است، گفت: در فاز نخست اجرای این طرح 
که به صورت پایلوت خواهد بود، ۱۰ هزار کنتور هوشــمند بــرای هریک از ۷ منطقه منتخب با کمک 
شرکت های دانش بنیان داخلی ســاخته و اجرا می شود.وی ادامه داد: تأمین ۷۰ هزار کنتور با استفاده 
از منابع داخلی به عنوان مرحله پایلوت در دستور کار شرکت ملی گاز ایران قرار دارد.مدیر برنامه ریزی 
تلفیقی شــرکت ملی گاز ایران در ادامه مذاکره با تیم مشترکی از شرکت های ایرانی و خارجی تصریح 
کرد: با توجه به اهمیت طرح، در نظر داریم تعداد کنتورهای هوشــمند را از ۱۰ هزار عدد )در مرحله 
پایلوت برای هر منطقه و پس از بررســی کامل ابعاد اجرای آن( به 5۰۰ هزار عدد )۳ میلیون برای ۶ 
حوزه( ارتقا دهیم، ازاین رو تأمین منابع مالی طرح، موضوعی اســت که انتظار می رود  کنسرسیوم های 
ایرانی و خارجی برای آن راهکاری ارائه کنند.محمدحسینی یادآور شد: شرکت ملی گاز ایران به دنبال 
شیوه ای است که بتواند با استفاده از ظرفیت و تجربه ای که تیم خارجی و شریک داخلی آن ها با دیگر 

کشورها دارد، راهکار مناسب و قابل اجرایی در این زمینه ارائه کند.

خبر خبر

شرکت توســعه پتروشــیمی نگین مکران از طریق 
ایجاد ســیل بند و اجرای شــبکه جمع آوری آب های 

سطحی بحران سیلاب را مدیریت کرد.
به نقل از شــرکت توسعه پتروشــیمی نگین مکران، 
تهدیدهــا یکــی از بهترین فرصت ها بــرای باروری 
اســتعدادها، تقویت همدلــی، شــکوفایی ایده ها و 
بهره گیــری حداکثری از ظرفیت های موجود و بالقوه 
است. تبدیل تهدید به فرصت حاصل نخواهد شد مگر 
با شــناخت مناسب و تکیه بر برنامه ریزی و مدیریت 
صحیح منابع.ازاین رو، شــرکت توســعه پتروشیمی 
نگیــن مکــران با اولویت قراردادن شــناخت بســتر 
طبیعی استقرار خود و با تکیه بر طرح های مطالعاتی 
انجام شــده در حوزه هــای مدیریــت و جمع آوری 
روان آب هــای ســطحی، مطالعات زیســت محیطی، 
مطالعــات اقلیمی و بحران های طبیعــی در منطقه 
چابهــار، ضمــن انطباق شــرایط فنی و مهندســی 
طرح هــای صنعتی خود با شــرایط بومــی چابهار، 
درصدد تبدیل تهدیدهای ناشــی از ســوانح طبیعی 
به فرصت بوده اســت.یکی از ســوانح طبیعی که در 
ســال های گذشــته برای مردمان منطقه بلوچستان 
چالش ایجاد کرده، موضوع رخدادهای ســیلاب در 

منطقه بلوچستان است؛ رخدادی که لذت بهره گیری 
از نعمــت ارزشــمند آب، این دارایی ارزشــمند در 
منطقه را با چالش های ناشی از سیلاب از بین برده، 
دیــار بلوچســتان را از امکان اســتفاده بهینه از آب 
محروم ســاخته و نعمت را به نقمت مبدل ســاخته 
اســت.ازاین رو، شــرکت توسعه پتروشــیمی نگین 
مکران با نگرشی ارزشمند در حوزه مدیریت منابع و 
بهره گیری از دانش بومی مــردم منطقه بلوچ درباره 
طرح های آبخیــزداری و ایجــاد »هوتک« در طول 
ســال های توســعه خود از طریق ایجاد ســیل بند و 
اجرای شــبکه جمع آوری آب های ســطحی، بحران 
ســیلاب را مدیریت کــرد.در گام بعــدی، با اجرای 
طرح مدیریت و ذخیره سازی بخشی از روان آب های 
حاصل در ســطح یوتیلیتــی آب نیروی مکران برای 
ذخیره ســازی آب بــاران به عنوان یکــی از مواهب 
الهی و ارزشــمند اقدام کــرد. مخزن جمع آوری آب 
بــاران بخش عمده روان آب های یوتیلیتی آب نیروی 
مکران را ذخیره سازی و دوباره استفاده می کنند. این 
طرح با ســرمایه گذاری و توجیه پذیری اقتصادی بالا 
از مصادیــق تبدیل تهدید به فرصت بــوده تا بتوان 

به نحواحسن از رحمت الهی بهره جست.

مدیر شــرکت خطــوط لوله و مخابــرات نفت 
منطقــه شــمال اعلام کــرد: اجــرای ۲ پروژه 
اتصال نیروگاه های شهید سلیمی نکا و آذرخش 
اســتان گلستان به شبکه سراسری خطوط لوله 
فرآورده های نفتی، از اقدام های مهم انجام شده 
در دولــت ســیزدهم بوده که به طــور کامل با 
طراحی، اجرا و بهره برداری مهندســان جوان و 
کارکنان باتجربه منطقه شمال انجام شده است.
به نقل از شــرکت خطوط لوله و مخابرات نفت 
ایران منطقه شمال، محمدمهدی جامعی با اشاره 
به اقدام ها و تلاش های انجام شــده در ۲ ســال 
گذشته همســو با اعتلای بیش از پیش صنعت 
انتقال نفــت، نتیجه این تلاش ها را اســتمرار 
فراینــد تولیــد و انتقال بی وقفــه فرآورده های 
نفتــی موردنیــاز مردم و صنایع در دو اســتان 
مازندران و گلستان دانســت.وی افزود: اجرای 
دو پــروژه به منظور اتصال نیروگاه های شــهید 
ســلیمی نکا و آذرخش استان گلستان به شبکه 
سراســری خطوط لوله فرآورده هــای نفتی، در 

رأس همه اقدام های انجام شده در دو و نیم سال 
گذشــته بوده که به طور کامل با طراحی، اجرا و 
بهره برداری مهندسان جوان و کارکنان باتجربه 
منطقه شــمال تحقق یافته است.مدیر شرکت 
خطــوط لولــه و مخابرات نفت منطقه شــمال 
تصریح کرد: پس از اجرای پروژه سوخت رسانی 
به نیروگاه شهید سلیمی در سال ۱۴۰۱، امسال 
نیــز احداث خط لوله ۳ کیلومتری فشارشــکن 
علی آباد-نیروگاه آذرخش با قطر ۸ اینچ، اعتبار 
۴۰۰ میلیــارد ریال و ظرفیــت انتقال روزانه ۷ 
میلیون لیتر نفت گاز، از دی ماه ۱۴۰۲ در دستور 
کار منطقه شــمال قرار گرفت و هم اکنون این 
پروژه در مراحل پایانی است.جامعی یادآور شد: 
دستاوردهای بسیار مطلوبی با اجرای این پروژه، 
مانند کاهش ترافیک جاده ای با توقف تردد ۲۰ 
هزار کامیون نفت کش در ســال، حفظ محیط  
زیست، پیشگیری از خطرهای زیست محیطی و 
از همه مهم تر پیشگیری و توقف قاچاق سوخت 

خواهیم داشت.

مدیر برنامه ریزی تلفیقی شــرکت ملی گاز ایران 
در دیدار با مقام های فدراســیون انرژی روســیه 
با تأکیــد بر اهمیت همکاری هــای دوجانبه بین 
دو کشــور در صنعت گاز، بر لــزوم تحلیل دقیق 
و شناســایی ظرفیت ها و فرصت های همکاری و 

هماهنگی بیشتر دو کشور تأکید کرد.
به نقل از شــرکت ملــی گاز ایران، حســینعلی 
محمدحســینی در نشســت مشــترک مدیران 
شــرکت ملی گاز ایران و فدراسیون انرژی روسیه 
که در بیست وهشتمین نمایشگاه بین المللی نفت، 
گاز، پالایش و پتروشــیمی برگزار شد، با اشاره به 
علاقه منــدی ایران با هدف توســعه روابط میان 
این شــرکت و خانه گاز با روسیه، بر آغاز فرایند 
هوشمندسازی در زنجیره گاز در ایران اشاره کرد.
وی ضمن اســتقبال از پیشنهاد فدراسیون انرژی 
روســیه مبنی بــر ایجاد میزگرد و نشســت های 
دیجیتال ســازی،  حوزه هــای  در  تخصصــی 
هوشمندســازی، و رصد و تحلیل داده ها در هفته 
انــرژی روســیه، همچنین در کنگــره انرژی در 

ســن پترزبورگ روسیه، شــکل گیری فعالیت ها و 
اقدام های مشترک را ضروری دانست.

مدیر برنامه ریزی تلفیقی شــرکت ملی گاز ایران 
با ضروری دانستن رصد، مطالعه و سیاست گذاری 
بازارهای انرژی جهان در یک مرکز مشــترک، بر 
انتقال تجربه های مشــترک در حوزه هایی مانند 
کاهش حجــم هدررفــت گاز، هوشمندســازی 
سیســتم های اندازه گیری و ارتقای مقاوم ســازی 
تأسیســات گاز در برابــر حملات تروریســتی و 

خرابکارانه تأکید کرد.
محمدحســینی به وجود ظرفیت های قابل توجه 
در صنعت گاز ایران به منظــور صادرات، واردات، 
پالایش، انتقال گاز و تبیین فعالیت های مشترک 
در این حوزه اشــاره کــرد و از آمادگی جمهوری 
اســلامی ایران برای ارائه تعریفــی درباره زمینه  

همکاری مشترک در این حوزه ها خبر داد.
نمایندگان و مسئولان فدراسیون روسیه نیز ضمن 
ابراز خرسندی از امضای تفاهم نامه با شرکت ملی 
گاز ایران به عنوان ســندی پایه و راهنما، بر لزوم 

تحلیل دقیق، شناســایی ظرفیت ها و فرصت های 
همــکاری و نیز هماهنگی بیشــتر با هدف ایجاد 

فضاهای همکاری مشترک تأکید کردند.
بنا بر ایــن گزارش، طرف روســی ضمــن ابراز 
لاقه منــدی به منظور تعریف فعالیت مشــترک و 
انتقال تجربه  در حوزه هوشمندسازی سیستم های 
اندازه گیری و دیجیتال ســازی، گفت: با توجه به 
اینکــه زمینه همکاری مناســبی برای اســتفاده 
از فناوری هــای مرتبط در حوزه هوشمندســازی 
میان دو کشــور وجود دارد، روسیه درصدد است 

تا از طریق هوشمندسازی، حجم هدررفت گاز در 
شبکه انتقال و توزیع را کاهش دهد.

ایجاد یک مرکــز تحقیقات و مطالعه مشــترک 
در حوزه گاز، ایجاد قطب گازی در شــمال ایران 
و ســوآپ گازی، همچنین تجــارت گاز و برق از 
دیگر محورهای مذاکرات در این نشســت بود. دو 
طرف بر ادامه مذاکرات از طریق تشکیل کارگروه 
تخصصی، پیش از برگزاری کنگره سن پترزبورگ 
روســیه، بــرای نهایی کــردن حوزه هــای هدف 

همکاری تأکید کردند.

معاون علمی و فناوری رئیس جمهوری:

بازدید مسئولان ارشد کشوری و لشکری از نمایشگاه بیست وهشتم/ فعالان صنعت نفت حمایت شدند

جمعی از مسئولان کشور با حضور در محل برگزاری بیست وهشتمین 
نمایشــگاه نفت تهران، ضمن بازدید از تازه ترین دســتاوردهای این 

صنعت راهبردی کشور، از فعالان این عرصه حمایت کردند.
بیست وهشتمین نمایشگاه بین المللی نفت، گاز، پالایش و پتروشیمی 
با حضور بیش از هزار و ۷5۰ شــرکت ایرانی و خارجی در بخش های 
مختلف صنعت نفت به مدت چهار روز برگزار شــد و به گفته بسیاری 
از بازدیدکنندگان و غرفه داران، با اســتقبال قابل توجهی از ســوی 

علاقه مندان روبه رو بود.

در این بین، بســیاری از مســئولان ارشــد کشــور هم به نمایشگاه 
نفت آمدند، از تازه ترین دســتاوردهای صنعت نفت بازدید کردند، با 
غرفه داران سخن گفتند و از مشکلاتشان باخبر شدند، در نشست های 
تخصصــی و آیین های امضای قــراداد و تفاهم نامه ها حضور یافتند و 

برخی نیز به پرسش های خبرنگاران پاسخ دادند.
علی آقامحمــدی، رئیس کارگروه اقتصادی دفتر مقام معظم رهبری 
در بازدید از این نمایشــگاه، به افزایش دو برابری حضور شرکت های 
خارجی و افزوده شــدن بر تعداد دانش بنیان های ایرانی اشاره کرد. او 
گفــت که صنعت نفت فرصت دارد توانــش را به دنیا نمایش دهد و 

بخش خصوصی هم باید تمام قد به میدان بیاید.
هرچند نمایشگاه بیست وهشتم نفت در روزهای تبلیغات و برگزاری 
دور دوم انتخابات مجلس دوازدهم برگزار شــد و دولت و مجلس در 
گیرودار برگــزاری آن بودند، اما از بزرگ تریــن رویداد صنعت نفت 
کشور غافل نشــدند؛ محمد دهقان، معاون حقوقی رئیس جمهوری، 
روح الله دهقانــی فیروزآبــادی، معــاون علمی، فنــاوری و اقتصاد 
دانش بنیان ریاست جمهوری، علی بهادری جهرمی، سخنگوی دولت، 
ســیدمجید رضوی، نماینده ویژه رئیس جمهوری در ســتاد مبارزه 
بــا قاچاق کالا و ارز، علیرضا فخاری، اســتاندار تهران و بســیاری از 
نمایندگان مجلس شــورای اسلامی به محل برگزاری نمایشگاه نفت 
در خیابان سئول تهران آمدند و ضمن بازدید و گفت وگو با غرفه داران 
و مســئولان شــرکت های دانش بنیان، بر حمایت از بخش خصوصی 
و کالاهای ســاخت داخل تأکید کردند.معاونــان دیگر وزارتخانه ها و 

نهادهای کشــور هم با توجه به نقش پررنگ صنعت نفت در رشــد 
اقتصادی ایران که در ســال ۱۴۰۲ رقم خورد و همچنان ادامه دارد، 
توجه ویژه ای به برگزاری بیست وهشتمین نمایشگاه بین المللی نفت 
داشــتند.جواد مشــایخ، معاون توســعه اقتصاد دانش بنیان معاونت 
علمی و فناوری ریاست جمهوری، شــقایق حق جوی، معاون توسعه 
فناوری های راهبردی معاونت علمی، فنــاوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاست جمهوری، بابک احمدی، معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت، 
ابوذر جمشــیدوند، مدیر کل دفتر ماشــین آلات کشاورزی و معدنی 
وزارت صنعت، معــدن و تجارت، محمود حیدری، مدیرکل مدیترانه 
و شــرق اروپای وزارت امور خارجه و مجتبــی دمیرچی لو، مدیرکل 
اوراسیای وزارت امور خارجه از چهره هایی بودند که افزون بر بازدید 
از این رویداد مهم نفتی، در نشست های تخصصی و هم اندیشی حضور 
یافتند.حســین دهقان، رئیس بنیاد مستضعفان، مشاور رهبر انقلاب 
و نماینده ویژه رئیس جمهوری در شــورای توسعه سواحل مکران، و 
ذبیح الله خداییان، رئیس ســازمان بازرســی کل کشور هم با حضور 
در محل برگزاری نمایشــگاه، در آیین های رسمی و مهمی با حضور 
معاونان وزیر نفت، شــرکت کردند.چهره های نظامی کشــور نیز به 
نمایشگاه بیست وهشتم بی توجه نبودند و فعالان صنعت نفت در این 
مدت شاهد حضور حبیب الله ســیاری، معاون هماهنگ کننده ارتش 
جمهوری اســلامی، حســین رحیمی، رئیس پلیس امنیت اقتصادی 
فراجا، و عبدالرضا عابد، فرمانده قرارگاه ســازندگی خاتم الانبیا )ص(، 

بودند.

سه شنبه 25  اردیبهشت ۱۴۰3   سال بیست و یکم  شماره : ۴۹57



وزیر نفت با اشاره به افزایش 5 میلیون  تنی ظرفیت 
صادرات پتروشیمی کشور و رشد ۲۰ درصدی گروه 
نفت و گاز در سال ۱۴۰۲، گفت:  برنامه وزارت نفت 
برای امســال بهره بــرداری از ۷۹ طرح نیمه تمام و 
آغاز 5۰ طرح تازه در حوزه نفت، گاز و پتروشیمی 

است.
 به نقل از پایگاه اطلاع رســانی ریاســت جمهوری، 
جواد اوجی، امروز )یکشــنبه، ۲۳ اردیبهشــت( در 
نشســت هیئت وزیران در گزارشی تفصیلی درباره 
توسعه و تأمین منابع مالی حوزه نفت، از تکمیل و 
بهره برداری ۶۷ طرح نیمه تمام در حوزه نفت و گاز 
و افزایش تولید نفت به ۳ میلیون و 55۰ هزار بشکه 
در سال ۱۴۰۲ خبر داد و افزود: تولید گاز کشور نیز 
حدود ۳۰ میلیون مترمکعب در روز رشد داشته که 
۷ میلیون مترمکعب آن حاصل جمع آوری گازهای 

مشعل بوده است.
وی با اشــاره بــه افزایش 5 میلیــون  تنی ظرفیت 
صادرات پتروشیمی کشــور و در مجموع رشد ۲۰ 
درصدی گروه نفت و گاز در ســال ۱۴۰۲، تصریح 
کرد:  برنامه وزارت نفت برای امسال  نیز بهره برداری 
از ۷۹ طرح نیمه تمام و آغاز 5۰ طرح تازه در حوزه 
نفت، گاز و پتروشیمی است که اقدامی بی سابقه و 

یک انقلاب در این حوزه به شمار می رود.
افزایش تولید نفت خام، افزایش تولید گاز، توســعه 
میدان های گازی، افزایش ظرفیت پالایشــی نفت، 
افزایــش ظرفیــت تولید محصولات پتروشــیمی، 
افزایش کمــی و کیفی تولیــد فرآورده های نفتی 

مطابق با اســتاندار یورو5، افزایش ظرفیت خطوط 
انتقال فرآورده های نفتی، افزایش خطوط سراسری 
گاز و گازرســانی تازه به شهر، روســتا و صنایع از 
جملــه آثار تکمیل طرح های نیمه تمام و اولویت دار 
در جهــش تولید نفت و گاز بود کــه وزیر نفت به 
آنها اشــاره کرد.روح الله دهقانی فیروزآبادی، معاون 
علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهوری 
نیز در ادامه نشســت با اشاره به ثبت رکود تاریخی 
در امضــای قرارداد با شــرکت های دانش بنیان در 
حاشــیه برگزاری نمایشــگاه بین المللی فناوری و 
نــوآوری )inotex( گفت : در دولت مردمی تعداد 

استفاده از این شــرکت ها در صنعت نفت از ۱5۰ 
به ۷۰۰ شــرکت رسیده است که با اجرای تنها ۶۰ 
درصد از توافق های انجام شده میان این وزارتخانه با 
شرکت های فناور و دانش بنیان تاکنون بیش از ۱.5 
میلیارد دلار صرفه جویی ارزی برای کشــور حاصل 

شده است.
سیدابراهیم رئیسی، رئیس جمهوری نیز با اشاره به 
گزارش وزیر نفت درباره توسعه و تأمین منابع مالی 
حوزه نفت، نتیجه اقدام های انجام شــده را افزایش 
درآمدهای کشــور دانست و بر پیگیری این اقدام ها 

تا تحقق کامل نتیجه تأکید کرد.

۷شهرستانشهرستان w w w . n e w s r a h e m a r d o m . i r

خبر خبر

دیدار مردمی مدیر مخابرات مرکزی درشهرستان زرندیه 
مدیر مخابرات منطقه مرکزی، 
در راســتای رفع مشــکلات 
مخابراتی با مردم شهرســتان 
زرندیه دیدار و به ســوالات و 
درخواست های مردمی پاسخ 

دادند.  
در ایــن دیدار کــه در دفتر 
ســاوه  شهرســتان  فرماندار 
انجام شد، درخصوص بررسی 
اینترنت و  مسائل و مشکلات 
آنتن دهی تعــدادی از توابع 
شهرســتان زرندیــه از قبیل 
مامونیه –  دوربین های شهر 
 ، اطراف  پرندک و روستاهای 

ارتقای خدمات ارائه شــده به مشــترکین، تقویت و ارتقای تجهیزات شبکه ،و برنامه های آتی مخابرات 
در شهرستان گفتگو شد

لطفی  با اعلام این که مخابرات اســتان در صدد گسترش خدمات به مشترکین در شهرستان است، از 
توسعه شبکه و تقویت کیفیت آنتن دهی، به وِیژه کشیدن کابل فیبر نوری در نقاط مختلف شهر ساوه 
خبر داد و افزود: با کمک مســئولین شهرستان زرندیه تابحال اقدامات موثری جهت اجرای فیبر نوری 
فیبر نوری درشهرســتان زرندیه  انجام شده . شــایان ذکر است در این ملاقات مردمی مشکلات مردم 

بررسی و راهکارهای مناسب جهت اجرا به رئیس اداره مخابرات زرندیه  ابلاغ گردید
مهری فرماندار شهرســتان زرندیه اعلام کرد مدیریت ما لازم اســت یک مدیریت جمعی نگری باشد تا 
روال کارها بهتر انجام شودایشان اظهار داشت مخابرات منطقه مرکزی در سال گذشته خوش درخشید 
و از لحاظ ایجاد دکل ها و اجرای فیبر نوری تلاش های زیادی در شهرســتان انجام شده و صمیمانه از 

اداره مخابرات شهرستان زرندیه تشکر و قدر دانی نمود .      

مدیرعامل فولاد مبارکه در بازدید از شرکت های سرمایه پذیر مطرح کرد:

 ورود فولاد مبارکه به حوزه نوآوری و تكنولوژی های جدید
یك اولویت و ضرورت

بهادری // محمدیاسر طیب نیا، مدیرعامل شرکت 
فولاد مبارکه، عصر روز دوشنبه ۱۷ اردیبهشت به 
همراه معاون اقتصادی و مالی شرکت، مدیرعامل 
صندوق سرمایه گذاری خطرپذیر فولاد مبارکه و 
برخــی از دیگر مدیران این صنــدوق از تعدادی 
شرکت های سرمایه پذیر فولاد مبارکه در شهرک 

علمی تحقیقاتی اصفهان بازدید کرد.
وی تصریــح کرد: از دو ســال گذشــته ورود به 
حــوزه نوآوری و تکنولوژی هــای جدید به عنوان 
یک ضرورت و هــدفِ دارای اولویت در مجموعه 

فولاد مبارکه تعریف شــد و با حاکم شدن یک نگاه نو به حوزه نوآوری اتفاقات خوبی در این حوزه رقم 
خورده است.

به گفته طیب نیا، خوشبختانه شــرکت دانش بنیان سرمایه پذیر صندوق سرمایه گذاری خطرپذیر فولاد 
مبارکه نیز با این رویکرد، پرسرعت و پرتوان وارد میدان شد و سال گذشته با حمایت هیئت مدیره، اخذ 
مجوزهای لازم و تعریف بودجه مناســب به حوزه ســرمایه گذاری خطرپذیر شرکتی )cvc( ورود کرد. 
مایه خرســندی اســت که اعلام کنیم امروز برخی از این سرمایه گذاری ها به بار نشسته و برخی نیز در 

مراحل اولیه است.
وی با اشاره به اهمیت و ضرورت آگاهی کامل هیئت مدیره شرکت از اتفاقات رخ داده در تک تک طرح ها 
اظهار امیدواری کرد این اقدامات مســیر دست یابی به تکنولوژی های فرایندی را هموار کند. همچنین 
با حمایت و هدایت بیشتر کسب وکارها توســط صندوق سرمایه گذاری خطرپذیر شرکت فولاد مبارکه 

اصفهان که مسیر خود را پیدا کرده، بتوان شاهد دستاوردهای بسیار بهتری در آینده نزدیک بود.
مدیرعامــل فولاد مبارکه گفت: در نگاه اول، تلقی دانش بنیان شــدن شــرکت های بزرگ دور از ذهن 
اســت، ولی دانش بنیان شــدن شرکت های بزرگ به این معناســت که از شرکت های کوچک و چابکی 
که می توانند در این حوزه نوآوری داشــته باشــند، حمایت کنند. این اتفاق در فولاد مبارکه رخ داده و 

دستاوردهای آن را می بینیم، اگرچه با رقبای بین المللی در این زمینه فاصله داریم.
وی بــا تأکید بر اینکه شــرکت های بزرگ فولادی به طور میانگیــن ۱.5 درصد و برخی نیز تا ۳ درصد 
درآمدها را در این حوزه هزینه می کنند، گفت: ما با شرکت های مطرح فاصله داریم، اما اعداد و ارقام ما 
از شرکت های داخلی بسیار بیشتر است. در برخی موارد حداقل ۲ تا ۳ سال به تداوم سرمایه گذاری نیاز 

است تا دستاوردهای آن حاصل شود. امیدواریم امسال شاهد ثمرات این حرکت ها باشیم.

مدیرعامل سازمان آرامستان های شهرداری اصفهان خبر داد:

 هوشمندسازی آبیاری ۵۰ هكتار
 از فضای سبز باغ رضوان طی دو سال گذشته

بهــادری // مدیرعامــل ســازمان 
آرامستان های شهرداری اصفهان از 
هوشمندسازی آبیاری 5۰ هکتار از 
فضای سبز باغ رضوان طی دو سال 
گذشته خبر داد و گفت: باغ رضوان 
با ۱۶۰ هکتار فضای ســبز و ۱۲۲ 
هزار درخت  و درختچه، از مهم ترین 
ریه های تنفسی شرق شهر اصفهان 

به شمار می رود.
به گــزارش پورتال اطلاع رســانی 
شهرداری اصفهان، علی حاجیان در 

نشست خبری با اصحاب رسانه، به مناسبت چهلمین سالگرد تاسیس باغ رضوان اظهار کرد: باغ رضوان 
با ۱۶۰ هکتار فضای سبز و ۱۲۲ هزار درخت  و درختچه، از مهم ترین ریه های تنفسی شرق شهر به شمار 

می رود و سالانه بالغ بر هفت میلیون نفر زائر به آن رفت وآمد دارند.
وی افزود: طی دو سال گذشته، روند کفن و دفن در باغ رضوان تغییر کرد و در زمینه رعایت شرعیات 
و احکام کفن و دفن، رتبه نخســت کشــور را در میان آرامســتان ها کسب کرده ایم در زمینه توسعه و 
هوشمندسازی نیز پروژه هایی همچون هوشمندسازی آبیاری 5۰ هکتار از فضای سبز در آن اجرا شد.

مدیرعامل ســازمان آرامستان های شهرداری اصفهان اضافه کرد: ساخت نمازخانه به وسعت ۲۰۰ متر و 
چندین چشمه سرویس بهداشتی در فاز سوم و مانیتورینگ تاسیسات و  دوربین های مداربسته با هدف 

تامین ایمنی محیط و نظارت مستمر، از دیگر پروژه های حوزه توسعه و هوشمندسازی است.
وی ســاخت منبع 55 هزار مترمکعبی آب در باغ رضوان را از مهم ترین پروژه های سازمان آرامستان ها 
در حوزه محیط زیســت و انرژی دانســت و گفت: با اجرای این پروژه به راحتی قادر به آبرسانی به سایر 

بخش ها خواهیم بود.
حاجیان ادامه داد: اســتحصال آب های ســطحی از دیگر پرو ژه های اجرا شده  در باغ رضوان است که با 

اجرای آن قادریم تمامی آب ناشی از نزولات جوی را در استخرهای بزرگ ذخیره کنیم.
وی با بیان اینکه نصب پنل های خورشیدی با ظرفیت تولید 55۰ کیلووات برق در باغ رضوان، از  دیگر 
پروژه های سازمان است، خاطرنشان کرد: این پنل ها حدود ۴5 درصد مصرف برق باغ رضوان را تامین 
می کند.مدیرعامل سازمان آرامستان های شهرداری اصفهان در ادامه اظهار کرد: تاکنون موفق به کاشت 
و تولید ۴۰۰ هزار نهال در باغ رضوان و انتقال آن ها به ســایر نقاط شــهر شــده ایم که اقدامی بســیار 

قابل توجه در حوزه محیط زیست به شمار می رود.
وی با بیان اینکه »ترویج یاد معاد« از اهداف مورد نظر در این دوره مدیریت ســازمان آرامستان ها بوده 
است، تصریح کرد: در این زمینه نسبت به ساخت فیلم کوتاه، ساخت و پخش برنامه تلویزیونی »واقعه«، 
تالیــف چندین کتاب با رویکردهای مختلف درباره باغ رضوان، تولید پادکســت و اجرای نمایش اقدام 
کرده ایم.حاجیان با اشــاره به راه اندازی ســامانه پرداخت خیرات و نذورات در باغ رضوان گفت: صرف 
خیرات در موارد مورد نیاز در شــهر و احداث یک محوطه بازی در منطقه دو توسط خیرین از اقدامات 

سازمان در زمینه توسعه فرهنگ خیرات و  نذورات بوده است.

مدیر امور فنی شرکت نفت و گاز اروندان:

بازگشت قدیمی ترین چاه میدان 
آزادگان شمالی به مدار تولید

مدیر امور فنی شــرکت نفت و گاز اروندان گفت: 
قدیمی ترین چاه میدان آزادگان شــمالی به مدار 
تولید برگشته و با بهره وری قابل توجهی به تولید 
رســیده اســت  غلامحســین موازی در حاشیه 
بیست و هشتمین نمایشــگاه نفت، گاز، پالایش 
و پتروشیمی در محل نمایشگاه بین المللی تهران 
بیان کرد: این نمایشــگاه فرصت بســیار مهمی 
است که بتوانیم با حضور شرکت های تولیدکننده 
به عنوان متولی توســعه و بهره برداری از میادین 

غرب کارون نیازهایمان ارزیابی کنیم.
وی با اشاره به اینکه اکثر نیازها از طریق برگزاری 
مناقصــات ارائه می شــود، ادامــه داد: برگزاری 
این نمایشــگاه فرصــت تبادل با شــرکت های 
تأمین کننــده تجهیزات، مواد و خدمات را فراهم 
کرده تا بتوانیــم در ارزیابی های کیفی و فرآیند 
مقایســات آینده خود از این شــناخت و آگاهی 

بهره مند شویم.
مدیــر امور فنی این شــرکت با اشــاره به اینکه 
این شــرکت متولی بهره برداری و توسعه میادین 
دارخوین، آزادگان شمالی و جنوبی است، تصریح 
کرد: در حال حاضــر به انضمام میدان یادآوران، 
شــرکت نفت و گاز اروندان با تولید حدود ۴۰۰ 
هزار بشــکه بعد از شــرکت ملی مناطق نفتخیز 
جنوب رتبه دوم را داراست؛ با توجه به این تولید 
قابل توجه باید برای نگهداشت و افزایش تولید به 

صورت مستمر فعالیت داشته باشیم...

خدانگهدار یارِ دیرین

چند روز پیش بود که خبر درگذشت شجاع الدین 
بازرگانی، معاون پیشــین حقوقــی وزارت نفت، 
هم زمــان با آیین گشــایش بیست وهشــتمین 
نمایشــگاه بین المللی نفت همه را در شوک فرو 
برد. همه می دانســتند درگیر بیماری است، اما 
کســی فکرش را نمی کرد این آخرین ورود مرد 
مدارا و تعامل های ســازنده نفــت به حیاط این 

وزارتخانه باشد.
بیست وهشــتمین نمایشــگاه بین المللــی نفت 
تهران در حال برگزاری بود، رویدادی که معمولاً 
نفتی ها ســعی می کنند حتی اگر نشست مهمی 
هم داشــته باشند، آن را لغو کنند تا به نمایشگاه 
برسند. دیروز اما اغلب نفتی ها به مقبره الشهدای 
گمنام در حیاط وزارتخانه آمدند تا پیکر دوست و 

یار همدل را به خانه ابدی تشییع کنند.
حیــاط وزارت نفــت دیروز پذیــرای چهره های 
آشنای سال های دور و نزدیک بود: از جواد اوجی، 
وزیــر کنونی نفت گرفته تا وزیران پیشــین این 
وزارتخانه، از معاونان فعلی وزیر گرفته تا معاونان 
دوره هــای مختلــف. نماینــدگان ادوار مختلف 
مجلس و مدیران ارشد کشوری، همه آمده بودند 
برای بدرقه مردی که با همه طیف های فکری در 
سه دولت گذشته کار کرد و تنها دغدغه اش ایجاد 
تعامل و همگرایی برای اعتلای ایران اسلامی بود.
»شجاع الدین بازرگانی«، از دولت دهم سکان دار 
معاونت حقوقی این وزارتخانه بود و در دولت های 
یازدهم، دوازدهم و سیزدهم همچنان این سکان 
را در دســت داشــت تا نقش بی بدیل خود را در 
هم افزایی میان دستگاه عظیم صنعتی با مجلس 

به بهترین شکل ممکن ایفا کند.
او فــارغ از جناح بندی هــای معمول و مرســوم 
تلاش کرد و ثابت کرد که »آری به اتفاق، جهان 
می توان گرفت«. حیاط وزارت نفت روز شنبه در 
شــلوغ ترین حالت ممکن بود، از کارمندان جوان 

تا پیشکسوتان و بازنشستگان.
در اثنای نماز میت، وقتی به این جمله رســیدند 
که »اگر کدورتی از شجاع الدین بازرگانی دارید او 
را حــلال کنید تا در خانه ابدی اش آرام بگیرد«، 
قطرات اشک روی صورت برخی حاضران جاری 
شد. هنوز هم باورش سخت است که از این پس 
قرار نیســت »شــجاع الدین بازرگانی« گره های 
کاری و گاه اختلاف سلیقه  در تفکر و اجرا را بین 
وزارت نفت و مجلس با چهره آرام و خندانش باز 

کند و بگوید: »حلش می کنیم، نگران نباشید!«.
برای آمرزش او دعا و برای بازماندگان ایشان صبر 
و سلامت آرزو کنیم. روحش شاد و بهشت برین 

جایگاهش باد.

وزیر نفت در نشست هیئت وزیران خبر داد

 بهره برداری ۷۹ طرح نیمه تمام و آغاز عملیات
 5۰ طرح تازه صنعت نفت در سال ۱۴۰3

)) آگهی قانون تعیین تلیف وضعیت اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی حوزه ثبتی میاندورود (( 
نظر به دستور مواد ۱ و ۳ قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مصوب ۲۰/ ۱۳۹۰/۹ و برابر رأی شماره ۲۲۰۰۴۹۳۸ مورخ 
۱۴۰۲/۱۲/۲۱ هیات قریه سورک کلاسه ۱۷۳-۱۴۰۲ موضوع ماده یک قانون مذکور مستقر در واحد ثبتی میاندرود تصرفات مالکانه و بلامعارض متقاضی 
آقا/ خانم دولت جمهوری اســلامی ایران به نمایندگی از علوم پزشــکی مازندران نســبت به پنجدانگ . هفده ســیر و دوازده مثقال مشاع عرصه بانضمام 
ششدانگ اعیانی زمین با بنای احداثی به مساحت ۷۸/۲5۸ متر مربع شماره پلاک - فرعی از 5۴ -اصلی واقع در سورک بخش ۴ خریداری مع الواسطه 
/ بدون واسطه از حاج قنبر شریفیان مالک رسمی محرز گردیده است. لذا به موجب ماده ۳ قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد 
ســند رســمی و ماده ۱۳ آئین نامه مربوطه این آگهی در دو نوبت به فاصله ۱5 روز از طریق این روزنامه و محلی / کثیر الانتشــار در شهرها منتشر و در 
روستاها رای هیات الصاق تا در صورتیکه اشخاص ذینفع به آرای اعلام شده اعتراض داشته باشند باید از تاریخ انتشار اولین آگهی و در روستاها از تاریخ 
الصاق در محل تا دو ماه اعتراض خود را به اداره ثبت محل وقوع ملک تســلیم و رســید اخذ نمایند. معترض باید ظرف یک ماه از تاریخ تســلیم اعتراض 
مبادرت به تقدیم دادخواســت به دادگاه عمومی محل نماید و گواهی تقدیم دادخواســت به اداره ثبت محل تحویل دهد که در این صورت اقدامات ثبت 
موکول به ارائه حکم قطعی دادگاه اســت و در صورتی که اعتراض در مهلت قانونی واصل نگردد یا معترض ، گواهی تقدیم دادخواســت به دادگاه عمومی 

محل را ارائه نکند اداره ثبت مبادرت به صدور سند مالکیت می نماید و صدور سند مالکیت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نیست . 

تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰۳/۰۲/۱۱
تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴۰۳/۰۲/۲5

قدیر یوسفی نیا
رئیس اداره ثبت اسناد و املاک میاندرود

شناسه آگهی: ۱۷۰۷۳۴۸

آگهی قانون تعیین تكلیف اراضی وساختمانهای فاقد سند رسمی شهرستان الشتر-سری )۱82( جمعی
نظر به دســتور مواد ۱ و ۳ قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی و ســاختمان های فاقد سند رسمی ،املاک متقاضیانی که در هیات موضوع ماده یک قانون 
مذکور مســتقر در واحد ثبتی شهرســتان الشتر  مورد رسیدگی و تصرفات مالکانه و بلا معارض آنان محرز و رای لازم صادر گردیده جهت اطلاع عموم به 
شرح ذیل  در دو نوبت آگهی می گردد. در صورتی که هرکس نسبت به صدور سند مالکیت بنام متقاضیان اعتراض داشته باشد می تواند از تاریخ انتشار 
اولین آگهی به مدت دو ماه  اعتراض خود را کتباً به اداره ثبت اســناد واملاک محل تســلیم وپس از اخذ رسید ظرف مدت یکماه از تاریخ تسلیم اعتراض 
دادخواست خودرا به مراجع محترم قضایی تقدیم وگواهی تقدیم دادخواست را به اداره ثبت محل تحویل نماید، در صورتی که اعتراض در مهلت قانونی 
واصل نگردد یا معترض گواهی تقدیم دادخواســت به دادگاه عمومی محل ارائه نکند اداره ثبت مبادرت به صدور ســند مالکیت می نماید و صدور ســند 

مالکیت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نیست .
۱ – تقاضای »ملکعلی پور شــیخی«فرزند »مهر علی« نســبت به »ششــدانگ یک قطعه زمین مزروعی« بمساحت »۸۲۲۶.۳۱« مترمربع مجزی شده از 

پلاک شماره »۴۱« فرعی از »۱۸۳« اصلی واقع در بخش »حوزه ثبت ملک الشتر )سلسله (« خروجی از مالکیت مالک اولیه »مهر علی پور شیخی«
 ۲- تقاضای »محمدرضا حواســی«  فرزند »علی مراد« نســبت به »چهار دانگ مشاع از ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی« بمساحت »۴۹۹۸« مترمربع 
مجزی شده از پلاک شماره »۴۸« فرعی از »۲۲۸/۱« اصلی واقع در بخش »حوزه ثبت ملک الشتر )سلسله («  خروجی از مالکیت مالک اولیه »علیمراد 

اسداللهی«
۳- تقاضای »محمدرضا حواســی« فرزند »علی مراد« نســبت به »سه دانگ مشاع از ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی« بمساحت »۶۱۸۹.۹« مترمربع 
مجزی شده از پلاک شماره »۴۹« فرعی از »۲۲۸/۱« اصلی واقع در بخش »حوزه ثبت ملک الشتر )سلسله («  خروجی از مالکیت مالک اولیه » علیمراد 

اسداللهی فرزند صید علی«
۴ - تقاضای »محمدرضا حواســی« فرزند »علی مراد« نســبت به »چهار دانگ و۸۴صدم دانگ مشــاع از ششــدانگ یک قطعه زمین زراعتی« بمساحت 
»۱۰5۱۱« مترمربع مجزی شــده از پلاک شــماره »۴۷« فرعی از »۲۲۸/۱« اصلی واقع در بخش »حوزه ثبت ملک الشتر )سلسله («  خروجی از مالکیت 

مالک اولیه »علیمراد اسداللهی«
5 - تقاضای »محمدرضا حواســی« فرزند »علی مراد« نســبت به »ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی« بمساحت »۱5۷۳« مترمربع مجزی شده از پلاک 

شماره »۱5« فرعی از »۲۳۴« اصلی واقع در بخش »حوزه ثبت ملک الشتر )سلسله («  خروجی از مالکیت مالک اولیه »علیمراد حواسی «
۶- تقاضای »محمدرضا حواســی« فرزند »علی مراد« نسبت به »ششــدانگ یک قطعه زمین زراعتی« بمساحت »5۹۳۹« مترمربع مجزی شده از پلاک 

شماره »۴۶« فرعی از »۲۲۸/۱« اصلی واقع در بخش »حوزه ثبت ملک الشتر )سلسله (« خروجی از مالکیت مالک اولیه »علیمراد اسداللهی«
۷ - تقاضای »محمدرضا حواســی« فرزند »علی مراد« نســبت به »ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی« بمســاحت »۹۹۹.۳۹« مترمربع مجزی شده از 
پلاک شماره »۳5۳« فرعی از »۲۳۳« اصلی واقع در بخش »حوزه ثبت ملک الشتر )سلسله («  خروجی از مالکیت مالک اولیه »علیمراد حواسی طالب«
۸ - تقاضای »عبداله یوسفوند« فرزند »اسد« نسبت به »ششدانگ یک قطعه باغ«   بمساحت »۱۳۳۷.۶۱« مترمربع مجزی شده از پلاک شماره »۳۶۹« 

فرعی از »۲۰۱/۱۹« اصلی واقع در بخش »حوزه ثبت ملک الشتر )سلسله («  خروجی از مالکیت مالک اولیه »صید محمد وشرکاء«
۹ - تقاضای »عبداله یوســفوند« فرزند »اســد« نسبت به »ششدانگ یک قطعه باغ«  بمساحت »۷۴۲.۶۷« مترمربع مجزی شده از پلاک شماره »۳۷۰« 

فرعی از »۲۰۱/۳۶« اصلی واقع در بخش »حوزه ثبت ملک الشتر )سلسله («  خروجی از مالکیت مالک اولیه »صید محمد وشرکا«
۱۰- تقاضای »محسن ، فرزاد وعلی شهرت همگی نظری« فرزند »اسد و طیار بک« نسبت به »ششدانگ یک قطعه باغ« بمساحت »۳۶۱۰.۸۹« مترمربع 
مجزی شــده از پلاک شــماره »5۴« فرعی از »۲/۱« اصلی واقع در بخش »حوزه ثبت ملک الشــتر )سلسله (« خروجی از مالکیت مالک اولیه »طیار بگ 

نظری« 

فرشاد بازوند نژاد 
رییس اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان الشتر

تاریخ انتشار نوبت اول  :  ۱۴۰۳/۰۲/۲5
تاریخ انتشار نوبت دوم:   ۱۴۰۳/۰۳/۰۹

شناسه آگهی: ۱۷۱۶5۳۸

مدیر امور مالی شرکت بهره برداری نفت و گاز مارون خبر داد

اجرای بیش از ۱۰۰۰ میلیارد تومان پروژه 
به همت کارکنان نفت و گاز مارون

مدیر امور مالی شــرکت بهره برداری نفت و گاز 
مــارون گفت: ۷۲ پروژه بــا ارزش بر ۱۰ هزار 
و 5۰۰ میلیــارد ریال از ابتدای ســال ۱۴۰۲ 
تاکنــون از ســوی کمیســیون مناقصــات این 

است. شده  اجرا  و  تصویب  شرکت 
به نقل از شرکت بهره برداری نفت و گاز مارون، 

زرین تــاج مرادی حجــم زیــاد کار را مصداق 
سازمان  نظام مند  و هدف گذاری  کارکنان  همت 
به منظور دســتیابی به اهــداف تولیدی به ویژه 
جهش تولید برشــمرد و بیان کــرد: از ابتدای 
ســال ۱۴۰۲ تاکنون ۶۷ پروژه تک مرحله ای را 
بررســی کردیم که از این تعداد ۳۴ پرونده به 
ارزش ۷ هــزار و 5۰۰ میلیــارد ریال وارد فاز 
اجرایی شــده و مابقی در حال بررسی هستند.

وی افــزود: در بخش پرونده هــای دومرحله ای 
نیــز ۷۷ پــروژه را ارزیابی کردیم کــه از بین 
آن ها ۳۸ پروژه به ارزش بیش از ۳ هزار و ۱۰ 

میلیارد ریال اجرا شــد و ۳۹ پــروژه دیگر در 
است. انجام  حال 

مدیــر امور مالی شــرکت بهره بــرداری نفت و 
گاز مــارون تصریح کرد: اهــداف و برنامه های 
امــور مالی بر  امســال این شــرکت در بخش 
پاســخ گویی سریع تر، شــتاب دهی به کارسازی 
ســامانه هایی  از  بهره جویــی  مالــی،  اســناد 
همچــون ســادا و افزایــش تعامل بــا مراجع 
ذی ربط به منظــور پشــتیبانی بهینه تر از تولید 
 و ایجــاد زمینه هــای لازم برای جهــش تولید

است. شده   متمرکز   

سه شنبه 25  اردیبهشت ۱۴۰3   سال بیست و یکم  شماره : ۴۹57
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شعار ما :
همراه با مردم در راه مردم

خبرخبر

 امیریل ارجمند: 
نباید ادای همدیگر را دربیاوریم

ـ  ارجمنــد  امیریــل 
و  خواننــده  بازیگــر، 
آهنگســاز ـ کــه ایــن 
بازی  مشــغول  روزهــا 
در ســریال جدید جواد 
افشــار اســت، تاکیــد 
دارد: در هنــر خلاقیت 
حــرف اول را می زند و 
دیده  می خواهیم  اگــر 

شــویم نباید ادای همدیگر را دربیاوریم. این هنرمند درباره 
کیفیــت آثار شــبکه نمایــش خانگی هم اعتقــاد دارد: اگر 
می خواهیم کارها دیده شــوند در قــدم اول باید پول خوبی 

خرج کنیم و آدم هایمان را درســت انتخاب کنیم.
امیریل ارجمند داشــت از حضورش در ســریال جدید جواد 
افشــار و فعالیت های این روزهایش در حوزه موسیقی گفت.

او ابتــدا درباره حفــظ کیفیت آثار نمایــش خانگی و اینکه 
چقــدر این دیــدگاه را قبول دارید که وقتــی مخاطب برای 
تماشــای اثری هزینه می کند پس انتظــار هم ندارد کیفیت 
فدای کمیت شود؟ اظهار می کند: به نظرم اصلًا نباید کیفیت 
فدای کمیت شــود و یا بالعکس، کمیت فدای کیفیت؛ چون 
هیچکدام این ها درســت نیســت نه در تلویزیون و نه فضای 
پلتفــرم ها. مــن اعتقاد دارم وقتی هنرمنــد در قالب واقعی 
خودش باشــد همیشــه دیده می شود و درخشــان است. ما 
باید آدم هایمان را درســت انتخــاب کنیم. افراد زبده ای که 
کارشان برایشــان مهم است درســت مثل بازیگران تئاتری 
می ماننــد که برای هر بار رفتن روی صحنــه گویا هیچ چیز 
بلد نیســتند؛ یعنی همیشــه نگرانند تــا اتفاق خوبی را رقم 

نند. بز
ایــن بازیگر و آهنگســاز تاکید دارد: در هنر اگر اســترس و 
نگرانی نداشــته باشــی اتفاق خوبی نمی افتد. اگر نسبت به 
کارت بی تفاوت باشــی قطعاً خروجی خوبی نخواهد داشــت. 
در پلتفرم ها هم همینطور اســت. به عنوان مثال وقتی برای 
کاری پول خرج می شــود مثل تیم هــای فوتبال می ماند که 
پولشــان را نمی دهند و به یک باره ســه بــازی را می بازند! 
بنابراین وقتی قرار اســت از مخاطبان بابت دیدن اثری پولی 
گرفته شــود پس باید پول خوبی هم خرج شود تا کار دیده 
شــود نه اینکه یــک کار مفتی در بیاوریــم و بعد هم انتظار 
داشــته باشیم بفروشیم و دیده شــود. همه در کنار هم باید 

چیده شــود تا آن جذابیت را برای مخاطب داشته باشد.
ارجمند ســپس به اهمیت فیلمنامــه در ایجاد جذابیت آثار 
شبکه نمایش خانگی اشــاره و تاکید می کند: قطعاً فیلمنامه 
پایه اصلی و مهم ترین، در همه کارهاســت. فیلمنامه ریشــه 
است و مثل درختی می ماند که می خواهیم آبیاری اش کنیم 
اما اگر ریشــه نداشته باشد یا پوســیده باشد اصلًا نمی شود 
چیــزی را روی آن ســاخت. بنابراین مهمترین بخشــی که 

فکر، ســبک و نگاه می آورد نویسنده و متنش است.
وی در پاســخ به اینکه آیا سریال های شــبکه نمایش خانگی 
را تماشا می کند؟ خاطرنشــان می کند: راستش خیلی دنبال 
نمی کنم، گاهی تماشــا می کنم اما مشتری دائم نیستم چون 

زمان ندارم و درگیر کارهایم هســتم.
او بــار دیگــر تاکید می کند: هنر ذاتش بــه پاکی و خلاقیت 
بســته است. ما جایی که ادای همدیگر را دربیاوریم خلاقیت 
بــه وجــود نمی آید و یکپارچگی خســته کننــده ای در آثار 
ایجاد می شــود. ما نباید ســعی کنیم از روی دست همدیگر 
تقلیــد کنیم بلکه بایــد تلاش کنیم مســیرهای جدیدی را 
در کارمــان خلق کنیم تا تنوع آثار داشــته باشــیم و ارزش 
هنرمند هم در کشــورمان حفظ شود. امیدوارم به این مقوله 

شود. توجه  واقعا 
بازیگــر ســریال هــای »معمــای شــاه«، »بانــو«، »تبریز 
در مــه«، »ســتایش« و »گانــدو« ســپس بــا اشــاره به 
کارهــای جدیــدش در تلویزیــون اعلام می کنــد: همچنان 
مشــغول بــازی در ســریال »ناریا« بــه کارگردانــی جواد 
 افشــار هســتم که حدود یک ســال است مشــغولم و هنوز 
کارم تمام نشــده است. »ناریا« یک ســریال کاملًا متفاوت 
پلیســی اســت که به نظرم با همه کارهای پلیسی فرق دارد 

چون لایه های خاصی دارد که داســتان را جذاب می کند. 

چرا »پرویز مشكاتیان« مهم است؟

اگر بخواهیم آهنگســازان برتر موســیقی ایران را نــام ببریم، به 
احتمال زیاد پرویز مشــکاتیان یکی از آن آهنگسازان خواهد بود. 
آهنگســازی که آثار شــاهکار بســیاری را با همکاری هنرمندان 
حرفه ای موســیقی هم دوره خود خلق کرده اســت. یکی از این 
آثار شــاهکار اما آلبوم موســیقی »دودِ عود« با صدای محمدرضا 
شــجریان و تنظیم کامبیز روشــن روان است که امروزه هنوز هم 
همایون شجریان در کنسرت های خود تصنیف »دود عود« را اجرا 

می کند و با استقبال بسیاری هم رو به رو می شود.
 ۲۴ اردیبهشــت ماه ســالروز تولد یکی از مهم ترین آهنگسازان 
موســیقی ایرانی یعنی »پرویز مشــکاتیان« اســت که در دوران 

فعالیت حرفه ای خود آثار اثرگذار بسیاری منتشر کرده است.
همانطــور کــه پیش تر اشــاره کردیــم، یکی از آثار درخشــان 
مشــکاتیان آلبوم موسیقی »دود عود« است که علاوه بر شجریان 
و روشــن روان، علی اصغر بهاری و داریوش طلایی اجرای کمانچه 

و تار را در دو قطعه از آلبوم برعهده داشته اند.
اما از آنجایی که در روز تولد زنده یاد مشــکاتیان هســتیم، طی 
گفت وگویی با پویا ســرایی )آهنگســاز و مدرس دانشگاه( نگاهی 
داشــتیم به آلبوم »دود عود« و البته جایگاه خود مشــکاتیان در 

موسیقی ایران که در ادامه مشروح این گفت وگو را می خوانید.
ـ آلبوم»دود عود« که با حضور اســاتید سرشناس موسیقی ایران 

ساخته شده است، چه جایگاهی در موسیقی ایران دارد؟
این آلبوم از چند جهت بســیار ارزنده و ارزشمند است اما پیش 
از پرداختن به آلبوم »دود عود« باید اشــاره کنم که ارزیابی آثار 
هنری به صورت کلی امکان پذیر نیست؛ زیرا به صرف اینکه یک 
یا چند هنرمند صاحب نــام در اثری حضور دارند و یا چون اثری 
در ژانر دستگاهی یا کلاسیک ما ســاخته شده است، نمی توانیم 

بگوییم که آن اثر لزوما محصول خوبی است.
به هر حال طی ســال های گذشــته، موســیقی ایرانی از چنین 
ارزیابی های غلطی بســیار آسیب دیده است، چه بسا هنرمندانی 
بوده اند کــه تنها طی دوره ای آثار خوب و موفق ســاختند و در 
ادامه مســیر کاری خود آثار خوبی را نساختند اما چون این افراد 
مشــهور و سرشناس بودند و اثرشــان هم در ژانر موسیقی ایرانی 
بود، بســیاری گمان کردند که پس حتما کار خوبی ســاخته اند. 

درنتیجه در موسیقی به جایی رسیدیم که الآن هستیم.
چرا »پرویز مشکاتیان« مهم است؟

آلبوم موســیقی »دود عود« اما اثری است که فنی، عامه پسند و 
دربردارنده عیار هنر کلاســیک ایران است و از همه جهات خیلی 
خوب تولید شده است. درحقیقت در آلبوم »دود عود« ساز و آواز 
بسیار قوی و شاخص است و قطعات آن می تواند عامه پسند باشد. 
به عنوان مثال تصنیف »دود عود« هم یک کار فنی اســت و هم 
اگر در کنســرت آقای همایون شجریان اجرا شود، مورد استقبال 
مخاطبــان قرار می گیرد. ؛چون قابل فهم اســت و به لحاظ فنی 

خوب ساخته شده است.

در دیدار رهبر انقلاب از نمایشگاه، چه کتاب هایی به ایشان معرفی شد؟
 ششــمین روز از سی و پنجمین دوره نمایشگاه کتاب تهران، میزبان مقام 
معظم رهبری بود و ایشان به روال هر سال، از غرفه برخی از ناشران بازدید 

کردند و ناشران نیز کتاب هایشان را به ایشان معرفی کردند.
 مقــام معظم رهبری مهمان ویژه ششــمین روز از نمایشــگاه بین المللی 
کتاب تهران )دوشنبه، ۲۴ اردیبهشت( بودند و به سیاق سال های گذشته 
بــا حضور در مصلای امــام خمینی)ره(، علاوه بر بازدید از نمایشــگاه، با 
برخی ناشــران درباره تازه های نشــر، مشکلات آن ها و به طور کلی فضای 

کتابخوانی در کشور گفت وگو کردند. 
در میان موضوعات مطروحه توســط ایشان که مشــروح آن  منتشر شده 
است؛ دو موضوع بیشتر توسط اهالی نشر و رسانه در نمایشگاه مورد توجه 
قرار گرفته اســت. اول تذکر به مســئولان حوزه کتــاب که تاکید کردند: 
»عرضه کتاب ما کم اســت و باید افزایش یابــد« و دیگری درباره ترغیب 
به کتابخوانی و معرفی کتاب های خوب توســط فعالان فضای مجازی که 
درباره آن فرمودند: »کسانی که در فضای مجازی فعال هستند، افراد را به 

کتابخوانی وادار کنند و کتاب های خوب را معرفی کنند«.
رمان نوجوان »صبح واقعه« نوشــته ابراهیم حســن بّیگی که در انتشارات 
خط مقدم)قمقمه( منتشر شده است از جمله کتاب هایی بود که به ایشان 

معرفی شده است.
»صبح واقعه« زندگی نامه داســتانی شــهید محســن حججی از روزهای 
نوجوانی تا شهادت است. این کتاب در ۱۷ فصل به روایت رویدادهای مهم 
زندگی شهید حججی پرداخته اســت؛ رویدادهایی که از روزهای مدرسه 
محسن شروع می شــود، روزهایی که او تازه کار پیدا کرده است، برخلاف 
میل پدر که دلش می خواست پسرش، پیشِ خودش کار بنایی انجام دهد 
و محسن یک کار فرهنگی پیدا می کند و در کتابخانه ای مشغول می شود. 
بعد از آن به اصرار دوســتش در کلاس های عقیدتی شرکت می کند؛ چون 
خودش تا آن موقع تصــور می کرده در این کلاس ها به قولِ خودش »مخ 
بچه ها را می زنند.« و به دوستش می گوید: »اینجا کسانی رو می خوان که 

اون ها را شستشوی مغزی بدن.
 و الا کلاس عقیدتی و معارف بهانه است.«

محســن حججی ابتدا اینگونه شــروع می کند؛ اما کم کم همه چیز برایش 
فرق می کند. هر روز بیشــتر غرق معنویت می شود و هر روز از خدا بیشتر 
می خواهد که حظِ لحظه های معنوی اش را بیشــتر کند. شــهادت برایش 
آرزویی می شــود که هر لحظه بهش فکر می کند؛ حتی وقتی که عاشــق 
می شــود و ازدواج می کند. در لحظه های عاشقانه اش هم حرف شهادت را 
می زند، حرفی که به نظر خودش شــیرین می آمد؛ اما به نظر تازه عروسش 
تلخ و پر از ترس…. محســن راهِ رسیدن به این آرزو را در ثبت نام کردن 
برای رفتن به سوریه می بیند؛ در کمک به مردم مظلومی که داعش رسیده 

است به خانه زندگی شان.
»مبارزه به روایت شــهید اسدالله لاجوردی« نوشــته جواد اسلامی دیگر 

کتاب  است که به ایشان معرفی شد.
 این کتاب که در ســوره مهر منتشــر شده است شامل بخشی از خاطرات 
این شهید اســت که به خواهش و اصرار دوستانش طی مصاحبه هایی در 
نیمه دوم سال ۱۳5۸ به ضبط و ثبت رسیده  است و از این رو می تواند به 
مثابه یک ســند تاریخی مورد توجه و استفاده قرار گیرد. شهید لاجوردی 
در این خاطرات، ضمن ترســیم فضای مبارزاتی پیــش از انقلاب به بیان 
گوشــه ای از فعالیت هیأت های مؤتلفه اسلامی پرداخته است. او که خود 
سابقه چندین بار دستگیری و زندان در رژیم شاهنشاهی را داشته، ضمن 
تشــریح وضعیت خود در زندان و انواع شکنجه هایی که دیده به تقابل های 
موجود میان نیروهای مذهبی با اعضای سازمان منافقین و مارکسیست ها 
پرداخته و زوایایی از نوع تفکرات التقاطی آن ها در مورد موضوعات مختلف 

را بیان می کند.
این کتاب شــامل خاطرات ۲۰ ســالۀ شــهید لاجوردی از سال ۱۳۳۸ تا 
پیروزی انقلاب در ســال ۱۳5۷ اســت و سعی شــده تا لحن صمیمانه و 

بی تکلف شهید لاجوردی تا حد امکان در متن موجود حفظ شود.

»دفتر یادداشت های داستایفسکی: شیاطین« نوشته فیودور داستایفسکی 
با ترجمه میلاد میناکار که در انتشــارات پارســه منتشر شده است، دیگر 

کتابی است که معظم له نگاهی به آن داشته اند.
درباره این کتاب آمده اســت: »شیاطین )جن زدگان(« رمانی دشوار و نغز 
و از شاهکارهای بی بدیل داستایفســکی است؛ رمانی که آینده نگر انقلاب 
روســیه و قرن بیســتم اســت. این رمان، آلبر کامو را یک عمر مجذوب 
کیریلف ســاخت و ســال ها او را درگیر منطق محکم جهان داستایفسکی 

کرد.
شــیاطین همچنین رمانی اســت که داستایفسکی را سه سال بین قلب و 
شور سیاسی اش درگیر کرد و نیز بین آنچه می خواست بگوید و آنچه باید 
می گفت. این رمان به ما نشان می دهد او چگونه با مهارت از پس این مهم 
برآمد و دفتر یادداشت های شیاطین نشان می دهد که نویسنده چه سخت 

در این راه تلاش کرده است.
»فیزیک« ارسطو با ترجمه اسماعیل سعادت در نشر هرمس از کتاب هایی 

بود که مقام معظم رهبری به آن توجه نشان دادند.
در توضیــح کتاب آمده اســت: کلمۀ »فیزیک« که عنوان این اثر اســت 
حرف نگاریِ عنوان یونانی آن اســت، نه ترجمۀ آن. ترجمۀ درست آن »در 
طبیعت« اســت. بیش از یک سوم همۀ نوشته های ارسطو ذیل این عنوان 

کلیّ »در طبیعت« جای می گیرد.
رســالۀ فیزیک مشتمل بر هشت کتاب است، و در واقع فقط دو کتاب اوّل 
آن اســت که مقدّمه ای کلّی بر تحقیق دربارۀ طبیعت است. در کتاب اوّل، 
ارســطو دربارۀ چیزی بحث می کند که خــود آن را »مبادی« موضوعات 
طبیعی می خوانــد، و این، اندکی بعد، به صورت تحلیلی در می آید دربارۀ 

مبادی حرکت، نه تنها حرکت »طبیعی«، بلکه هر نوع حرکتی.
 در کتاب دوم شروع می کند به توضیح این معنی که چرا باید چنین باشد: 
به عقیــده او، طبیعت را باید مبدأ حرکت دانســت، ولی حرکت از نوعی 
خاصّ. ارســطو، به خصوص در این کتاب، و تا اندازه ای هم در کتاب اوّل، 
می خواهد ما را، نــه فقط با چیزی که آن را فیزیک می نامیم، بلکه با علم 

طبیعی به طور کلیّ، از جمله زیست شناسی، آشنا کند. 
نظریه ای که در این کتاب دربارۀ طبیعت و تغییر عرضه شــده، دســت کم 
در کلّیات آن، به مدتی نزدیک به ۱۸ قرن مقبول بیشــتر دانشــمندان و 
فیلســوفان بود و از سوی دیگر از ســدۀ هفدهم میلادی تاکنون به عنوان 
نظریه ای شــناخته می شود که ظهور فیزیک جدید بی اعتباری آن را نشان 
داده است.کتاب »خرد رنج آموخته« از اورستیا به روایت هیوبرت دریفوس 

با ترجمه زانیار ابراهیمی هم به ایشان معرفی شد.
در معرفی این کتاب می خوانیم: »دریفوس نخســتین جلسه شرح اورستیا 
را به رفع برخی از ابهامات دانشــجویان اختصاص می دهد البته چنان که 
خود او می گوید این جلســه از حیث مفهومی نیز مقدمه ای ضروری ســه 
گانه آیسخولوس است، چون گرچه بهتر است همه شرح های این مجموع 
ترتیبی که آمده اســت خوانده شوند پیوند وجودی و تاریخی عمیق میان 
دو شیوه بودن یونانیان، فوزیس )اودیســه( و پونسیس )اورستیا(، رعایت 

تقدم و تاخر را دست کم در خوانش شرح دو اثر الزامی می سازد.
 از منظر بســیار مهم دیگری نیز می توان توالی شــرح ها را نگریســت. ما 
نخست با دو شعر زمانه عســرت )برادران کارامازوف و موبی دیک( شروع 
کردیم که درد نیهیلیســم را بهتر از هر اثر هنری دوا می کردند. سپس به 
کمدی الهی رســیدیم که تصویر بلورین آنتونتولوژی طلیعه نیهیلیسم بود 
و با اودیســه و اورســتیا تمام می کنیم که به زعم دریفوس هر شعر زمانه 

عسرت ماده و مصالح خود را لاجرم از آنها خواهد گرفت.«
»تل آویو سقوط کرد« نوشته ســمیه علی هاشم با ترجمه سعیده سادات 
حسینی کتاب دیگری بود که به رهبر معظم انقلاب معرفی شد و رسانه ها 
به دلیل نام کتاب، توجه ویژه ای به این معرفی نشــان دادند و رسانه های 
خارجی نیز به آن پرداختند.کتاب »تل آویو ســقوط کرد« رمانی در مورد 

روزهای متصل به پیروزی است.

صاحب امتیاز و مدیر مسئول : ناصر قدیری
دبیر شورای سیاستگذاری:دکتر ابراهیم سلیمی

 سردبیر : امین محمد قدیری

جانشین سردبیر :محمد عرفان همتی آذر

دبیر امور استان ها:  سلطانعلی عباسزاده نظام آباد

مدیر هنری : حامد بنائی

دفتر کرمان: کرمان خیابان جهاد کوچه شماره ۸ پلاک ۲۰
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نوبت اول
آگهي مناقصه عمومي یک مرحله اي )2۰۰3۰۰۱۱۰5۰۰۰۰33 (

مناقصه گزار : شرکت خطوط لوله و مخابرات نفت ایران – منطقه شمال غرب
موضوع مناقصه : مناقصه غذایی مراکز انتقال نفت ابهر و  اشتهارد

مبلغ برآورد مناقصه : ۲۱۷/۰۸۳/۹۸۴/۴۶۱ ریال
۱- محل و مکان اجراي کار: مراکز انتقال نفت ابهر و اشتهارد

2- مدت اجراي کار: دو سال شمسی 
3- نام دستگاه نظارت: امور اداری منطقه شمال غرب

۴- قیمت ها متناسب با کالاي ساخت داخل با لحاظ کیفیت ارائه گردد
5- روش ارزیابی مالی: مطابق دستورالعمل ارزیابی مالی وفرآیندقیمت متناسب در مناقصات صنعت نفت اصلاحیه شماره به شماره 7۹6-2۰/2 مــورخ ۱2/۱۱/ ۱3۹۹ وزارت نفت میباشد.

6- به موجب آئین نامه راهکارهاي افزایش ضمانت اجرائي و تقویت حسابرســي ، به هنگام انعقاد قرارداد با برنده مناقصه ، ارائه صورتهاي مالي حسابرســي شــده توسط سازمان حسابرسي و 
شرکتهاي حسابرسي عضو جامعه حسابداران رسمي کشور الزامي است.

نوع و مبلغ تضمین شــرکت در فرآیند ارجاع کار : مبلغ ۱۰/۸5۴/۱۹۹/۲۲۳ ریال  بصورت یک یا ترکیبي از ضمانت نامه هاي مندرج در بند هاي الف، ب، پ ،ج ،چ ،ح ، خ ماده ۴ آیین نامه تضمین معاملات 
دولتي به شــماره 5۰۶5۹/۱۲۳۴۰۲ مورخ ۱۳۹۴/۹/۲۲ هیأت محترم وزیران می باشــد. تضمین وجه نقد میبایست به شماره شبا IR۸5۰۱۰۰۰۰۴۱۰۱۰۴۶۸۷۱۲۰۲۷۳۸ بانک مرکزي واریز گردد. ضمنأ تأکید می 

گردد ضمانتنامه یا رسید واریز وجه نقد در سامانه بارگزاري گردد . 
- درج کد اقتصادي و شناسه ملي جهت اشخاص حقوقي در پیشنهاد قیمت مندرج در سامانه ستاد الزامی میباشد. 

- دارا بودن و بارگذاري گواهینامه صلاحیت پیمانکاری معتبر از وزارت تعاون ، کار و رفاه اجتماعی در زمینه امور آشپزخانه و رستوران در سامانه ستاد الزامي مي باشد.
- دارا بودن و بارگذاری گواهی صلاحیت ایمنی معتبر از اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی یا گواهی موقت از مراجع ذیربط در سامانه ستاد الزامیست .

 www.setadiran.ir  زمان و نحوه دریافت اســناد مناقصه از سامانه: شرکت کنندگان مهلت دارند تا ســاعت ۱۳:۰۰ مورخ ۱۴۰۳/۰۳/۰5 با مراجعه به سامانه تدارکات الکترونیکي دولت )ستاد( به نشاني
نسبت به دریافت اسناد اقدام نمایند.

لازم به ذکر اســت کلیه مراحل برگزاري مناقصه از فرخوان تا انتخاب برنده از طریق ســایت مزبور انجام خواهد شــد و لازم اســت مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلي در سامانه ستاد ، نسبت به ثبت نام و اخذ 
گواهي امضاء الکترونیکي  اقدام نمایند و جهت  عضویت با پشــتیباني ســامانه ســتاد به شماره ۰۲۱۴۱۹۳۴ تماس حاصل فرمایند. ضمنأ درج کامل آدرس محل اقامتگاه شخص حقوقی )آدرس پستی شرکت(، شماره 

فکس و تلفن شرکت و مدیران شرکت در سامانه تدارکات الکترونیک دولت جهت ارسال دعوتنامه و هرگونه اطلاع رسانی برای کلیه شرکت کنندگان در مناقصه الزامی است.
زمان و مهلت تکمیل و بارگذاری پیشنهادات در سامانه و مهلت تحویل اصل پاکت الف حاوی تضمین شرکت در فرآیند ارجاع کار: شرکت کنندگان مي بایست تا ساعت۰۰ :۱۳مورخ  ۲۰/ ۱۴۰۳/۰۳نسبت به تکمیل 
اسناد مربوطه و بارگذاري در سامانه تدارکات الکترونیک دولت )ستاد( و تحویل اصل پاکت الف )اصل ضمانتنامه شرکت در فرآیند ارجاع کار/ اصل رسید واریز وجه نقد( لاک و مهر شده در مهلت مندرج در این بند 

به دفتر کمیسیون مناقصات نیز اقدام و رسید دریافت  نمایند. )درصورت عدم تحویل اصل ضمانتنامه در سررسید مندرج در این بند ، پیشنهاد بازگشایی نخواهد شد.(
زمان و محل گشایش پاکات : پیشنهادهاي واصله در ساعت ۰۰ : ۰۸ مورخ  ۲۷/ ۱۴۰۳/۰۳در محل کمیسیون مناقصات به آدرس:  تهران- خیابان سپهبد قرني- نرسیده به خیابان سپنــــد- پلاک ۱۸۸-  طبقه  

هشتم از طریق سامانه تدارکات الکترونیک دولت ) ستاد( بازگشایي و خوانده خواهد شد. .)اطلاع از تاریخ گشایش پاکات و مواعد زمانی از طریق سامانه ستاد امکان پذیر می باشد.(  
زمان و مکان جلسه توجیهی : جلسه توجیهي با شرکت کنندگان جهت بازدید از محل انجام کار و توضیح و تشریح اسناد ، در تاریخ ۰۹/ ۱۴۰۳/۰۳ساعت ۱۰:۰۰صبح به نشانی : زنجان-بلوار پروفسور ثبوتی)جاده 

گاوازنگ( روبروی نمایشگاه های بین المللی کاسپین – سالن جلسات شرکت خطوط لوله و مخابرات نفت ایران- منطقه شمال غرب تشکیل می گردد .
جهت کسب اطلاعات بیشتر درخصوص موضوع کار مناقصه با تلفن  ۰۲۴۳۳۰۴۶۰5۸آقای ضیغم تماس حاصل فرمائید .

www.shana.ir                                    www.setadiran.ir                           www.ioptc.ir
روابط عمومي

آگهی مزایده عمومی آموزش و پرورش آبادان
مدیریت آموزش و پرورش آبادان در نظر دارد اجاره املاک مازاد خود را از طریق مزایده عمومی و با جزییات مندرج در اسناد مزایده 

با بهره گیری از سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس)www.setadiran.ir ( واگذار نماید.
متقاضیان می توانند جهت اطلاعات بیشتر از تاریخ انتشار به سامانه ستاد مراجعه نمایند.

زمان انتشار در سامانه ستاد : ۰۲/۲5 /۱۴۰۳
شماره مزایده : 5۰۰۳۰۰5۹۷۰۰۰۰۰۰۱

مهلت دریافت اسناد مزایده : تا ۱۴۰۳/۰۲/۲۶ ساعت ۱۱ صبح
زمان بازگشایی : ۰۳/۰5 /۱۴۰۳ ساعت ۱۲ صبح

روابط عمومی مدیریت آموزش و پرورش آبادان


